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سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

قم نباید به سرریز صنایع 
آلاینده تهران تبدیل شود

مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

افزایش بیش16درصدی بارندگی دراستان قم

با  سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
تاکید به محدویت منابع انرژی و خاک و فرصت و تهدید 
تهران،  کیلومتری   ۱۲۰ شعاع  در  قم  قرارگیری  همزمان 
گفت: شعاع ۱۲۰ متری تهران نباید به بهانه ای برای سرریز 

استان  این  صنعتی  شهرک های  به  تهران  آلاینده  صنایع 
تبدیل شود.  اکبر ابدالی روز یکشنبه در نخستین روز کاری 
خود بعنوان سرپرست سازمان صمت استان قم در گفت و 
گویی، با اشاره به اصول مدیریتی جدید در سازمان صنعت، 
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رییس ستاد مناسب های ویژه مسجد مقدس جمکران خبرداد:

خدمات رسانی۶ هزار خادم
 به زائران درنیمه شعبان
اجرای ۱۲۰ برنامه فرهنگی در مسجد مقدس جمکران 
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مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

۲۶۰مدرسهبرایاسکانمسافراننوروزیآمادهشدهاست

رییس ستاد مناسب های ویژه مسجد مقدس جمکران قم 
گفت: امسال ۶ هزار خادم آقا و خانم این مسجد مقدس، 
در روزهای ۱۴ و ۱۵ شعبان به منظور پذیرایی از عاشقان 
امام زمان)عج( ساماندهی شده اند.  ابراهیم صدوقی عصر 

یکشنبه در نشست خبری »جشن های نیمه شعبان مسجد 
اداری  ساختمان  جلسات  سالن  در  جمکران«  مقدس 
مسجد جمکران افزود: ۶۰۰ خادم آقا و خانم نیز به عنوان 
»منادیان سلامت« برای رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 

  

عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به این که از حدود ۴۳ هزار مترمربع زمین 
محدوده پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، حدود ۳۰ 
هزار مترمربع آن تملک شده است، تصریح کرد: شهرداری قطعا هزینه تملک 
زمین های باقیمانده را ندارد.   حسن مالکی نژاد با بیان این که وضعیت فعلی 
محدوده پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت کریمه اهل بیت )س( در شأن قم 
نیست اظهار کرد: در این باره جلسات مختلفی برگزار و ستاد سرمایه گذاری 

رئیس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم گفت: 
بلوار پیامبر اعظم)ص( به روشی جدید نورپردازی شده که در  ۲۰۰ تیر مسیر 
ایام نیمه شعبان از آن رونمایی خواهد شد. پیام جوادیان با اشاره به اینکه یکی 
از کمیته های مهم در ایام نیمه شعبان و نوروز، کمیته اسکان و زیباسازی است، 
اظهار کرد: وظیفه این کمیته ساماندهی اسکان زائرین است که باید نظم و انضباط 
را در بوستان ها داشته باشیم تا زائرین بتوانند شب خوبی در قم سپری کنند. 

عضو شورای اسلامی شهر قم :
شهرداریقمتوانتملکباقیماندهپارکینگشرقی

حرمراندارد

رئیس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم خبرداد:
رونماییازنورپردازیجدیددربلوارپیامبراعظم)ص(

درایامنیمهشعبان
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سالروزمیلاد حضرت علی اکبر )ع( و  روز جوان را تبریک می گوییم.

دکتر سقائیان نژاد درنشست خبری تشریح کرد:

فعالیتهایانجامشدهودردستاجرایشهرداریقم
شهردار قم فعالیت های انجام شده در سال 1400 وپروژه ها و برنامه های در دست اجرا و 

پیش بینی شده برای سال 1401 را تشریح کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد پیش از ظهر روز یکشنبه روز در نشست رسانه ای که در سالن 
جلسات شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به اینکه متروی قم آماده تست گرم است و برای این 
موضوع به واگن نیاز دارد اظهار داشت: تفاهم نامه ای با تهران امضا شد تا این واگن به صورت 

قرضی از شهرداری تهران تأمین شود.
وی با بیان اینکه در مرحله نخست صحبت هایی شد که باید پول نقد یا تضمین بانکی بدهیم 
که هنوز در حال مذاکره هستیم. ابراز کرد: به محضی که این رام سه واگنه به قم برسد تست 
گرم را شروع می کنیم که 40 روز طول می کشد و در همین مرحله می توانیم بازدید عمومی 
داشته باشیم. شهردار قم با اشاره به اینکه تأمین واگن اصلی برای متروی قم مسئله دیگری 
است ادامه داد: دولت با شرکت چینی پوژن قراردادی داشت که قرار بود واگن چند کلانشهر 
با این قرارداد تأمین شود و قم هم به کمک نمایندگان وقت شهر به این قرارداد اضافه شد که به 
دلیل مسئله تحریم ها و فراز و نشیب های ارتباط ایران و چین این قرارداد به مشکلاتی برخورد.
وی خاطرنشان کرد: چینی ها چند مشکل دارند که یکی از آن ها قیمت واگن بوده و به دنبال 
تعدیل قرارداد هستند، مسئله بعدی تاخیرات و مسئله بعدی ضمانت است که به دلیل تحریم 

با مشکل مواجه شده است.
دکتر سقائیان نژاد یادآور شد: قرار بود در وزارت خارجه این موضوع دنبال شود که این هم 
به دلیل تغییر دولت قدری به عقب افتاد و الان دوباره این مسئله فعال شده است؛ ما در حال 
دنبال کردن این موضوعات هستیم اما تا به نتیجه برسد وقت می برد و حتی به دنبال این بودیم 

که از کلان شهرهای دیگر قرض بگیریم و این موضوع نیز به همراهی دولت نیاز دارد.
پیش بینی ۷۱ پروژه برای مناطق محروم و کم برخوردار 

وی با اشاره به اینکه در سال آینده ۷1 پروژه در مناطق محروم با رقمی حدود 140 میلیارد 
توزیع  و  منطقه ای  توازن  راستای  در  کار  این  داشت:  اظهار  است  پیش بینی شده  تومان 

پروژه های عمرانی انجام شده است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه حدود 40 درصد درآمدهای منطقه چهار و یک را برای مناطق کم 
برخوردار هزینه می کنیم عنوان کرد: در سال 1400 شهرداری قم ۶۲ میلیارد تومان در منطقه 
۶ و ۳1 میلیارد تومان در منطقه دو هزینه کرده است، اما به قدری محرومیت ها زیاد است که 
خودش را نشان نمی دهد. دکتر سقائیان نژاد اذعان کرد: در بحث طرح های عمرانی هم اگر 
مناطق هشتگانه را با هم مقایسه کنیم، بعضاً پروژه های مناطق دو و ۶ بیشتر از مناطق دیگر 

است ولی بااین حال محرومیت زیاد است.
وی با اشاره به اینکه حل مشکلات مناطق کم برخوردار به زمان نیاز دارد افزود: در قم دو 
برنامه در حال پیاده سازی هستیم و این در حالی بوده که تهران هفت، اصفهان پنج و شیراز 
چهار برنامه راهبردی اجرا کرده است که تا شهر قم به انسجام برسد نیاز به زمان و میلیاردها 

تومان هزینه دارد.
شهردار قم همچنین در پاسخ به سؤالی درباره پروژه های نیمه تمام هسته مرکزی شهر قم 
اظهار داشت: در پروژه شهید کاظمی، مالک این پروژه خلعید شد و کار دست قوه قضاییه و 
هیات تسویه افتاد که پیشنهاد ما این بود که پروژه در اختیار شهرداری گذاشته شود تا ساخته 
شود. وی با تأکید بر اینکه اگر این مسئله حل شود یک پروژه ۲0 ساله تعیین تکلیف می شود، 
یادآور شد: در سال های گذشته شریک شهرداری در فاز چهار عمار یاسر هم ورشکسته شده و 

این پروژه هم دچار مسائل حقوقی شده است.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه در پروژه میدان مطهری هم مسئله مالکیت مشکلاتی 
ایجاد کرده است اضافه کرد: چند مدیریتی ها همیشه کار را دچار اختلاف و تأخیر می کند 

ولی این پروژه کاملًا در برنامه بوده و پیگیری می شود.
انتقاد از دفن اموات در خارج از بهشت معصومه)س(

 وی در پاسخ به سؤالی درباره ممنوعیت دفن اموات در برخی از آرامستان های داخل شهر 
قم گفت: مصوبه ای از مجموعه های استانی داریم که دفن اموات فقط در مجموعه بهشت 
معصومه)س( باید صورت بگیرد، در تمام شهرهای کشور آرامستان ها به دست شهرداری 

است و تنها در قم آرامستان ها به دست اوقاف است.
از  را  کفن ودفن  مخارج  فقط  معصومه)س(  بهشت  در  ما  اینکه  بر  تأکید  با  قم  شهردار 
شهروندان می گیریم، اظهار داشت: اما دفن اموات در برخی از آرامستان ها درآمدزایی بالایی 

دارد و به همین خاطر فشار به ما هست که اجازه دهید اموات در مناطق دیگر دفن شود.
وی با بیان اینکه تا زمانی که این منفعت های مالی در میان باشد، این مسئله ساماندهی 
نخواهد شد افزود: هر چه بگوییم قانون و چارچوب باز هم مردم از ما جلوتر هستند و این بحث 
باید ریشه ای حل شود. دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه اتفاقاتی که در برخی آرامستان ها 
می افتد که درشان شهر قم نیست و شهرداری دخالتی در آن ها ندارد گفت: ما قم را یک شهر 

جهانی میدانیم؛ تا کی باید چشممان را روی نابسامانی های شهری ببندیم.
برنامه های شهرداری قم برای جمکران

سقائیان نژاد در ادامه در پاسخ به سؤالی درباره مشکلات منطقه جمکران اظهار داشت: 
منطقه جمکران به صورت قانونی حدود سه ماه بوده که وارد محدوده شهری شده است؛ تا 

پیش ازاین جمکران در حریم شهری قرار نداشت که شهرداری در این قسمت نمی تواند جز 
نظارت کاری انجام دهد.

وی با اشاره به اینکه سه خیابان مهم در این منطقه پیش بینی شده است ابراز کرد: تنها یکی 
از این خیابان ها نیاز به ۲۲0 قطعه آزادسازی و ۳00 میلیارد تومان هزینه می خواهد .

شهردار قم با بیان اینکه اگر بخواهیم واقعاً برای جمکران کاری انجام شود نیاز به زمینه سازی 
دارد گفت: 40 هکتار از اراضی جمکران انحصاراً به فضای سبز داده شده است که یعنی 
امکان هیچ تغییر کاربری ندارد که اگر این انحصار برداشته شود می توانیم 1۵ هکتار برای 

فضای سبز اختصاص داده و مابقی را تغییر کاربری دهیم.
وی با تأکید بر اینکه شهرداری اگر بتواند قانون ماده 101 را در این منطقه اجرا کند، 
منابع لازم برای اجرای پروژه ها را خواهد داشت، افزود: تا این شرایط فراهم نشود شهرداری 
قم بودجه ای ندارد و عاقبت پروژه های این محدوده مانند خیابان شهیدان برقعی و فاز 
پنج عمار یاسر می شود. دکتر سقائیان نژاد ادامه داد: در سفر ریاست جمهوری وزیر محترم 
راه و شهرسازی انحصار فضای سبز را از این اراضی برداشته شد و دیگر می توانیم با کمک 

کمیسیون ماده پنج کار را پیش ببریم.
تونل جمهوری یک پروژه زیربنایی است

ادامه  پروژه  از مالکان مسیر  اعتراضات برخی  به سؤالی درباره  پاسخ  وی همچنین در 
جمهوری در منطقه دو اظهار داشت: ملاقات متعددی با مردم این منطقه داشتم و در دفتر 

یکی از نمایندگان مجلس، شورای شهر و مسجد محل این ملاقات ها صورت گرفته است.
شهردار قم با بیان اینکه وقتی یک پروژه در شهر انجام می دهیم منافع عموم برایمان مطرح 
است افزود: انتظاراتی برخی از عزیزان داشتند که نزدیک به ۳00 میلیارد تومان هزینه پروژه 
را اضافه می کرد. این پول از جیب مردم برای نفع چند نفر باید پرداخت شود؟ در ضمن این 

املاک هم ضرر نکردند فقط سودشان مقداری از انتظار خودشان کمتر بوده است.
دکتر سقائیان نژاد معتقد است تونل جمهوری یک پروژه زیربنایی است که در آینده با تکمیل 

محور یادگار امام به ثمر خواهد نشست.
شهرداری مجوز بلندمرتبه سازی در بافت تاریخی نداده است

وی در ادامه در پاسخ به سؤالی درباره دادن مجوز آپارتمان سازی در بافت تاریخی شهر قم 
گفت: اینکه شهرداری مجوز بلندمرتبه سازی در بافت تاریخی داده است قبول نداریم؛ جایی 
که در بافت است فقط یک طبقه حق دادن مجوز دادیم که البته برخی مجوزهای قدیمی هم 

در این محدوده وجود دارد.
شهردار قم اضافه کرد: بحث ما این است که به چه دلیل باید به بافت تاریخی پهنه ای نگاه 
کرد؟ در اصفهان با وجود بافت تاریخی بسیار ارزشمند، حریم های درجه یک، دو و سه برای 
هر بنای تاریخی در نظر گرفتیم و با ثبت جهانی بافت مخالفت کردیم، چراکه این کار تنها 

قفل کردن ملک و زندگی مردم خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه اخیراً محدوده بافت تاریخی به ۲۵0 هکتار کاهش پیدا کرده اظهار 
داشت: مسئله اساسی ما این مساحت نیست؛ اگر واقعاً بافت تاریخی باشد حتی اگر هزار 

هکتار باشد ما قبول داریم اما قسمت بزرگی از این بافت ارزش واقعی تاریخی ندارد.
دکتر سقائیان نژاد ادامه داد: باید دید نتیجه این محدودیت ها چه شده است؛ مردم بومی 
این محلات را تخلیه کرده اند و از ملیت های دیگر ساکن بافت شده و مشکلات عدیده برای 
شهر ایجاد کرده اند. وی با تأکید بر اینکه اگر نیاز مردم را در نظر نگیریم خودشان آثار تاریخی را 
از بین خواهند برد، عنوان کرد: مردم باید خودشان باید برای حراست از بافت تاریخی انگیزه 

داشته باشند و با زور و سرنیزه نمی توانیم بافت را حفظ کنیم.
پیش بینی ۱۱۵ میلیارد تومان برای آسفالت معابر در سال آینده

سقائیان نژاد درادامه با اشاره به اینکه مطالعات پروژه بسیار مهم تونل امام موسی صدر در 
سال آینده انجام خواهد شد گفت: برای نهضت آسفالت معابر 11۵ میلیارد تومان در بودجه 

1401 در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه پارکینگ شرقی حرم مطهر از پروژه های بسیار مهم شهری است اضافه کرد: 
اینکه پروژه را به دست سرمایه گذار داده یا شهرداری انجام دهد، دو گزینه ای است که روی آن 

کار می کنیم و هنوز جمع بندی انجام نشده است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه نظرات مختلفی در این زمینه وجود دارد خاطرنشان کرد: 
سرمایه گذار دنبال سود خودش است و طرح با ورود سرمایه گذار متفاوت خواهد بود؛ اگر 
شهرداری وارد شود 1۶00 پارکینگ و با ورود سرمایه گذار سه هزار پارکینگ ایجاد خواهد شد 

که نتایج کار متفاوت می شود.
آخرین تصمیمات برای پروژه های اطراف حرم مطهر 

وی با اشاره به اینکه پروژه های مهمی اطراف حرم مطهر در دستور کار شهرداری قم قرار 
دارند گفت: یکی از مهم ترین آن ها تعیین تکلیف تجاری های متصل به حرم مطهر ازجمله 

مجموعه شیخان است که نیاز به ۲00 میلیارد تومان بودجه دارد.
دکتر سقائیان نژاد یادآور شد: تملک مغازه های خیابان اراک و ساماندهی آرامستان این 

محدوده از موضوعات بسیار مهمی است که در دستور کار داریم.
وی تملک و ساماندهی محیط پیرامون حرم امام زاده چهل اختران را موردتوجه قرار داد و 

اضافه کرد: برای این طرح تلفیقی از دو طرح را دنبال می کنیم و شرکت بازآفرینی شهری هم 
بودجه ای برای آن گذاشته است.

شهردار قم ادامه داد: پروژه ساماندهی محله دروازه ری از دیگر موضوعات مهمی است که به 
میلیاردها تومان بودجه نیاز دارد و محل تأمین آن باید تعیین تکلیف شود.

اصرار به یک روز بیشتر ماندن هم ندارم 
وی در پاسخ به سؤالی درباره ادامه فعالیتش در مجموعه مدیریت شهری قم گفت: من در 
خرداد 1401 قانونا بازنشسته می شوم اما به این دلیل که استاد تمام هستم، این موضوع با 

تائید هیات امنای دانشگاه صنعتی اصفهان می تواند تا سه سال تمدید شود.
دکتر سقائیان نژاد ادامه داد: چهره های بسیار خوبی در قم بوده که می توانند شهر را اداره 
کنند؛ 1۳ نفر از قم در سطح کشور منصوب شده اند که پس اگر جمع بندی به این سمت رفت 

که سقائیان نژاد نباشد، حتماً جایگزین هایی وجود خواهد داشت.
وی با بیان اینکه من تا روزی که هستم طوری کار می کنم که گویا می خواهم صدسال دیگر 
در شهرداری قم باشم تصریح کرد: حتی اصرار به یک روز بیشتر ماندن هم ندارم و همیشه از 

خدای بزرگ خیر و مصلحت خودم و شهر بزرگ قم را تقاضا می کنم.
افزایش ۱۷ درصدی بودجه شهرداری قم در سال آینده 

 سقائیان نژاد درادامه با اشاره به اینکه بودجه سال آینده شهرداری قم و سازمان های تابعه 
نزدیک به 4 هزار و ۶۵0 میلیارد تومان خواهد بود اظهار داشت: شاهد رشد 1۷ درصدی 
بودجه و سهم ۲۷ درصدی بودجه جاری برای سال آینده هستیم که این سهم بودجه جاری و 

عمرانی در هیچ یک از شهرداری های کشور سابقه ندارد.
وی افزایش ۵۷ درصدی حقوق و دستمزد برای سال آینده را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: 
با این مصوبه هزینه حقوق و دستمزد برای ما به ماهی 1۵0 میلیارد تومان خواهد رسید که تبعا 

بودجه جاری شهرداری افزایش و بودجه عمرانی ما کاهش پیدا خواهد کرد.
شهردار قم ادامه داد: با همه این اوصاف متخصصان معتقدند حتی ۵0 درصد بودجه 

عمرانی در شرایط کنونی اقتصادی هم خیلی مطلوب است.
تشریح آخرین وضعیت پروژه های شاخص 

 وی با اشاره به اینکه تقاطع غیر همسطح شهید کیوانفر در سال 1401 اجرایی خواهد شد 
تصریح کرد: تقاطع فردوسی و آیت الله صدوقی از دیگر پروژه های بسیار مهم سال آینده برای 

شهرداری قم است.
دکتر سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: همچنین برای سال آینده ۶۷ میلیارد تومان برای تکمیل 
پروژه نماز اختصاص داده شده است که روگذر آن نیمه اردیبهشت در اختیار مردم قرار خواهد 
گرفت. وی آخرین وضعیت احداث تونل بلوار جمهوری اسلامی را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: ادامه تونل بلوار جمهوری از دیگر پروژه های بزرگ شهری با اعتبار ۳00 میلیارد تومان 
بوده که بتن ریزی مدول هشت پروژه انجام و تکمیل شده است که این پروژه نیز تا سه ماهه 
نخست سال آینده تکمیل خواهد شد. شهردار قم با بیان اینکه احداث ادامه تونل غدیر از 
دیگر پروژه های مهم بوده که تکمیل کننده پروژه قدیمی فاز ۵ عمار یاسر بوده و این پروژه را دو 
سطح اجرا می شود، یادآور شد: این تونل از میدان معلم تا خیابان ممتاز در ماه های ابتدایی 
سال آینده تکمیل خواهد شد؛ در روی سطح هم حدود ۷4 پلاک دیگر باید آزادسازی شود 
تا پروژه ۵0 ساله فاز ۵ عمار یاسر تکمیل شود. وی با اشاره به اختصاص ۳۳ میلیارد تومان به 
پروژه شهدای روحانیت گفت: تکمیل ساختمان جدید شورای اسلامی شهر، تکمیل خط 
اتوبوس تندرو در بلوار آیت الله بروجردی با اعتبار ۲۹ میلیارد تومانی، احداث شهربازی معارفی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص(، احداث ساختمان مرکزی آتش نشانی در بلوار پیامبر اعظم)ص(، 
احداث رمپ غربی تونل غدیر، احداث مجموعه فرهنگی ورزشی مناطق هشت و سه، تکمیل 
زیرساخت های محله ۹ پردیسان و احداث فازهای بعدی بوستان هزار هکتاری از پروژه های 

مهم سال آینده شهرداری قم است.
مدیریت بافت فرسوده به تفویض اختیار نیاز دارد 

سقائیان نژاد درادامه با اشاره به اینکه ستاد بازآفرینی استان قم سه سال بوده که با ایجاد 
تحولات وزارت راه و شهرسازی تعطیل شده است اظهار داشت: حتی در دوره ای مدیریت 
مسائل ستاد بازآفرینی به دست سه نفر در استان داده شد و هشت پروژه مهم تعریف شد که 
بلافاصله با تغییراتی در مدیریت وزارت راه و شهرسازی این تغییرات نیز انجام و این تفویض 

اختیارات منتفی شد و مشکلات بازآفرینی دوباره به مرحله نخست بازگشت.
وی با تأکید بر اینکه مدیریت بافت فرسوده به تفویض اختیار نیاز دارد اضافه کرد: دو 
قطعه زمین در پردیسان از دهه ۷0 به شهر قم برای بازآفرینی شهری اختصاص داده شده 
بود، اما در برهه ای همین زمین ها هم به مسکن ملی اختصاص داده شد. شهردار قم یادآور 
شد: شهرداری قم در زمین های 4۸ هکتاری 1۶ میلیارد تومان هم هزینه کرد و حتی قرار 
بود عوارض شهرداری و سهم ماده 101 هم واگذار شود تا مشکلات بافت فرسوده حل شود، 
اما متأسفانه این فرآیند از سوی دولت تعطیل شد. وی شروع فصل جدید همکاری های 
مدیریت شهری و دولت را موردتوجه قرار داد و ابراز داشت: در دولت جدید و در سفری که 
ریاست جمهور به قم داشتند، بنا شد اراضی 4۸ هکتاری و ۳۲ هکتاری به قم بازگشته و قرار 
شد ستاد بازآفرینی استان قم دوباره تشکیل شده و این تفویض اختیار دوباره به استان داده 

شود. دکتر سقائیان نژاد افزود: چند مصوبه خوب در این سفر برای مدیریت شهری قم اتفاق 
افتاد که از این جمله می توان به اختصاص زمین برای بافت حاشیه ای بوستان جوان اشاره 

کرد.
اختصاص اراضی برای جمع آوری ریل های متروکه شهر

 وی با تأکید بر اینکه همچنین اختصاص ۸0 هکتار از پردیسان برای جمع آوری ریل های 
متروکه از شهر و اختصاص ۶0 میلیارد تومان برای تکمیل پروژه های شرق حرم مطهر نیز 
صورت گرفته است، گفت: این تصمیمات نویدبخشی است که نشان می دهد در سال 1401 
به صورت جدی می توانیم مشکلات بافت فرسوده را حل کنیم. شهردار قم بزرگ ترین مشکل 
بافت فرسوده را نبود مدیریت واحد دانست و افزود: این پراکندگی مدیریتی ایجاد مشکل 
می کند؛ در سال های گذشته مجلس تصویب کرده بود که هرسال 10 درصد بافت های 

فرسوده با بودجه دولتی احیا شود که به خاطر گرفتاری های دولت ها اجرایی نشد.
باید برای سرمایه گذاران جذابیت در بافت فرسوده ایجاد شود 

وی با اشاره به اینکه باید برای سرمایه گذاران جذابیت در بافت فرسوده ایجاد شود خاطرنشان 
کرد: قرار بود تسهیلات بانکی 4 درصد در بافت های فرسوده فراهم شود، همچنین نیمی از 

هزینه های پروانه ساختمانی تخفیف داده شود اما این اقدامات صورت نگرفت.
شهردار قم با اشاره به اینکه هنوز مشکلاتی در حوزه بافت فرسوده داریم خاطرنشان کرد: در 

این زمینه هم بازیگران مختلفی وجود دارند و شهرداری یک عنصر ضعیف این عرصه است.
بودجه سال 1400 شهرداری قم بیش از ۹0 درصد محقق شده است

سقائیان نژاد درادامه با اشاره به تحقق بودجه سه هزار و ۶00 میلیارد تومانی در سال جاری 
برای شهرداری قم اظهار داشت: شهرداری قم در حال آماده کردن تفریغ بودجه امسال است 
و نتیجه بررسی ها نشان می دهد که بودجه سال 1400 شهرداری قم بیش از ۹0 درصد محقق 
شده است. وی برگزاری چند مرحله افتتاح پروژه های شهرداری را موردتوجه قرار داد و گفت: 
آخرین مرحله افتتاح 100 پروژه به ارزش 10 هزار میلیارد ریال در روزهای پایانی امسال برگزار 

و در سال جاری پروژه های مختلفی در اختیار مردم شریف قم قرار گرفت.
شهردار قم با بیان اینکه آخرین پروژه که به نتیجه رسیده بوستان زائر است که در اختیار مردم 
قم قرار خواهد گرفت ابراز کرد: فاز سوم پروژه شهید روحانی یا خیابان سردار شهید اسماعیل 
صادقی و پروژه شهیدان برقعی که در آخرین مرحله افتتاح پروژه ها در اختیار مردم قرار گرفت 

از شاخص ترین پروژه های سال 1400 بود.
ناوگان اتوبوسرانی قم در سال جاری نو شد

وی با تأکید بر اینکه ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم در سال 1400 شاهد اتوبوس های 
جدید بوده و نو شده است تصریح کرد: در آخرین روزهای امسال قرارداد ۵0 دستگاه اتوبوس 
دیگر با سازمان شهرداری ها امضا شد تا در ارتباط با حمل ونقل عمومی دیگر دغدغه نداشته 
باشیم. دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه امسال نخستین سال اجرای برنامه قم 1404 
شهرداری قم بود افزود: در برنامه نخست که اجرای آن به اتمام رسید، بیشتر به مسائل 

زیربنایی شهر توجه داشتیم چراکه باید مسائل زیربنایی شهر را سر و سامان می دادیم.
وی ادامه داد: البته تمام مسائل زیربنایی به عهده شهرداری نیست و بخشی از آن به عهده 
دیگر ارگان ها و نهادهاست؛ به عنوان مثال هنوز در برخی از کوچه پس کوچه های شهر قم 

فاضلاب جاری است یا در حوزه بافت فرسوده برخی از مسائل در ید شهرداری نیست.
توجه به شفافیت و تکریم ارباب رجوع

شهردار قم با بیان اینکه سال آینده دومین سال برنامه قم 1404 است گفت: اهداف این 
برنامه بیشتر مربوط به مسائل نرم افزاری مانند مسئله اعتمادسازی است که این موضوع به 
تکریم ارباب رجوع و شفاف سازی و مسائلی مانند این موضوع نیاز دارد که در دستور کار است.
وی عنوان کرد: نظم و ساماندهی شهری از موضوعات مهم دیگر در برنامه دوم شهرداری 
قم است که در این زمینه هم باید به مسائل فرهنگ سازی و برخورد با عوامل نامطلوب به طور 
همزمان توجه کرد. دکتر سقائیان نژاد اظهار داشت: مسئله ایمن سازی شهری از دیگر اهداف 
مهم برنامه قم 1404 است؛ در مسائل حمل ونقل ترافیک هم مسائلی مانند ساماندهی علائم 
راهنمایی و رانندگی موردتوجه است. وی ادامه داد: رعایت مسائل زیست محیطی هم از دیگر 
اهداف مهم برنامه قم 1404 است که در واقع تقویت حرکت های انجام شده در برنامه اول 

است.
دومین شهر زائرپذیر کشور در زمینه پارکینگ ضعف دارد

شهردار قم در پاسخ به این سئوال که معضل کمبود پارکینگ سالیانی است که  نه فقط 
شهروندان قمی بلکه زائران را هم آزار داده است بیان کرد:  ضعف هایی در زمینه پارکینگ وجود 
دارد به ویژه در هسته مرکزی شهر این معضل بیشتر قابل لمس است برای این امر در بودجه 
سال 1401 بالغ بر 100 میلیارد تومان در زمینه احداث پارکینگ بودجه و اعتبار در نظر گرفته ایم 
و اگر از ظرفیت سرمایه گذار استفاده کنیم، ابتدا بررسی خواهیم کرد که این سرمایه گذار در کنار 
احداث پارکینگ به دنبال سرمایه گذاری های تجاری نباشد که باز مشکلاتی را فراهم می کند. 
سقائیان نژاد افزود: معضل ما با سرمایه گذاران این است که اگر دنبال احداث پارکینگ در هسته 
مرکزی باشند استقبال می کنیم اما برخورد ما با بحث تجاری سازی در کنار پارکینگ سازی 

سرمایه گذاران است که مشکلی را برای شهر قم حل نخواهد کرد.

دکتر سقائیان نژاد درنشست خبری تشریح کرد:

فعالیت های انجام شده ودر
دست اجرای شهرداری قم

پیش بینی ۷1 پروژه برای مناطق محروم و کم برخوردار 
افزایش 1۷ درصدی بودجه شهرداری قم درسال آینده 
متروی قم برای تست گرم به واگن نیاز دارد

مدیر حوزه های علمیه:
گروههاییبهطورهدفمند

بهدنبالتخریبروحانیتهستند
 مدیــر حوزه های علمیــه گفت: 
امروز شاهد انواع هجمه علیه دین، 
اسلام و روحانیت هستیم، برای این 
امر از سوی دشمنان سرمایه گذاری 
شــده اســت، روحانیت همــواره 
حامی ملــت بــوده و گروه هایی به 
صورت هدفمنــد درصدد تخریب 
آن می باشــند.  آیت اللــه علیرضا 
2اعرافی در اجلاسیه اساتید حوزه 

استاندارقم:
مرخصیمدیراندرایامنیمه
شعبانوعیدممنوعاست
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دادستان قم هشدار داد؛
برخوردبدوناغماضبا

اخلالگرانچهارشنبهآخرسال
اســتاندار قم گفت: همه مدیران 
بــه منظــور خدمت رســانی بهتر 
به زائران و مســافران در ایام نیمه 
شعبان و عید باید در دفتر کار خود 
حاضر باشــند. ســید محمد تقی 
شــاهچراغی عصر روز یکشــنبه 
در جلســه شــورای اداری استان 
قــم اظهارداشــت: نیمه شــعبان 
یک آزمــون بــزرگ برای مــردم و 

 دادســتان قــم از برخــورد 
قانونی و بدون اغماض با افراد 
فرصت طلب و برهم زنندگان 
نظم، آرامــش و امنیت مردم 
و ایجــاد کنندگان تجمع های 
پرخطــر و توزیــع کننــدگان 
اســتان  در  محترقــه  مــواد 
خبــر داد. حجت الاســلام و 
با  المسلمین حســن غریب  8
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چرا مذاکرات وین متوقف شد؟ 
اقدام روسیه جهت اخذ تضمین مانعی جدی بر سر راه 
موفقیت مذاکرات وین بوجود آورده اما باید توجه کنیم 
که دولتمردان این کشور چنین تصمیمی را با هماهنگی 

رژیم صهیونیستی اتخاذ کرده اند. 
در شرایطی که انتظار می رفت بحران اوکراین و در نتیجه افزایش قیمت نفت به 
فرصتی برای پیشرفت در مذاکرات احیای برجام و رسیدن به توافق تبدیل شود اما 
ناگهان درخواست تضمین روسیه از آمریکا جهت معافیت تجارت خود با ایران از 
تحریم های مرتبط با بحران اوکراین، مشکل جدیدی در روند مذاکرات ایجاد کرد و باعث 
گردید علی رغم خوش بینی به این دور از مذاکرات مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا اعلام کرد که متن توافق توافق برای بازگشت آمریکا به توافق هسته ای آماده شده 

اما عوامل بیرونی باعث توقف مذاکرات شده است.
هر چند برخلاف معمول این بار سخنگوی وزارت خارجه کشورمان در یک موضع 
گیری سنجیده اعلام کرد که هیچ عامل بیرونی اراده مشترک ما را برای پیشرفت و 
رسیدن به توافق جمعی متوقف نمی کند؛ لذا جا دارد در رابطه با نقش عوامل بیرونی 
تامل بیشتری صورت گیرد تا در اسرع وقت راهی برای برون رفت از این وضعیت پیدا 
شود. پس از اعلام توقف مذاکرات برخی از کارشناسان داخل کشور بر روی نقش 
مخرب روسیه متمرکز شده اند و عده ای هم به نقش آمریکا و درخواست ها و همچنین 
اقدامات آن کشور از جمله در توقیف دو نفتکش ایرانی پرداخته اند و جالب آن است که 

تحرکات اخیر رژیم صهیونیستی نادیده گرفته شده است.
در ارتباط با نقش آمریکا اگرچه اقدام آن کشور در توقیف دو نفت کش ایرانی قابل 
قبول نیست و محکوم است اما باید به این واقعیت توجه داشت که این حرکت را نمی 
توان نشانه کارشکنی آن کشور بر سر راه احیای برجام ارزیابی کرد. به نظر می رسد که 
آمریکایی ها از آن بیم دارند که افزایش صادرات نقت ایران در اوضاع فعلی باعث شود 
آنان دیگر عجله ای برای رسیدن به توافق نداشته باشند و در نتیجه فرصت فعلی از 

دست برود. در واقع آمریکا از به تعویق افتادن مذاکرات نفع چندانی نمی برد.
در مورد روسیه می توان گفت که اقدام این کشور جهت اخذ تضمین مانعی جدی 
دولتمردان  که  کنیم  توجه  باید  اما  آورده  بوجود  وین  مذاکرات  موفقیت  راه  سر  بر 
روسیه چنین تصمیمی را با هماهنگی رژیم صهیونیستی اتخاذ کرده اند. در واقع 
پس از سفر اخیر نخست وزیر رژیم صهیونیستی به روسیه بود که وزیر خارجه روسیه 
درخواست تضمین را مطرح ساخت. رژیم صهیونیستی هدفش این است که ایران 
و دولت دموکرات آمریکا نتواند از فرصت بحران اوکراین و در حالی که مخالفان برجام 
در محافل قدرت آمریکا در حاشیه قرار گرفته اند؛ برای نهایی سازی توافق استفاده 
کنند. یعنی در واقع در پس پرده این رژیم صهیونیستی است که طراح اصلی و عامل 
خارجی کارشکنی در مذاکرات و تاخیر آن است. اقدام روسیه در هماهنگی و همراهی 
با رژیم صهیونیستی علیه منافع ملی ایران قابل گذشت نیست و آثار و تبعات آن در افکار 
عمومی مانعی جدی بر سر راه گسترش روابط با روسیه در آینده خواهد بود مگر اینکه 
دولتمردان این کشور در این روزهای آتی به تجدید نظر جدی در راهبرد فعلی خود در 
استفاده  ابزاری از مذاکرات وین روی آورند. انتظار این است که در صورت ادامه بحران 
اوکراین و اصرار روسیه بر ادامه مواضع خود تصمیم گیران کشور آن طور که سخنگوی 
وزارت خارجه هم اعلام کرده نشان دهند که عامل یا موانع خارجی در توافق نهایی اثر 

نخواهد گذاشت و مذاکرات مطابق با منافع ملی کشور رقم خواهد خورد.
*نماینده سابق مجلس شورای اسلامی

دلگویه ای به مناسبت
 ولادت حضرت علی اکبر)ع(

جوان که باشی، آسمان تو را می خواند. جوان که باشی، زمین تو را به استمداد 
می طلبد. جوان که باشی، خورشید به عشق تو می تابد.

جوان که باشی، ماه تو را می ماند.جوان که باشی،  کوه، صحرا، دشت و دریا فرقی 
نمی کند، فلک به وفق مراد تو می چرخد.شب تولد تو، شب شباب سماوات بود.لیلی 

عشق، عاشق تر شدعاشق تو و پدرت...
با اولین نگاه به چشمان نافذت، با خودش گفت حسین را می ماندو او تقصیری 

نداشت چون پیامبر ندیده بود...
 حسین تو را به آغوش گرفت و گفت: لیلا، محمدی دیگر آورده!آری، روی و خوی و 

مرامت احمدی.
صولت و شجاعت و شهامتت حیدری.صوتت داوودی و رخسارت دلرباتر از یوسف.

حیا و پاکیت فاطمی...و نامت علی... علی... علی...پدرت تو را علی نامید و پیامی به 
پهنای تاریخ داشت نام تو، ای علی !

اما علی باشی و ابن علی ، حتما حسودانِ کینه توز، آتشی برایت برمی افروزند...بغضاً 
لابیک...

این صدای لیلاست، مادرت...ماه شدی پسرم قامتت رعنا، چهره ات نورِ هویدا، عطر 
گیسوانت مسیحا، کلامت چو مولا

صد قل هو الله... چشم حسودان دور باد از تو، بهجت قلبم علی جان...و امروز 
عاشوراست و اینجا کربلاست

گره افتاده به کار پدرت...میدان شلوغ است...گرگ ها دور حرم زوزه می کشندحبیب 
و مسلم بن عوسجه رفتند، نشدکار از دست یک جوان برمی آید

مرد میدان تو هستی، رجز بخوان تا پشتشان بلرزدبگو، انا علی بن حسین بن علی بن 
ابی طالببگو، که تویی اشبه الناس به رسول الله

بگو، که هاشمی نسبی و ابن فاتح خیبراهل حرم، صف بکشید و هله هله کنید، اسپند 
بریزید  و گلاب بپاشید، علی اکبر ، راهی میدان می شود...

پدر را ببین که چه ناامیدانه تو را می نگرد.دیگر مثل همیشه، با دیدن تو چشمانش برق 
شادی نمی زند.دست بر محاسن سپیدش می کشد و زیر لب مدام ذکر می گویدلا حول 

ولا قوه الا بالله العلی العظیمکودکان و زنان دامنت را گرفته اند
لیلی لیلا ، عزیز مادر...چگونه از تو دل بکنم؟چگونه فراموش کنم خاطرات شیرینت 

را؟
گوش  تو با مادرست و چشم تو به پدر نگرانست، به سختی خودت را از اهل حرم جدا 
کردی.به سمت پدر رفتی...لبخند زدی و گفتی:پدر آیا ما بر حقیم؟؟حسین گفت: 

آری عزیز بابا، ما با حقیم و حق با ماست...
و تو گفتی: پس مرگ را باکی نیستدست پدر بوسیدی و بر مرکب مراد نشستی و بر دل 

تاریکی ها تاختی و به نور مطلق رسیدی...
و در این لحظهِ آخر، پدر را فریاد زدی، نه برای استمداد ، بلکه برای توسل به ولی الله 
خویش...و او خود را بر بالینت رساند، سرت بر زانو گرفت و خون گریست...پدر، تو را 

می خواند، ولدی علی، میوه دلم علی...
و دیگر تو را پاسخی نیست و مرگ حسین اینجا بود ،تیرِ داغِ تو حسین را کشت نه 
خنجر تیز شمر...جوان که باشی داغت حسین را هم پیر می کند.جوان که باشی، در 
مرگت از سنگ هم ناله خیزد.جوان که باشی، ماتمت همیشه تازه است.جوان که باشی 
شهادتت جهان را روشن می کند.و سلام بر لحظه تولدت و سلام بر ساعت شهادتت 

هر دو مبارک باد...

بیانیه سپاه در پی موشک  باران مرکز شرارت صهیونیست ها:

تکرار هرگونه شرارت با پاسخ  قاطع و 
ویرانگر مواجه خواهد شد 

روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای با اشاره به هدف قرار 
گرفتن مرکز راهبردی توطئه و شرارت صهیونیست ها از سوی موشک های نقطه زن، 

تاکید کرد: تکرار هرگونه شرارت با پاسخ  های سخت، قاطع و ویرانگر مواجه می شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، در پی شرارت های 
اخیر رژیم صهیونیستی و هدف قرار گرفتن »مرکز راهبردی توطئه و شرارت صهیونیست 
ها«، روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای تاکید کرد: در پی 
جنایات اخیر رژیم جعلی صهیونیستی و اعلان قبلی مبنی بر بی پاسخ نگذاردن 
جنایت ها و شرارت های این رژیم منحوس شب گذشته "مرکز راهبردی توطئه و شرارت 
صهیونیست ها" مورد هدف موشک های قدرتمند و نقطه زن "سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی" قرار گرفت. این بیانیه می افزاید: بار دیگر به رژیم جنایتکار صهیونیستی 
هشدار می دهیم تکرار هر گونه شرارت با پاسخ های سخت، قاطع و ویرانگر مواجه می 
شود. در این بیانیه آمده است: به ملت عظیم الشأن ایران نیز اطمینان می دهیم امنیت 
و آرامش میهن اسلامی، خط قرمز نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران بوده و به 

احدی اجازه تهدید و تعرض به آن را نخواهند داد.

محمد صادق ناطقی*

اخبار

استاندارقم:

مرخصی مدیران در ایام نیمه شعبان
 و عید ممنوع است 

استاندار قم گفت: همه مدیران به منظور خدمت رسانی بهتر به زائران و مسافران در ایام 
نیمه شعبان و عید باید در دفتر کار خود حاضر باشند.

سید محمد تقی شاهچراغی عصر روز یکشنبه در جلسه شورای اداری استان قم 
اظهارداشت: نیمه شعبان یک آزمون بزرگ برای مردم و مدیران استان است و کار اصلی 

برعهده شهرداری است که بقیه دستگاه های اجرایی هم باید به کمک شهرداری بیایند.
سید محمد تقی شاهچراغی از مساجد، حسینیه ها و مردم خواست تا در راستای 

میزبانی بهتر از زائران به کمک دستگاه های اجرایی بیایند.
استاندار قم با اشاره حضور میلیونی زائران در ایام نیمه شعبان در قم گفت: مدیر کل 
مدیریت بحران استان، امکانات استان های همجوار برای تامین خدمات عمومی را بررسی 
و تامین کند و هلال احمر، پایگاه های بسیج و مساجد هم برای تامین ماسک مورد نیاز 

کمک کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود از مدیران استان خواست مدل خدمت رسانی در 

سال آینده را تغییر دهند و همه چیز را منحصر به اعتبار و اعداد نکنند.
سید محمد تقی شاهچراغی تصریح کرد: نیازمند نگاه جهادی برای پاسخگویی درست 
به مردم هستیم و همه چیز به بودجه و اعتبار ارتباطی ندارد چرا که پاسخگویی به موقع، 

سبب بازگردانی امید به مردم می شود.
استاندار قم درخصوص تصمیمات آنی مدیران برای انجام برخی کار ها هم گفت: باید 

علت اتخاذ این تصمیمات به مردم بویژه به اهالی روستا ها اعلام شود.
سید محمد تقی شاهچراغی افزود: برای کاهش گلایه مندی های مردم نیاز است 
هماهنگی بین دستگاه ها بیشتر شود و در عین حال باید از ظرفیت خبرنگاران و صدا و 

سیما برای اعلام اخبار و مطالبه گری ها بهره گرفت.
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم هم در جلسه شورای اداری استان گفت: در کارگروه 
فرهنگی اجتماعی، ۵ موضوع فضای مجازی، خانواده، جوانان، ترویج فرهنگ ایثار و 

شهادت و عفاف و حجاب در دستور کار قرار گرفته است.
احمد حاجی زاده با اشاره به لشکر سایبری دشمن در فضای مجازی گفت: در این 
زمینه هیچ اقدام موثری انجام نشده است و تشکیل یک لشکر سایبری در فضای مجازی 

در مقابل اقدامات دشمن ضروری است.
در پایان این جلسه از مدال آوران المپیاد و رتبه های برتر کنکور استان تجلیل شد.

  
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

میوه تنظیم بازار شب عید در ۲۳ نقطه شهر 
قم توزیع می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه میوه تنظیم بازار شب عید 
در ۲۳ نقطه شهر قم توزیع می شود، گفت: تامین سیب و پرتقال نسبت به سالهای گذشته 

در استان ۳0 درصد افزایش یافته است. 
به  مایحتاج مردم  تمامی  تأمین  رویکرد دولت جدید  اینکه  بیان  با  امیدیان  محسن 
همکاری  با  استانداری  اقتصادی  معاونت  گفت:  است،  درآمد  کم  اقشار  خصوص 
دستگاه های مختلف از جمله جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، اتاق اصناف و 
تعزیرات حکومتی نسبت به تأمین مایحتاج سفره مردم اقدامات جدی و گسترده ای در 

دستور کار خود قرار داده اند.
وی با اشاره به اینکه در حوزه تأمین ارزاق و کالاهای اساسی سه رویداد جمعیت محور در 
استان قم در روزهای آتی وجود دارد، افزود: نیمه شعبان، عید نوروز و ماه مبارک رمضان 
مناسبت های مهمی است که هر ساله جمعیت میلیونی را در استان به همراه داشته و 
برنامه ریزی هایی جدی برای تأمین و توزیع کالاهای پر مصرف در سطح استان صورت 

گرفته است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید بر تأمین کافی اقلام مصرفی از 
جمله برنج، روغن، آرد، گوشت سفید و قرمز ادامه داد: بیش از ۲0 تا ۳0 درصد نسبت به 
سال های گذشته این کالاها خریداری و در انبارهای سطح شهر ذخیره شده و جای هیچ 
نگرانی برای تهیه این کالاها در استان برای مردم در روزهای پیش رو وجود نخواهد داشت.

امیدیان با بیان اینکه هر ساله یکی از سیاست های دولت توزیع میوه ارزان قیمت در شب 
عید است، افزود: پرتقال و سیب نیز به اندازه کافی با و با کیفیت مناسب تر از سال های 
گذشته تهیه و در انبارها ذخیره شده که چند روز قبل از نیمه شعبان در ۲۳ نقطه از شهر 

قم با همکاری شهرداری توزیع خواهد شد.
نظارت بر توزیع اقلام و کالاهای مصرفی مورد تاکید است 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در ادامه با تاکید بر اعلام ظرفیت سنجی 
توزیع اقلام مصرفی در شهرستان های استان قم از سوی فرمانداران گفت: صحبت هایی 
با فرمانداران صورت گرفته و بر اساس نیاز مردم در شهرستانهای جعفرآباد و کهک، اقلام 

یادشده در اختیار آنها جهت توزیع قرار خواهد گرفت.
تاکید استانداری  و کالاهای مصرفی مورد  اقلام  توزیع  بر  اینکه نظارت  بیان  با  وی 
است، گفت: برنج مرغوب پاکستانی با قیمت هر کیلوگرم ۲0 هزار تومن، برنج تایلندی 
هر کیلوگرم 1۲ هزار و ۵00 تومان برای مصرف کنندگان در فروشگاه ها و مغازه های خرد 

توزیع می شود.
امیدیان با اشاره به نظارت تمامی دستگاه های استان مبنی بر بهبود کیفی و کمی 
محصولات مورد نیاز ادامه داد: همه روزه مسائل مربوط به تأمین مایحتاج مردم رصد و 
پیگیری جدی می شود و امیدواریم مشکلی در تأمین و توزیع کالاهای مصرفی در استان 

در ایام یاد شده نخواهیم داشت.
  

مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

افزایش بیش16درصدی بارندگی 
دراستان قم

مدیرکل هواشناسی استان قم با اشاره به اینکه میانگین بارش استان قم از ابتدای سال 
آبی جاری 10۸.۳ میلی متر بوده است، گفت: میزان بارش ها در سال جاری نسبت به 
سال گذشته 1۶.۷ درصد و نسبت به میانگین بلند مدت ۷.۶ درصد افزایش بارش داشته  

است. 
مهران حیدری در گفت وگویی اظهارداشت : بر اساس آخرین آمار سازمان هواشناسی 
کشور میانگین بارش استان قم از ابتدای سال آبی جاری )از اول مهر ماه تا ۲0 اسفند( 

10۸.۳ میلی متر بوده است.
وی با بیان اینکه میانگین بلند مدت )۳0 ساله( بارش های استان قم در سال آبی 
100.۸ میلی متر بوده است، ادامه داد: میزان بارش ها در سال آبی گذشته ۹1.۶ میلی 
متر بوده است که بر این اساس در سال جاری نسبت به سال گذشته 1۶.۷ درصد و نسبت 

به میانگین بلند مدت ۷.۶ درصد افزایش بارش داشته ایم.
وی اظهار کرد: البته در برخی از ماه ها بارش ها کمتر بوده و حتی به شرایط منفی هم 

رسیده است؛ اما خوشبختانه برآینده بارش های سال آبی استان قم مطلوب بوده است.
حیدری بیان کرد: در بین بخش های استان از ابتدای سال آبی تا الان به ترتیب بخش 
خلجستان و جعفر آباد بیشترین افزایش بارش را داشته اند و کمترین میزان افزایش بارش 
نیز مربوط به کهک است. وی با بیان اینکه بخش خلجستان و جعفرآباد زمستان خشک 
تری را نسبت به میانگین بلند مدت تجربه کردند، یادآور شد: بیشترین مقدار بارش ها از 
ایستگاه کهندان با ۲۶1.۷ میلی متر و کمترین میزان بارش ها از ایستگاه های شرقی 
استان گزارش شده است. مدیر کل هواشناسی قم در رابطه با تغییرات دمایی استان 
قم گفت: امسال اسفند بسیاری گرمی را داشتیم و میانگین دما ۲.۳ درجه سانتی گراد 

نسبت به حد نرمال افزایش داشته است.

معاون گردشگری اداره کل میراث  فرهنگی استان قم:

ارائه خدمات رایگان درمانی ویژه 
مسافران نیمه شعبان

 معاون گردشگری اداره کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از اجرای 
طرح ارائه خدمات رایگان درمانی یک واحد گردشگری سلامت در استان به مسافران نیمه 

شعبان خبر داد.
مهدی نصر اصفهانی، طی سخنانی با اشاره به نزدیکی به جشن نیمه شعبان، اظهار 
داشت: واحد گردشگری سلامت یک شرکت خدمات مسافرتی در خیابان انقلاب قم 
به مناسبت نیمه شعبان خدمات رایگان درمانی به مسافران داخلی و خارجی ارائه می دهد.

وی ادامه داد: در این طرح، خدمات رایگان شامل ویزیت، مشاوره و فشار خون ارائه 
می شود، تست قند خون از طریق آزمایشگاه در محل دفتر سلامت گردشگری انجام 
خواهد شد و در صورت نیاز به آزمایش تکمیلی برای مسافران ۲0 درصد تخفیف لحاظ 
می شود. وی بیان کرد: برای تست پی سی آر کرونا در این واحد گردشگری سلامت 10 
درصد تخفیف اعمال می شود. معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی قم خاطرنشان کرد: در صورت نیاز به تجویز دارو، داروخانه مرکز گردشگری 

سلامت در این طرح 10 درصد تخفیف برای بیمار در نظر گرفته است.
نصر اصفهانی ارائه خدمات مطلوب به مسافران و زائران را گامی در جهت افزایش 

ماندگاری مسافران و زائران و توسعه صنعت گردشگری عنوان کرد.

 رئیس جمهور، راهیان نور را از مصادیق بارز »جهاد تبیین« دانست و تأکید 
کرد: حرکت عظیم »راهیان نور«، ایمان راسخ مردم و قدرت ملی را تقویت 
می کند و سرزمین های راهیان نور مدرسه بزرگ انسان سازی است که همواره 

برای همه عصرها و نسل ها درس آموز است. 
یت الله »سید ابراهیم رئیسی« شامگاه شنبه در دیدار اعضای ستاد مرکزی 
و شورای سیاست گذاری راهیان نور، این جریان سراسری را از مصادیق بارز 
جهاد تبیین توصیف کرد و اظهار داشت: سرزمین های راهیان نور مدرسه 
بزرگ انسان سازی است که همواره برای همه عصرها و نسل ها درس آموز 
است و در این فرصت ارزنده جهاد تبیین، راویان و مبلغان باید اهداف والای 

شهدا و درس های عینی امروز آن را برای نسل جوان تبیین کنند.
وی بر همین اساس خطاب به همه دستگاه های مسئول و اجرایی تأکید 
کرد: همه باید به وظیفه الهی، انقلابی و قانونی خود برای حفظ و تداوم حیات 

مدرسه انسان ساز و تحول آفرین راهیان نور عمل کنند.
قدرت  و  قوت  عامل خلق  مهمترین  را  مردم  راسخ  ایمان  رئیس جمهور، 
ملی برشمرد و اظهار داشت: حرکت عظیم راهیان نور ایمان راسخ مردم و 
در نتیجه قدرت و قوت ملی را تحکیم ، تقویت و ارتقا می بخشد. حضور مردم 
در سرزمین های نور و آشنایی با فرهنگ دفاع مقدس، باور مردم به نظام و 
کارآمدی الگوی مدیریت جبهه های جنگ را بالا برده و هر چه اعتماد مردم به 

نظام ارتقا یابد،  سرمایه اجتماعی کشور افزایش می یابد.
آیت الله رئیسی اردوهای راهیان نور را سرمایه اجتماعی توصیف کرد که با 
حکمت مقام معظم رهبری برقرار شد و امروز مایه ارتقای اقتدار کشور شده 
است و خاطرنشان کرد: جمعیت عظیم راهیان سرزمین های نور که هر سال 
بر تعداد آنها افزوده شده است، برای کشور قدرت ساز و اقتدارآفرین بوده و 

هستند.
وی با بیان اینکه این حرکت عظیم فرهنگی با هدایت ها و حمایت های مقام 
معظم رهبری به نقطه بسیار مطلوبی رسیده است، گفت: همانگونه که امام 
حسین )ع( به برکت اخلاص در نیت و عمل خود در پرتو نور الهی نورانیت 
یافت و سفینه نجات شد، شهدای دفاع مقدس نیز با تأسی به آموزه های کربلا 

و تبعیت از ولی فقیه زمان، هم خودشان و هم مسیرشان نورانی شد.
رئیس جمهور با بیان اینکه نورانیت شهدای دفاع مقدس نیز مانند مسیر 

نورانی شهدای کربلا ماندگار است، افزود: جلوه تحول آفرین و انسان ساز 
عاشورا در جوانان این مرز و بوم باردیگر تجلی یافت هر چه زمان از دوران دفاع 
مقدس می گذرد، پرده ها، از مقابل نورانیت آن ایثارگری ها کنار می روند و 

حقانیت ملت ایران آشکارتر می شود.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه دفاع مقدس ما ظرفیت تحول آفرینی عظیمی 
دارد افزود: درست است که فضای رسانه ای در جهان در اختیار امپراطوری 
رسانه ای غربی است، اما خاصیت حق و نور این است که جای خودش را در 
میان ظلمت باز می کند و خدا دل ها را متوجه حق می کند لذا نباید از ترویج 

مسیر نورانی شهدا ناامید شد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز همانگونه که منابع طبیعی و ثروت های 
و  جوانان  اندیشه  می شود،  غارت  سلطه  نظام  سوی  از  ملت ها  خدادادی 
نیروهای کارآمد ملت ها نیز غارت می شود، تصریح کرد: قطعا وقتی نیروهای 
جوان و با انگیزه کشور از سرزمین های نور بازدید کنند و با آنچه در این مناطق 
رخ داده آشنا شوند، تبدیل به رویش های انقلاب شده و سرمایه نظام در مسیر 

پیشرفت و اقتدار خواهند بود.
آیت الله رئیسی راه اندازی موزه های دفاع مقدس در استان های مختلف 
کشور را اقدام ارزنده دیگری برای حفظ یاد و آثار دفاع مقدس و معرفی آن 
به عصرها و نسل های بعدی دانست و گفت: اگر چه آثار فرهنگی و هنری 
ارزنده ای در زمینه دفاع مقدس خلق شده و تلاش های ارزشمندی برای حفظ 
فرهنگ آن انجام شده، اما همچنان امکان فعالیت ها و تولیدات فرهنگی و 

هنری بسیاری وجود دارد که باید بالفعل شود.
وی در ادامه با اشاره به اقدامات انجام شده در دولت مردمی برای مدیریت 
شیوع کرونا و کاهش آمار قربانیان این بیماری گفت: از همه دست اندرکاران 
برگزاری اردوهای راهیان نور درخواست می کنم که همانگونه که با مدیریت 
مطلوب خود برگزاری این اردوها را به الگوی مسافرت ایمن تبدیل کردند، 
تلاش کنند از جان این زائران در برابر بیماری کرونا نیز به نحو احسن صیانت 
کنند. در پایان این مراسم از طرف سردار »بهمن کارگر« فرمانده ستاد مرکزی 
راهیان نور، نشان و لباس خادمی راهیان نور و تصویر یادمان شهدای شلمچه 
به پاس قدردانی از توجهات رئیس جمهور به برگزاری مطلوب و بهتر این اردوها 

به وی اهدا شد.

رئیس جمهور: 

راهیاننورازمصادیقبارز»جهادتبیین«است

 مدیر حوزه های علمیه گفت: امروز شاهد انواع هجمه 
علیه دین، اسلام و روحانیت هستیم، برای این امر از سوی 
همواره  روحانیت  است،  شده  سرمایه گذاری  دشمنان 
حامی ملت بوده و گروه هایی به صورت هدفمند درصدد 

تخریب آن می باشند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در اجلاسیه اساتید حوزه عملیه 
قم که با موضوع نقش اساتید در تقویت عوامل انگیزشی 
و تمرکز تحصیلی طلاب با تاکید بر هدایت علمی و تربیتی 
در شرایط کرونایی و پسا کرونایی  در مدرسه علمیه دارالشفا 
در قم برگزار شد اظهار داشت: امروز کار اصلی حوزه امتداد 
بخشی به این راه نورانی و ایجاد زمینه برای درخش انوار 

الهی و ولایت حضرت ولی عصر)عج( است.
و  تربیت جامع  ما  آنکه  افزود:  مدیر حوزه های علمیه 
کامل و متوازن طلاب و فضلا را ترغیب می کنیم، تربیتی 
که در آن روح الهی، معنوی و اخلاقی و اجتماعی سیاسی 
متجلی باشد،  این تربیت الهی و اخلاقی مستلزم این است 

که استاد در همان سنت دیرین حوزه حرکت کند. 
وی ادامه داد: تراز حوزه به این است که استاد همه زوایای 
عوامل تربیت را توجه کند، نقش استاد و مدیر طلبه در ابعاد 
علمی و خانواده بیاید و صلاحیت لازم را برای رشد متوازن 

داشته باشد.
وی اظهار داشت: استاد و مدیر در حوزه، ترازی متناسب 
با فلسفه حوزه دارد و باید از اساتید مراکز دیگر ممتاز باشد، 
این تراز نیاز به احراز صلاحیت های زیادی دارد که شما در 

این مسیر حرکت می کنید.
آیت الله اعرافی گفت: باید بدانیم که طلبه ها و کسانی که 
در این حوزه مشغول تحصیل هستند با چه چالش هایی 

مواجه هستند، با وجود همه مشکل ها، اما برای استاد، 
تحصیل طلبه و شرایط او اهمیت دارد و باید این گونه باشد.
انواع  امروز شاهد  افزود:  نگهبان  فقهای شورای  عضو 
چالش های آموزشی در بحث ویروس کرونا هستیم، این 
در همه مراکز علمی است، حوزه هم از این مساله مستثنی 
نیست،  اُفت تحصیلی و دیگر موارد در همین رابطه قرار 

دارد که باید برای رفع آن تلاش کرد.
عضو شورای عالی حوزه بیان داشت: مواجه با دنیا و 
ویروس کرونا مجموعه ای از آسیب ها را در نظام آموزشی 
ایجاد کرده است، برای همین نیاز به تحقیق و رفع چالش ها 
است، باید این دو سال سخت از طریق رفع آسیب ها به 

وسیله استادان و مدیران جبران شود.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به انواع هجمه علیه دین، 
اسلام و روحانیت افزود: امروز شاهد انواع هجمه علیه دین، 
اسلام و روحانیت هستیم،  برای این امر از سوی دشمنان 
سرمایه گذاری شده، روحانیت همواره حامی ملت بوده و 
آن  تخریب  درصدد  هدفمند  صورت  به  گروه هایی  امروز 
هستند، باید برای امر آموزش و تخریب جایگاه دین و اسلام 

و روحانیت از سوی دشمنان فکری اساسی کرد.
این  به  جامع  نگاه  باید  مدیران  و  استادان  گفت:  وی 
چالش های بیان شده، داشته و به سمت آن بروند و به فکر 
راه حل باشند، بحث تعلیم و تربیت موضوعی است که به 
دوش و شانه استادان گذاشته شده و نباید از این امر که 
سبب بی انگیزگی طلبه ها شده، غافل شد، از این رو جبران 

آن ضروری است.
حل  و  هویت سازی  برای  گفت:  اعرافی  آیت الله 
حوزه،  مختلف  سطوح  و  پایه  در  هویتی  مشکل های 

روش های مختلفی باید طی کنیم که یکی از آنها، آشنایی 
طلبه با رسالت، تاریخ، چالش و سرمایه های حوزه است. در 
این رابطه ضعف هایی وجود دارد و آن هم به دلیل نداشتن 
امری  حوزه  رسالت  و  حوزه  با  آشنایی  اما  است،  محتوا 

ضروری است.
عضو فقهای شورای نگهبان، آشنا کردن طلبه ها با اسناد و 
نقد آن، تقویت ارتباط معنوی و معرفتی طلبه ها، شناسایی 
و بازکردن گره های متعدد فکری و اخلاقی طلبه ها از سوی 
استادان، توجه به آموزش  پژوهش محور همراه با اخلاق و 
تهذیب، هدایت علمی، استعداد سنجی و راهنمایی کردن 
طلبه ها، توجه به استاد معین و پرورش، انتخاب آزاد طلبه 
در درس، توجه به تقریرنویسی، اهتمام به اصولی چون 
خروجی هدفمند حوزه و حمایت از نخبگان به صورت ویژه 

از ماموریت های استادان و مدیران حوزه است.
وی اضافه کرد: توجه به گروه های علمی و برجسته کردن 
نقش آنها در مراکز علمی و تربیتی، توجه به فقه معاصر، 
پاسخ گویی طلبه های سطوح عالی به شبهه ها و سوال های 
متعدد در جامعه و تولید علم در سطوح عالی و دروس آزاد 
علمی و تولید نظریه های بنیادین در حوزه و حفظ میراث 
گذشته حوزه، آمادگی برای بازگشایی حضوری دروس و 

آزمون حوزه نیز از دیگر ماموریت ها به شمار می آید.
عضو شورای عالی حوزه بیان داشت: تقویت مدارس 
و  قم  از  استادان  مهاجرت  و  حضور  با  استان ها  علمیه 
حمایت از آنها، تقویت طرح هجرت، طرح امین در سال 
آینده بر اساس طرح آمایش حوزه، اصلاح محدوده دروس، 
بازگشت به میراث و سنت گذشته برای رشد علمی حوزه از 

دیگر برنامه های مدیریت حوزه است.

مدیر حوزه های علمیه:
 گروه هایی به طور هدفمند به دنبال تخریب روحانیت هستند

جلال میرزایی*

محمدعلی انصاری:

 تبدیل کاخ سفید به حسینیه ترویج دین امام حسین)ع( نیست
رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی )ره(، گفت: این ترویج دین و امام 

حسین )ع(نیست که برویم کاخ ستمگران را به حسینیه تبدیل کنیم. 
تشریح  به  )ره(  امام خمینی  بزرگداشت  در نشست ستاد مرکزی  انصاری 
برنامه های این ستاد برای سال آینده پرداخت و گفت: سالگردهای ارتحال امام 
به جز دو سال کرونایی همواره با شکوه برگزار شد و البته برای سال آینده نیز 
به دلیل استمرار وضعیت کرونایی برگزاری مراسم ارتحال تا این لحظه مشخص 

نیست.
وی ادامه داد: با این حال قرار است برای آماده شدن مسائل اجرایی، برگزاری 
احتمالی سالگرد ارتحال از هم اکنون برنامه ریزی ها انجام شود و در صورت 

عادی بودن شرایط همچون قبل از شرایط کرونا مراسم سالگرد برگزار شود.
وی با بیان اینکه پرونده نظام با وجود همه مشکلات و اشکالات، قابل دفاع 
بزرگداشت  ستاد  نبود  انقلاب  از  پس  دولت های  حمایت  اگر  گفت:  است، 
امام)ره( توفیق چندانی پیدا نمی کرد. برای برگزاری مراسم ارتحال در سال آینده 
نیز انتظار داریم نماینده ویژه رئیس جمهور در ستاد بزرگداشت که وزیر کشور 

است ما را در ادامه راه حمایت کند.
در بخش دیگری از سخنانش عملکرد مثبت و منفی نظام را پای امام و مکتب 
سیاسی ایشان دانست و افزود: اگر جامعه بخواهد درباره امام قضاوت کند در 
نگاه اول و در اولین گام با آثار وجودی ایشان به خصوص ثمره جمهوری اسلامی 

توجه می کند.
وی ادامه داد: هر مقدار پیروزی، پیشرفت، عزت و اقتدار جمهوری اسلامی 
بیشتر شود خواهیم گفت که به برکت امام)ره( و مکتب سیاسی ایشان بوده 
است و هر قدر نارسایی ها و کاستی ها بیشتر شود دیگران خواهند گفت که 
ناشی از امام)ره( و مکتب ایشان بوده است. در این صورت مسئولیت سنگینی 

متوجه جمهوری اسلامی خواهد بود.
انصاری سپس با اشاره به جهاد تبیین، گفت: تبیین به این نیست که صرفا 
نقاط قوت را برجسته کنیم و از نقص ها بترسیم. خود سانسوری ها باعث افزایش 
گرایش جامعه و جوانان به رسانه های بیگانه می شود. تبیین دو رسالت دارد، 
دیدن اشکالات و نقایص و بیان منصفانه پیروزی ها در عرصه های مختلف اما 

معمولا در کشور ما در نگاه اول ناهنجاری های سیاسی، اجتماعی و فرهنگی از 
سوی نسل اول و دوم به گردن نسل جوان انداخته می شود.

وی ادامه داد: خود ما هم، یعنی نسل اول و دوم خود را از پذیرش مسئولیت ها 
معاف می دانیم و انگشت اتهام مان به سمت نسل سوم و چهارم است در حالیکه 
باید ریشه یابی کنیم که چرا اینگونه رفتار می کنیم. به بیان دیگر نسل سوم و 
چهارم نگاهشان به ما این است و می پرسند که آیا شما هنوز پایبند ارزش ها 
و معیارهایی که بخاطرش انقلاب کردید، هستید؟ این در حالیست که نسل 
جوان مرتبا رفتار و عملکرد نسل اول و دوم را رصد می کنند تا میزان وفاداری 
آنان را بسنجند، نسل جدید بین خاطرات پدرانشان و گفتار و رفتارشان مقایسه 

و نتیجه گیری می کنند.
رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی )ره( ادامه داد: اگر در نسل اول 
و دوم خصلت هایی نظیر ملامت پذیری، سستی و وادادگی پدیدار شده باشد 
نباید انتظار امامی ماندن نسل سوم و چهارم را داشته باشیم. این خصلت ها 
موجب خدشه دار شدن آرمان ها و باورهای انقلابی نسل های اول و دوم می شود 

که این اتفاق از چشم جوانان و اعضای خانواده هایشان مخفی نمی ماند.
نصاری با هشدار دادن نسبت به تبدیل نسل اول و دوم نسبت به سستی، 
گفت: فاجعه بارترین موضوع این است که نسل اول و دوم انقلاب مصداق 
سستی شود. اگر در جامعه این احساس پدیدار شود و جوانان ببینند که یکی 
از خصلت های بد در بزرگانشان وجود دارد یا اینکه با تحریف و تخریب انقلاب 
اسلامی روبرو شویم که البته این اتفاق توسط هزاران رسانه در سراسر جهان در 
حال وقوع است نمی توان بی تفاوت ماند. هر جای جهان علیه نظام جمهوری 
اسلامی تبلیغ می شود و ردپای منافقان و سلطنت طلب ها بدون شک قابل 
شناسایی است. باید در مجامع حقوقی بین المللی برای گروهک منافقین که 
بیش از 1۷ هزار نفر از بهترین شهروندان مان را ترور کرد پیگیری های حقوقی 

قوی ترین داشته باشیم.
وی ادامه داد: نسل سوم و چهارم با این حقایق ناآشنا و بیگانه است و این 
جهاد تبیین است که نسل جوان را نسبت به عملکرد مخالفان نظام به خصوص 

منافقان روشن می کند.

 معاون اول رئیس جمهور گفت: تا زمانی که صنعت 
و  مسائل  حل  امکان  نشود،  رقابتی  خودروسازی 
چالش های فعلی میسر نخواهد شد و شاهد خروج از 
انحصار، تنوع و اصلاح قیمت و افزایش کیفیت خودرو 

نخواهیم بود. 
محمد مخبر روز یکشنبه در جلسه ارائه طرح های 
رفت  برون  راهکارهای  موضوع  بار  این  که  نخبگان 
با تبریک  صنعت خودرو از چالش فعلی برگزار شد، 
اعیاد شعبانیه و با اشاره به بازدید اخیر رییس جمهور 
از شرکت ایران خودرو، اظهار داشت: رییس جمهور در 

این بازدید دستوراتی را برای اصلاح وضعیت موجود 
ابلاغ کردند و خواستار پیگیری جدی این دستورات 
شدند. معاون اول رییس جمهور افزود: اصلاح ساختار 
موجود در صنعت خودروسازی نیازمند برنامه ای جامع 
و مدون است به گونه ای که این برنامه به همراه زمان 
بندی مشخص و تقسیم وظایف باشد و به صورت جدی 

دنبال شود.
وی با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه در خصوص 
راه های برون رفت صنعت خودرو از چالش های موجود 
و بهبود کیفیت، گفت: باید از فرصتی که به واسطه 

بازدید رییس جمهور از شرکت ایران خودرو ایجاد شده، 
حداکثر استفاده را داشته باشیم و این گزارش را به یک 

برنامه عملیاتی زمان بندی شده تبدیل کنیم.
های  شرکت  سایر  تقویت  اینکه  بیان  با  مخبر 
این  شدن  رقابتی  به  تواند  می  کشور  خودروسازی 
صنعت کمک کند، تصریح کرد: تا زمانی که صنعت 
خودروسازی رقابتی نشود، امکان حل مسائل و چالش 
های فعلی میسر نخواهد شد و شاهد خروج از انحصار، 
تنوع و اصلاح قیمت و افزایش کیفیت خودرو نخواهیم 

بود.

معاون اول رئیس جمهور:

 چالش های صنعت خودروسازی با رقابتی شدن حل می شود
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نوشیدنی های خوب و بد برای سیستم ایمنی چند راهکار برای کاهش وزن زنان بالای ۴۰ سال
در حقیقت زنان در 40 سالگی ممکن است بیش از هر زمان دیگری برای کاهش وزن خود 
تلاش کنند. بر اساس مطالعه ای که در سال ۲01۳ در آمریکا انجام شد تقریبا 40 درصد از 
زنانی که در دهه 40 سالگی خود بسر می برند با مشکل چاقی و اضافه وزن روبرو هستند. به 
گفته محققان، نوسان هورمون های زنان در دهه 40 سالگی موجب افزایش وزن آن ها می 
شود؛ بعلاوه دارو هایی که زنان در این سن مصرف می کنند به همراه غذایی که می خورند و 
استرسی که در زندگی تحمل می کنند، همگی بر بالا رفتن وزن آن ها اثر دارد؛ اما خبر خوب 
این است که هنوز راه های زیادی برای مبارزه با افزایش وزن زنانی که در دهه 40 سالگی به سر 
می برند وجود دارد. در این گزارش سعی شده است تا راهکار هایی را برای این منظور توضیح 

دهیم.
پزشک  زیلتزر«،  »رابرت  امکان:  صورت  در  ها  آن  کردن  جایگزین  و  ها  دارو  بررسی 
متخصص تغذیه و رژیم لاغری در مرکز کاهش وزن »اسکاتسدیل« در آریزونا می گوید، دارو های 
»مسدود کننده بتا« که برای فشار خون بالا مصرف می شوند و دارو های خاص افسردگی و 
دیابت می توانند باعث افزایش وزن شوند؛ بنابراین اگر شک دارید که دارو های شما موجب 
افزایش وزن شده اند به پزشک خود اطلاع دهید و در صورت امکان دارو های جایگزینی برای 
آن ها بگیرید. توجه به این نکته مهم است که دارو هایی که بدون نسخه به فروش می رسند نیز 
می توانند باعث افزایش وزن شوند. به عنوان مثال، دارو های آلرژی حاوی »دیفن هیدرامین« 

می توانند اشتها را افزایش داده و باعث افزایش وزن شوند.
مدیریت علائم پیش از یائسگی: تغییرات هورمونی که در جریان پیش از یائسگی )سال 
های قبل از یائسگی( رخ می دهند باعث بروز علائمی از جمله گُر گرفتگی، تعریق شبانه، 
اضطراب و افزایش وزن می شوند. درصورت مشاهده هر یک از این علائم می توانید با پزشک در 
مورد هورمون درمانی صحبت کنید؛ هورمون درمانی موجب تقویت الگو های خواب و اضطراب 
شده و به نوبه خود، عادات غذایی را بهبود میبخشد. اما قبل از انجام هورمون درمانی حتما در 

مورد بیشتر بودن فواید این روش درمانی نسبت به مضرات آن اطمینان کسب کنید.
تهیه برنامه غذایی: از دیگر راهکار هایی که برای مبارزه با افزایش وزن برای زنانی که در دهه 
40 سالگی قرار دارند توصیه می شود، تهیه یک برنامه غذایی است. با تهیه یک برنامه غذایی 
واقعی راحت تر می توان به خوراکی های ناسالم نه گفت. برای این منظور باید خوراکی هایی را 
که می خواهید در طول یک هفته مصرف کنید مشخص کرده و فهرستی برای خرید لوازم اولیه 

آن ها تهیه کرده و طبق آن برنامه غذایی در طول هفته مورد نظر عمل کنید.
قبل از غذا خوردن آب بنوشید: اگر قبل از هر وعده غذایی یک بطری۵00 سی سی آب 
بنوشید غذای کمتری مصرف خواهید کرد. یک مطالعه در سال ۲014، نشان داد، افراد چاقی 
که قبل از غذا حدود 1۷ اونس )۵00 سی سی( آب مصرف می کردند نسبت به افراد چاقی که 
قبل از غذا آب نمی نوشیدند در طول 1۲ هفته تقریبا سه پوند )1.۳۶ کیلوگرم( وزن از دست 

دادند.
با مصرف سبزیجات خود را سیر نگاه دارید: کارشناسان تغذیه به زنانی که در دهه 40 
سالگی قرار دارند توصیه می کنند که در هر وعده غذایی تقریبا نیمی از بشقاب خود را از 
سبزیجات پر کنند. دلیل این موضوع این است که سبزیجات مملو از فیبر هستند و به انسان 
کمک می کنند که برای مدت طولانی تری احساس سیری کند؛ همچنین سبزیجات کالری 

کمی دارند.
کامل  حذف  به  نیازی  وزن  کاهش  برای  دهید:  کاهش  را  ها  کربوهیدارت  مصرف 
کربوهیدارت ها از رژیم غذایی نیست بلکه با کاهش آن ها میتوان راحت تر وزن کم کرد و کاهش 

وزن خود را نگاه داشت.
با وزنه ورزش کنید: با افزایش سن، توده عضلانی و عملکرد عضلات کاهش می یابد؛ 
این وضعیت به »سارکوپنی« معروف است. اصطلاح »سارکوپنی« برای کاهش وابسته به سن 
بافت عضلانی ارایه شده است و در واقع از حدود 40 سالگی آغاز می شود. سارکوپنی علاوه بر 
اینکه بر توانایی فرد در انجام کار های روزانه تاثیر می گذارد می تواند خطر ابتلا به شکستگی را 
افزایش داده و باعث افزایش وزن نیز بشود. با کاهش عضله، چربی جایگزین آن میشود. انجام 
ورزش های مانند ایروبیک، راه رفتن، دوچرخه سواری و شنا به کالری سوزی کمک کرده و از 
سارکوپنی پیشگیری می کنند. وزنه زدن علاوه بر تقویت عضلات بدن، سوخت و ساز بدن را در 
زمان استراحت نیز افزایش میدهد، بنابراین حتی زمان هایی که ورزش نمی کنید نیز کالری 
سوزی خواهید داشت. با افزودن ورزش با وزنه به روتین تمرین های ورزشی خود علاوه بر تقویت 
عضلات، از کاهش وزن نیز برخوردار شوید. به گفته کارشناسان، بدن انسان در حین ورزش و 
خواب بیشترین میزان چربی را می سوزاند. اما بیشتر مردم به اندازه کافی نمی خوابند و دلیل 
آن استفاده از فناوری قبل از خواب است. استفاده از وسایل الکترونیکی قبل از خواب به دلیل 
نوری که ساطع می کنند باعث می شود که مغز تصور کند روز است و به این ترتیب در رویه خواب 
اختلال ایجاد می شودد. برای این منظور وسایل الکترونیک خود را حدود یک ساعت و نیم قبل 

از خواب خاموش کنید.
انجام ورزش هایی برای کاهش استرس: علائم پیش از یائسگی و بسیاری از عوامل دیگری 
که زنان دهه 40 سالگی با آن مواجه هستند از جمله ترک کردن خانه توسط فرزندان برای رفتن 
به دانشگاه، فشار های کاری، پیر شدن والدینشان و نگرانی های مالی استرس زیادی در زندگی 
آنان ایجاد می کند. استرس زیاد نیز می تواند به بیش خوری منجر شود. انجام تمریناتی مانند 

یوگا، مدیتیشن و تکنیک هایی برای ریلکسیشن می توانند به کاهش استرس کمک کنند.

مصرف میوه های تازه و فصل که میزان تجمع مواد مفید در آن ها به اوج خود رسیده 
است و خواص مفید آن ها در بالاترین سطح خود قرار دارد، یکی از مهم ترین دلایل 

استفاده از میوه های فصل است.
کارشناسان تغذیه بر این باورند که سالم ترین غذا های دنیا، غذا هایی هستند که از 
مواد طبیعی و فصلی تهیه می شوند، زیرا تغییراتی که در نتیجه گذر فصول از بهار به 
تابستان و یا از پاییز به زمستان ایجاد می شوند، برای حفظ تعادل در منابع طبیعی 

زمین و اشکال مختلف حیات در آن، لازم و ضروری است.
و  میوه ها  مانند  فصلی  غذایی  مواد  خوردن  راحت،  خیلی  امروزه  متاسفانه  اما 
سبزی ها را فراموش کرده ایم، زیرا اکثر آن ها در تمام فصول سال در دسترس مان 
هستند، مثلا در تابستان گوجه فرنگی مزرعه ای می خوریم و در زمستان گوجه فرنگی 
گلخانه ای و دیگر برایمان مهم نیست که نوع اول خوش مزه تر است و ارزش غذایی 

بالاتری دارد )حاوی ویتامین C و ترکیبات فنولی بیشتری است(.
میوه های گلخانه ای کمبود ویتامین دارند

جالب است بدانید از آنجا که گوجه فرنگی گلخانه ای، نور خورشید را به صورت 
مستقیم دریافت نمی کند، با کمبود بسیاری از ویتامین ها و مواد مغذی ها روبه رو 
است. در عین حال، بسیاری از محصولات فصلی برای عرضه در فصل های گوناگون، 
در انبار ها و با شرایط ویژه )دمای زیر صفر درجه، تزریق گاز co ۲ به محیط انبار، محلول 
پایشی کلسیم و ...( نگهداری می شوند و مثلا شما می توانید توت فرنگی را که یک 
میوه تابستانی است، در فصل پاییز مصرف کنید، اما باید بدانید که با گذشت زمان از 

ارزش غذایی میوه کاسته شده و در واقع با نوع فصلی آن قابل مقایسه نیست.
برخی میوه ها با انبارداری ارزش غذایی خود را حفظ می کنند

البته نمی توان گفت که انبارداری ارزش غذایی تمام میوه ها را کاهش می دهد؛ 
مثلا سیب، کیوی و گلابی وحشی بر اثر انبارداری تقریبا همه ارزش غذایی خود را 
حفظ می کنند. گاهی دیده می شود که گروهی از میوه ها شامل توت فرنگی، آلبالو، 
گیلاس،  هلو و گلابی، صیفی جات مانند باقلا، لوبیاسبز،  نخودفرنگی،  بامیه، 
هویج و سبزیجاتی مانند جعفری، نعنا و ترخون به روش های مختلف )به ویژه روش 
IQF( منجمد می شوند که این انجماد ضمن حفظ خواص ظاهری محصولات، 
ارزش غذایی آن ها را تا حد زیادی حفظ می کند و این روش در بسیاری از کشور ها 
نیز کاربرد دارد؛ بنابراین نمی توان گفت که همه محصولات غیرفصلی، فاقد ارزش 

غذایی هستند.
حتی این انبارداری در بسیاری از مواقع موجب می شود تا افراد در فصول دیگر 
هم میوه هایی را مصرف کنند که در آن فصل خاص به طور طبیعی موجود نیست، 
اما نباید در کنار این محصولات، مصرف میوه های فصلی فراموش شود، زیرا حاوی 
حداکثر میزان ویتامین ها هستند، هیچ گونه افزودنی و نگه دارنده ای ندارند، دارای 
طعم و کیفیت مناسبی بوده، ماندگاری بیشتری دارند و دیرتر از میوه های انباری، 
گلخانه ای، یخ زده و... خراب می شوند. در بسیاری از مواقع نیز میوه های فصلی برای 
نگه داشتن در انبار و عرضه در فصل های دیگر، نارس چیده می شوند و هیچ وقت 
فرصتی پیدا نمی کنند تا ارزش غذایی، عطر و طعم واقعی خود را به دست آورند، زیرا 
گیاه آن قدر وقت نداشته تا تمام ترکیبات لازم را در میوه اش بپروراند، مثلا میوه هایی 
می شوند،  چیده  نارس  تقریبا  به طور  دوردست،  مناطق  به  صادرات  دلیل  به  که 
دارای چنین شرایطی هستند. این مسئله زمانی بیشتر خود را نشان می دهد که به 
این مسئله دقت داشته باشیم که مصرف میوه ها تازۀ فصل سبب عدم نیاز به مواد 
شیمیایی نگهدارنده، پوشش دار کردن میوه ها، استفاده از سموم، آفت کش ها، و 
نگهداری طولانی مدت در انبار و سردخانه خواهد شد و طبیعتا موجب کاهش کاربرد 
مواد شیمیایی در مورد میوه های فصل خواهد شد. از سوی دیگر عدم استفاده از 
سازه های انبار و سیستم های نگهدارنده، چون سردخانه و … سبب کاهش مصرف 
انرژی، سوخت و تولید گاز های گلخانه ای، دپوی طولانی مدت محصول می گردد که 

مطابق با روش های دوستدار طبیعت محصول می شود.
مصرف میوه های فصل توصیه ای علمی است

علاوه بر این موارد به دلیل تازه تر بودن میوه در فصل، محصولات از طعم، عطر و 
ظاهر بهتری برخوردار هستند. همچنین براساس یک نظریه، میوه های هر فصلی 
دارای خواصی سازگار با آن فصل هستند و تاثیری مضاعف بر سلامتی انسان و بدن 
دارند. برای مثال میوه هایی که دارای سطح بالاتری از ویتامین ث هستند، در فصل 
پاییز که احتمال ابتلا به سرماخوردگی افزایش می یابد بالاتر است و یا میوه های پر آب 
در فصل گرم تابستان بیشتر می رسند. ضمن اینکه کیفیت و میزان ترکیبات موجود 
در میوه با تغییر فصول مختلف تغییراتی را نشان می دهد و همواره در فصل رسیدن 
طبیعی در متعادل ترین و بهترین سطح خود یافت می شود؛ بنابراین مصرف میوه های 

فصل توصیه ای علمی و مطابق با چرخه طبیعی حیات در کره زمین است.

تفاوت محصولات فصلی و غیرفصلی
گلخانه ای هستند

میوه هایی که در اغلب در فصولی غیر از فصول خود در بازار موجودند، عموماً 
گلخانه ای هستند، میوه های گلخانه ای:

ارزش غذایی کمتری دارند )از ویتامین C و ترکیبات فنولی کمتری برخوردارند(.
نور خورشید را به صورت مستقیم دریافت نمی کنند و و از نظر بسیاری از موادمغذی 

دچار کمبودند.
عطر و طعم واقعی ندارند

غالباً محصولات و میوه های فصلی برای نگهداری در انبار و عرضه در فصل های 
گوناگون یا جهت ارسال به نقاط دوردست، نارس چیده می شوند و فرصت پیدا 

نمی کنند ارزش غذایی، عطر و طعم واقعی خودشان را به دست آورند.
خواص و ارزش غذایی آن ها تغییر می کند

نوع نگهداری ویژه میوه ها در فصلی غیر زمان اصلی آن ها )نگهداری طولانی مدت 
در انبار، دمای زیر صفر درجه، تزریق گاز CO ۲ به محیط انبار و ….( باعث کاهش 
خواص، کیفیت و ارزش غذایی اولیه می شود و باعث می گردد ویتامین های محلول 

در آب به ویژه ویتامین c در میوه ها آسیب ببیند.
دارای مواد نگهدارنده مضر هستند

گاهی برای نگهداری طولانی مدت و افزایش عمر میوه ها جهت عرضه در فصول 
دیگر سال، از مواد نگهدارنده ای، چون پارافین استفاده می کنند که با این کار، شکل 
طبیعی میوه ها از بین می رود، کیفیت میوه ها کاهش پیدا می کند و علاوه براین یک 

سری مواد شیمیایی مضر به بدن اضافه می شود.
سازگار با طبیعت بدن نیستند

به طور مثال: شخصی که طبیعت دستگاه گوارشش سرد است وقتی در فصل سرد 
سال نیز، محصولاتی که در این فصل رشد نمی کنند و طبع سردی هم دارند مانند 
توت فرنگی، آلبالو، هندوانه، خیار، گوجه فرنگی… بخورد، دچار دل پیچه و دل درد 

و نفخ می شود.
میوه های هر فصلی دارای خواصی سازگار با آن فصل هستند برای مثال:

میوه های دارای ویتامین ث، در فصل پاییز و زمستان که احتمال ابتلًا سرماخوردگی 
بیشتراست، بهترند.

یا میوه های پرآب در فصل تابستان بیشتر و بهتر می رسند.
همچنین، هضم و جذب هر میوه در فصل خودش، بهتر است.

قیمت بالایی دارند
محصولات و میوه های عرضه شده غیرفصلی عموماً قیمت بالایی دارند در حالی که 
میوه های فصلی، به دلیل فراوانی و به فصل بودن، قیمت آن پایین تر و متعادل تر است.
بنابراین تا می توانید از میوه های فصلی استفاده کنید که حداکثر ارزش غذایی را 
دارند و این موضوع را برای کودکان، نوجوانان و سالمندان جدی تر بگیرید؛ زیرا حاوی 
حداکثر میزان ویتامین ها هستند، هیچ گونه افزودنی و نگه دارنده ای ندارند، دارای 
طعم و کیفیت مناسبی بوده، ماندگاری بیشتری دارند و دیرتر از میوه های انباری، 
گلخانه ای، یخ زده و… خراب می شوند. این مسئله زمانی بیشتر خود را نشان می دهد 
که به این مسئله دقت داشته باشیم که مصرف میوه ها در فصل خودش، سبب 
عدم نیاز به مواد شیمیایی نگهدارنده، پوشش دار کردن میوه ها و نگهداری طولانی 
مدت در انبار و سردخانه خواهد شد و طبیعتاً موجب کاهش کاربرد مواد شیمیایی 
در مورد میوه های فصل خواهد شد. از سوی دیگر عدم استفاده از سازه های انبار و 
سیستم های نگهدارنده، چون سردخانه و … سبب کاهش مصرف انرژی، سوخت 
با  مطابق  که  می گردد  محصول  طولانی مدت  دپوی  گلخانه ای،  گاز های  تولید  و 

روش های دوستدار طبیعت محصول می شود.
خداوند متعال، ترتیب فصول و میوه های هر فصل را آن چنان پشت سر هم قرار داده 

است که هر فصل، خوراک مورد نیاز همان فصل را با خودش می آورد.

میوه های گلخانه ای کمبود ویتامین دارند؛

چربی می تواند خطر سکتهٔ مغزی را کاهش دهد، به شرط این که درست انتخاب شود؛چرا باید هر میوه را فصل خودش بخوریم؟ 

ارتباط نوع و مقدار چربی مصرفی با سکتهٔ مغزی

این یک واقعیت است که خوردن بیش از حد چربی می تواند میزان کلسترول را افزایش 
دهد، رگ ها را مسدود کند و در افزایش خطر ابتلا به سکتهٔ مغزی و انواع بیماری های 
قلبی نقش داشته باشد. البته این ها علاوه بر بروز چاقی، دیابت، سرطان و بسیاری از 

بیماری های دیگر است.
با این وجود، به نظر می رسد در مورد سکتهٔ مغزی، نوع چربی و نه مقدار آن، مقصر 
است. بر اساس یک بررسی ارائه شده در جلسات علمی انجمن قلب آمریکا در سال 

۲0۲1، خوردن چربی های گیاهی خطر سکته مغزی را کاهش می دهد.
این مطالعه که هنوز توسط دیگر کارشناسان مورد بررسی قرار نگرفته است، نشان 
می دهد افرادی که بیشترین چربی های گیاهی را مصرف می کردند، در مقایسه با افرادی 
که کمترین میزان مصرف این نوع چربی را داشتند، 1۲ درصد کمتر دچار سکته مغزی 

شدند.
را مصرف  اشباع حیوانی  بالاتری چربی های  میزان  به  که  افرادی  از سویی دیگر، 
می کردند، 1۶ درصد بیشتر از افرادی که کمترین میزان از این نوع چربی را مصرف 

می کردند، در معرض سکته مغزی بودند.
نویسندهٔ ارشد این مقاله، محقق فوق دکتری در بخش تغذیه در دانشگاه هاروارد گفت: 
یافته های ما نشان می دهد که نوع چربی و منابع غذایی مختلف چربی در پیشگیری 
از بیماری های قلبی عروقی از جمله سکته مهم تر از کل چربی مصرفی در رژیم غذایی 

است.
انواع چربی های غذایی

تا  نیاز دارید؛ آن ها به بدن شما کمک می کنند  شما برای ادامهٔ حیات، به چربی 
ویتامین های موجود در غذاها را جذب کند، عملکرد هورمون ها را حفظ نماید، سلول ها را 

بسازد، به شما انرژی داده و شما را گرم نگه دارد.
اما این چربی های اشباع نشده از سبزیجات، آجیل و ماهی های چرب هستند که 

می توانند سطح کلسترول بدنتان را کاهش دهند و به سلامت شما کمک کنند.
منابع اصلی چربی های گیاهی یا سبزیجات کدام اند؟ روغن های گیاهی مایع منابع 
این نوع چربی هستند، مانند روغن ذرت، روغن گلرنگ، روغن آفتاب گردان، روغن سویا 
که سرشار از اسیدهای چرب چند غیراشباع هستند، و بعد روغن هایی مانند روغن کانولا 

و روغن زیتون که سرشار از اسیدهای چرب تک غیراشباع می باشند. 
این نوع روغن ها باید برای تهیهٔ غذا استفاده شوند.

چربی های اشباع شده و ترانس به طورکلی سالم نیستند. چربی های اشباع شده 
معمولًا از گوشت های قرمز و فرآوری شده به دست می آیند و در دمای اتاق جامد هستند. 
در این مطالعه، گوشت گاو، گوشت خوک، گوشت بره، بیکن، سوسیس، کالباس، 

هات داگ، سالامی و سایر گوشت های فرآوری شده مورد استفاده قرار گرفته بود.
کاهش متوسط مصرف گوشت قرمز و فرآوری شده در یک الگوی غذایی سالم می تواند 
میزان مرگ ومیر کلی را تا 1۳ درصد، مرگ ومیر ناشی از بیماری قلبی را 14 درصد، 
مرگ ومیر ناشی از سرطان را تا 11 درصد و خطر دیابت نوع ۲ را تا ۲4 درصد کاهش دهد.
جالب است که این مطالعه نشان داد چربی لبنیات از جمله پنیر، کره، شیر، بستنی 
و خامه با افزایش خطر ابتلا به سکته مغزی مرتبط نیست. در مورد نقش لبنیات در 
رژیم غذایی که منابع اصلی کلسیم هستند، بین محققان تغذیه بحث هایی وجود دارد. 
دستورالعمل های رژیم غذایی ۲0۲0 تا ۲0۲۵ وزارت کشاورزی ایالات متحده، برای 
آمریکایی ها سه وعده لبنیات در روز، ترجیحاً انواع کم چرب و بدون چربی را پیشنهاد 

می دهد.
مطالعات بلندمدت

این مطالعه داده های ۲۷ ساله از نزدیک به 1۲0000 پرستار و متخصص مراقبت های 
بهداشتی را که بخشی از دو مورد از طولانی ترین مطالعات تغذیه ای در ایالات متحده 
هستند، تجزیه وتحلیل کرد: مطالعهٔ سلامت پرستاران و مطالعهٔ پیگیری متخصصان 
سلامت. این مطالعه عینی است، بنابراین نتایج نمی توانند یک ارتباط علت و معلولی 
بین مصرف چربی و خطر سکته مغزی ایجاد کنند، فقط می توان گفت یک ارتباطی 
وجود دارد. از دیگر محدودیت های این مطالعه، جمعیت عمدتاً سفیدپوست )%۹۷( 
شرکت کنندگان و این واقعیت است که افراد هر چهار سال یکبار عادات غذایی خود را 
گزارش می کنند. بااین حال، نتایج مطابق با تحقیقات قبلی است که مزایای رژیم غذایی 

گیاهی در مقابل حیوانی را نشان می دهد.
ویژگی های کلیدی یک الگوی رژیم غذایی سالم برای قلب، متعادل کردن کالری 
دریافتی با کالری مورد نیاز است. برای رسیدن به وزن سالم و حفظ آن، غلات کامل، 
پروتئین بدون چربی و گیاهی و انواع میوه ها و سبزیجات را انتخاب کنید. نمک، شکر، 
چربی حیوانی و غذاهای فرآوری شده را محدود کنید و این دستورالعمل را صرف نظر از 

اینکه غذا در کجا تهیه یا مصرف می شود همیشه مدنظر قرار دهید.

فوق تخصص بیماری های عفونی مطرح کرد:

توصیه های خاص برای مسافرت های نوروزی 
افراد درسفر در محل های شلوغ حضور  بیماری های عفونی گفت:  فوق تخصص 
نداشته باشند و غذای خود را نیز در اماکن خلوت تر میل کنند، شست وشوی دست ها 
و صورت با آب بهداشتی و سالم و صابون نیز ازموارد مهم است؛ چراکه باید غیر از کرونا 

حواس مان به بیماری های انگلی نیز باشد. 
علی اسداللهی امین اظهارداشت : با توجه به واکسیناسیون گسترده و تزریق سه 
دز توسط اغلب افراد، قرار شده که امسال با شرط تزریق واکسن و رعایت پروتکل ها 
مسافرت ها انجام شود، اما در سفر علاوه بر کرونا و بیماری های تنفسی بیماری های دیگر 
عفونی نیز وجود دارد که ممکن است افراد در سفر به آنها مبتلا شوند، لذا باید مراقب 

آنها نیز باشیم.
وی بیماری های سفر را به دو دسته کلی تقسیم کرد و گفت: این بیماری ها یکی شامل 
بیماری  های عفونی است و دیگری بیماری های غیرعفونی، بیماری های غیرعفونی مثل 
آب به آب شدن، مسائل آلرژیک و حساسیتی است، اما بیماری های عفونی جدی تر 
هستند و درگیری به آنها ممکن است مشکل ساز شود؛ مثل مشکلات تنفسی، سل، 
کرونا، آنفولانزا یا خیلی اوقات استفاده از آب های آلوده ممکن است باعث ایجاد عفونت و 

بیماری های عفونی و انگلی شود.
در  افراد  این شرایط  در  بهتر است  لذا  پزشک متخصص عفونی تصریح کرد:  این 
اماکن خلوت تر میل کنند،  در  نیز  را  و غذای خود  نداشته  محل های شلوغ حضور 
شست وشوی دست ها و صورت با آب بهداشتی و سالم و صابون نیز از دیگر موارد مهم 

است؛ چراکه باید غیر از کرونا حواس مان به بیماری های انگلی نیز باشد.
از  و  را محافظت کرده  نیز دستگاه گوارش  تازه  و ماست  لبنیات  وی تصریح کرد: 
گرمازدگی و اسهال پیشگیری می کند؛ البته در این مورد نیز باید از لبنیات پاستوریزه 
استفاده کرد، همچنین در سفر باید از غذاهای کم حجم استفاده شود، توصیه من این 

است که حتما در سفر لیمو ترش به همراه داشته باشند و مرتبا مصرف کنند.
 اسداللهی امین  عنوان کرد: تزریق واکسن کزاز و دیفتیری هر 10 سال یکبار لازم 
است، بنابراین افراد در صورت ایجاد جراحت در سفر، حتما باید به مراکز درمانی مراجعه 
کرده و این واکسن ها را تزریق کنند؛ مثل اینکه در مورد گازگرفتگی سگ های ولگرد نیز 

باید واکسن هاری حتما تزریق شود.
این فوق تخصص بیماری های عفونی در مورد بیماری های گوارشی، یادآور شد: در 
مورد بیرون روی نیز در مراحل اولیه می توان از داروهای ضداسهال مثل لوپرامید استفاده 
کرد اما اگر بیماری طول کشید، خونی بود و تب ایجاد شد حتما باید آنتی بیوتیک نیز 
تجویز شود، همچنین در مناطقی که احشام بیشتر وجود دارد امکان سرایت تب مالت 
وجود دارد، لذا حتما باید شیرهای تازه جوشانده شود و حواس  مسافران به انتقال این 

بیماری نیز باشد.
وی با اشاره به اینکه مسافران حتما به صورت مرتب از کرم ضد آفتاب استفاده کنند، 
تصریح کرد: افراد در مناطقی مثل شمال و اماکنی که قصد خوابیدن در فضای سر باز 
را دارند در مورد مالاریا و سالک نیز مراقب باشند و حتما از پشه بند و توری و لباس های 
بلند استفاده کنند؛ چراکه مدتی است که ابتلا به بیماری سالک افزایش پیدا کرده 

است.

سلامت



دوشنبه-23اسفند ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45472 اجتماعی

دوست داری چه کاره شوی؟ نگویید ما نپرسیدیم! 
همه پدر و مادرها و یا اطرافیان و اقوام این سؤال پر تکرار 
را از بچه ها پرسیده اند. انتخاب شغل یکی از مهم ترین 
چالش هایی است که والدین با آن مواجه هستند. شاید 
همین حالا شما فرزند نوجوانی دارید که در مهم ترین 
مرحله تحصیلی یعنی انتخاب رشته است و دوست 
دارید به او کمک کنید اما نمی دانید چطور؟ این راهنما 
کودکی  دوران  از  می خواهید  اگر  می آید.  کارتان  به 
روی ذهن کودکتان کار کنید و ببینید به چه شغلی 
علاقه دارد اما راهکارهای آن را نمی دانید بد نیست 

توصیه های مشاوران تربیت اقتصادی را مرور کنیم.
 *از دوران خیالی و دودلی تا واقع گرایی

قبل از هر چیز بد نیست بدانید که همه ما چند دوره 
رشد شغلی را پشت سر می گذاریم. »الهه ریوندی«؛ 
فارس  با  گفت وگو  در  اقتصادی  تربیت  کارشناس 
می گوید: »روان شناسان معتقدند که جوان ها چند 
دوره رشد شغلی را پشت سر می گذارند. اولین دوره 
که در کودکی شکل می گیرد »دوره خیالی« است که 
همه ما آن را پشت سر گذاشتیم. در دوره خیالی که در 
اوایل و اواسط کودکی اتفاق می افتد، بچه ها باخیال 
پردازی درباره گزینه های شغلی از آن ها آگاه می شوند. 
تأثیر  تحت  معمولًا  کودکی  در  بچه ها  انتخاب های 
نزدیکان و زرق وبرق و هیجان انگیز بودن مشاغل قرار 
دارد و با تصمیمانی که در بزرگ سالی می گیرند ارتباط 

چندانی ندارد.
تا   11 بین  که  است  بعدی  دوره  دودلی«  »دوره 
نوجوان ها  دوره  این  در  می شود.  آغاز  سالگی   1۶
به صورت پیچیده تری به مشاغل فکر می کنند. اول 
بر اساس تمایلاتشان به یک شغل فکر می کنند اما 
بعدتر وقتی که از ملزومات ضروری برای هر شغل آگاه 
می شوند بر اساس توانایی ها و ارزش ها به یک شغل 

علاقه مند می شوند.
اواخر  در  که  است  واقع گرایی«  »دوره  بعدی  دوره 
نوجوانی و اوایل ۲0 تا ۳0 سالگی شکل می گیرد و 
در این دوره که واقعیت های مالی و عملی بزرگ سالان 
نمایان می شود، جوان ها گزینه های شغلی خودشان را 

محدود می کنند.
همان  از  جوان ها  از  کمی  تعداد  آنکه  خلاصه 
سنین اولیه می دانند که می خواهند چه کاره شوند 
و مسیر مستقیمی را به سمت هدف شغلی دنبال 
بعداً  و  می گیرند  تصمیم  اول  بعضی  می کنند. 
نظرشان را تغییر می دهند و بعضی، مدت طولانی 
در حالت بی تصمیمی می مانند. همه این مراحل 
در روند رشد طبیعی است و پدر و مادرها خیلی 

نگران نباشند.
دانشجوها معمولًا برای بررسی گزینه های مختلف 
از  خیلی  زندگی  شرایط  ولی  دارند  بیشتری  وقت 

جوان هایی که جایگاه اجتماعی و اقتصادی پایینی 
آن ها  انتخاب های  دامنه  تا  می شود  باعث  دارند 

محدودتر شود.«
*چطور به فرزندمان در انتخاب شغل کمک کنیم؟

مادرها  و  پدر  احوالات،  و  اوصاف  این  با همه  حالا 
چطور می توانند به بچه هایشان در انتخاب شغل کمک 

کنند؟
شاید بعد از خواندن راهکارهای کارشناس تربیت 
کنید.  کمک  فرزندتان  به  بتوانید  بهتر  اقتصادی 
فرزند  که  ببینید  و  کنید  »توجه  می گوید:  ریوندی 
شما بین هم سن و سال های خودش بیشتر در چه 
زمینه هایی توانمندی دارد؟ چه فعالیت هایی را بهتر 
و زودتر از دیگران انجام می دهد؟ ما باید روی تمام 
استعدادهای فرزندمان کارکنیم. بعضی را باید تقویت 
تعصبات  دور  کنیم.  شکوفا  باید  را  بعضی  اما  کنیم 
و قبیله ای و شغل اجدادی را خط بکشید و  قومی 
اجازه بدهید فرزندتان دنبال توانایی و علاقه خودش 

برود.«
*از دیدوبازدیدهای نوروزی استفاده کنید

 مرحله بعدی اینکه سعی کنید خودتان در مورد انواع 
مشاغل، اطلاعات لازم را به دست بیاورید تا بتوانید به 
بچه هایتان هم بهتر کمک کنید. ریوندی می گوید: 
»حالا که دوران عید است و بازار دیدوبازدیدها داغ است 
می توانید از اقوام و آشنایان در هر شغلی که هستند 
راهنمایی بگیرید تا سختی ها و فایده های آن شغل را 
برای شما و فرزندتان بگویند. نکته بعدی اینکه از سنین 
کم فرزندتان را با انواع مشاغل آشنا کنید. مثلًا می توانید 
با  یا مغازه های مختلف ببرید و  بچه تان را به نجاری 
انواع کسب وکار آشنا کنید. این کار باعث می شود که 
فرزندتان بتواند به صورت ملموس آن شغل را درک کند.
یادتان باشد که رضایت شغلی فاکتورهای مختلفی 
دارد، فقط مسائل مالی نیست که رضایت شغلی به 
همراه می آورد. پس سعی کنید فقط روی مسائل مالی 

تمرکز نکنید.«
*حواستان به تاریخ مصرف برخی مشاغل باشد

های  مندی  علاقه  و  شرایط  رصد  حال  در  وقتی 
فرزندتان هستید از یک نکته مهم غافل نشوید. ریوندی 

در  از مشاغل  که خیلی  باشد  می گوید: »حواستان 
آینده از بین خواهند رفت، برای همین سعی کنید 
بچه ها را برای مشاغلی آماده کنید که بعداً بیشتر به آنها 
نیاز می شود البته هیچ چیزی را تحمیل نکنید. مثلًا 
الان همه چیز در حال کامپیوتری شدن هست و هوش 
مصنوعی اهمیت خاصی پیدا کرده پس دقت کنید و 
ببینید که چه شغل هایی در آینده به وجود می آیند یا 

روی بورس هستند.«
*به نیازهای منطقه ای توجه کنید

زمان انتخاب شغل یا راه اندازی کسب و کار حواستان 
باشد که چه نیازهای شغلی در منطقه یا شهرشما وجود 
دارد. مثلًا شما نزدیک دریا هستید و فرزندتان به دنیای 
ماهی ها هم علاقه دارد، پس می تواند در شیلات موفق 
باشد یا مثلًا در منطقه کوهستانی زندگی می کنید. 
پس مهم ترین راه های پیدا کردن ایده های خوب برای 
کسب و کار نیازهای منطقه ای است که در آن زندگی 

می کنید.
*فرزندم کدام زبان زنده دنیا را فرابگیرد؟

اگر بچه به شغلی علاقه مند باشد حتماً در آن خلاق تر 
است و می تواند طوری آن را انجام دهد که مثل بقیه 
نباشد. این نکته را کارشناس تربیت اقتصادی می گوید 
و ادامه می دهد: »با همه این اوصاف باید به بازار کار 
یک شغل هم توجه کرد. مثلًا الان تعداد افرادی که 
زبان انگلیسی را بلد هستند زیاد است در واقع عرضه 
کننده زیاد است اما ممکن است تقاضا آنقدری نباشد، 
اما زبان چینی اینطور نیست، برای همین شاید بازار کار 

بهتری داشته باشد.«
*با آزمون های استعدادیابی شغلی آشنا شوید

کارشناس تربیت اقتصادی در پایان به چند آزمون 
استعدادیابی شغلی اشاره می کند. ریوندی می گوید: 
»یک سری آزمون های روانشناسی برای استعداد یابی 
شغلی وجود دارد که می توانید از آنها استفاده کنید. 
نظریه هوش هشت گانه گاردنر، آزمون تیپ شناسی 
شخصیت MBTI، تست هالند، تست سنجش ارزهای 
حرفه ای، تست ارزیابی سبک های کاری. با انجام این 
استعداد  چه  فرزندتان  که  می آید  دستتان  آزمون ها 

شغلی دارد.«

می خواهی چه کاره شوی؟

 چطور به انتخاب شغل فرزندمان کمک کنیم؟ 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

حضور روحانیت در کلانتری های کشور 
اقدام ارزشمندی است

 تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه حضور روحانیت در 
مراکز انتظامی از کارهای بسیار ارزشمند است اظهار داشت:  امنیت و نظم و صلابت در 

زوایای جامعه ما تنها از پلیس ساخته است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی روز یکشنبه دردیدار رییس سازمان عقیدتی سیاسی 
فرماندهی کل انتظامی کشور در سالن محراب حرم مطهر، افزود: نیروی مقتدرو عزتمند 
انتظامی از نیروهایی است که از ابتدای انقلاب تا به امروز رشد داشته و برای ما بسیار 

قابل احترام است.
وی افزود: بعد از انقلاب اسلامی تاکنون پلیس روزبه روز در نگاه مردم عزیز، مقتدر و 
با صلابت و سلامت آبرومندتر از همیشه بوده و از این بابت جای شکر دارد ،مقام معظم 

رهبری نیز به این نیرو بسیار اهمیت می دهند.
نفوذ  باشد  بیشتر  نزد مردم  و روحانیون  پلیس  وی تصریح کرد: هرچه محبوبیت 
کلامشان نیز بیشتر خواهد شد، شهید حاج قاسم سلیمانی خود را سرباز می دانست 
و بی ادعا بود و دلیل محبوبیت آن در نظر داشتن خداوند در کارها بود بنابراین راه کسب 

محبوبیت برای خدا کار کردن است.
در ابتدای این دیدار نیز حجت الاسلام سید علیرضا ادیانی رییس سازمان عقیدتی 
انتظامی  کل  فرمانده  سلام  ابلاغ  ضمن  کشور  انتظامی  کل  فرماندهی  سیاسی 
اظهار داشت: درتاریخ انتظامی جمهوری اسلامی ایران تصویب طرح جامع ساختار 
انتظامی از اهمیت بالایی برخوردار است که باید هزاران بار شکرگزار خداوند متعال به 
دلیل حکمت و درایت مقام معظم رهبری بود.  وی افزود: بعد از ۳0 سال از ادغام این 
سازمان، پلیس به فرماندهی کل انتظامی ارتقا پیدا کرد، پلیس با ایجاد دو دانشگاه 
جامع انتظامی و تربیت پلیس به ایجاد ظرفیت های پژوهش در این دو دانشگاه و تبدیل 
معاونت اطلاعات به سازمان اطلاعات که با وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه 
پیوند عمیقی پیدا کرده قدمی موثر و تحولی بود که رخ داد. ادیانی بیان داشت: در این 
تحول ساختاری دانشکده عقیدتی سیاسی به عنوان دانشکده رسمی به تصویب مقام 

معظم رهبری رسید  که در بعد تربیت مربیان عقیدتی سیاسی گام بر می دارد.
وی با بیان اینکه امروز روحانیون به عنوان کارشناسان مذهبی در ۶00 کلانتری در 
کشور مستقر هستند افزود: قم به عنوان اولین استان بود که در همه کلانتری های آن 

روحانیون مستقر شدند.
 

آیت الله سبحانی:

مسئولیت بزرگ تامین امنیت 
بر دوش پلیس است

 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید با اشاره به نقش مهم نیروی انتظامی دربرقراری 
نظم و امنیت گفت: مسئولیت بزرگ تامین امنیت بر دوش پلیس است. 

وی روز یکشنبه در دیدار رییس سازمان عقیدتی سیاسی فرماندهی کل انتظامی 
کشور افزود: نیروهای پلیس شبانه روز در اطراف و داخل شهر گشت زنی می کنند تا 

امنیت به معنای واقعی محقق شود.
آیت الله سبحانی با اشاره به حدیث معروف "نعمتان مجهولتان الصحه والامان" اظهار 
داشت: دو نعمت برای انسان پنهان بوده که وقتی از دست رفت قدر آن را می داند و آن 

تندرستی و امنیت است، هر کدام از دست برود زندگی انسان فلج خواهد شد.
وی اضافه کرد: نعمت سلامتی مربوط به وزارت بهداشت می شود و امنیت نیز مربوط 
به پلیس است شامل"مالی، جانی و فکری" می شود ،برخی دزدان اندیشه و ایمان 
هستند و هدف آنها دسیسه برای ایمان جوانان است. آیت الله سبحانی با بیان اینکه 
پای انقلاب اسلامی خون های پاکی ریخته شده است اضافه کرد: خداوند متعال این 

خون های پاک را نادیده نخواهد گرفت و مشکلات مملکت به تدریج حل می شود.
وی در ادامه با اشاره به نزدیکی به جشن میلاد امام زمان)عج( گفت: نیمه شعبان 
درحقیقت عیدی است که همه مسلمانان جهان منتظر چنین موعودی هستند که عدل 

الهی را در جهان منتشر نماید.
 

آیت الله نوری همدانی: 

مطلوب اسلام امنیت و رفاه اقتصادی بالا است
 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه مساله امنیت بسیار مهم 
است، گفت: امنیت نخستین مساله ای است که همه مردم به آن نیازمند هستند و بعد 

از آن عدالت، فراوانی نعمت و وضعیت مطلوب رفاه اقتصادی بالا مطلوب اسلام است. 
این مرجع تقلید روز یکشنبه در دیدار رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ناجا در قم، بیان 
کرد: برای اجرای سیاست، فقه، مبانی و احکام اسلامی و اجرای اسلام ناب لازم است تا 

ساختارهایی در کشور ایجاد شود که نیروی انتظامی از مصادیق آن است.
آیت الله نوری همدانی ادامه داد: در ساخت کادرهای اجرایی و انتظامی در جامعه 

اسلامی باید شایستگی های افراد در عمل به وظایف محوله مورد توجه باشد.
وی با بیان اینکه حراست از مرزهای آبی، زمینی و دریایی وظیفه نخست نیروهای 
امنیتی و انتظامی است، بیان داشت: در این بین علمای اسلام نیز مرزدار حراست و 

پاسبانی از حریم اخلاق، اعتقادات و باورهای جامعه اسلامی هستند.
سیاسی  مرزهای  از  حراست  و  مرزبانی  اهمیت  قم  علمیه  حوزه  برجسته  استاد 
و جغرافیایی کشور را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: مرزبانی و حراست از عقاید و 

باورهای مردمی توسط علما نیز از ارزش بی نظیری در روایات اسلامی برخودار است.
وی، ولی فقیه را عامل پیوند بین امت و حاکمیت دانست و خاطرنشان کرد: علمای 
شیعه مرزبانانی هستند که اجازه نمی دهند لشگریان شیطان بر حریم ایمان و باورهای 
مردم نفوذ کنند و کسی که این مسوولیت را قبول کند از اجر و ثواب فراوانی برخودار می 
شود. آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه اگر در هر جامعه فقیه آگاه و بصیر به اوضاع 
زمان، پزشک با بصیرت و دلسوز و حاکم خیرخواه و مطیع خدا وجود نداشته باشد 
زندگی اجتماعی با اختلال همراه می شود، یادآور شد: اگر عدالت در جامعه اجرا شود 
بساط ظلم برچیده می شود. وی با اشاره به برخی ناهنجاری های رفتاری و اخلاقی در 

جامعه بیان داشت: همه ما در برابر این قبیل مباحث و مشکلات وظیفه داریم.
 

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

سالم سازی سواحل دریا 
مورد توجه پلیس باشد

 رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر سالم سازی فضای عمومی سواحل 
کشور، خاطرنشان کرد: در کنار آزادسازی حریم این سواحل لازم است تا سالم سازی 

فضای سواحل نیز جدی گرفته شود. 
سید هاشم حسینی بوشهری روز یکشنبه در دیدار رییس سازمان عقیدتی سیاسی 
ناجا در قم، افزود: نیروی انتظامی علاوه بر حفظ نظم و امنیت، مسوولیت حفظ و 
ارتقای فضای معنوی جامعه را نیز بر عهده دارد. وی با اشاره به لزوم امید آفرینی در 
جامعه تصریح کرد: امید خمیرمایه زندگی است و اگر این امید به یاس تبدیل شود، 
جامعه ما به جامعه ای افسرده بدل خواهد شد. اگر همه به وظایف خود به عنوان منتظر 
واقعی، به درستی عمل کنند، بسیاری از مسائل به خودی خود حل خواهند شد. باید از 
فرصت انتظار نهایت استفاده را بکنیم. وی ادامه داد: تلاش نیروی انتظامی برای حفظ 
امنیت و هدایت جامعه گام های بلندی جهت رسیدن به سرفرازی و سعادت کشور است. 
عضو مجلس خبرگان رهبری در ادامه با محکومیت اعدام های روز گذشته در عربستان 
سعودی، اضافه کرد: ۸1 انسان بیگناه روز گذشته در آن مکان مقدس به شهادت 
رسیدند و این اقدام سعودی ها بشدت محکوم است. وزارت کشور عربستان سعودی 
روز گذشته اعلام کرد ده ها نفر را که به تعبیر آن دارای افکار، خط مشی و عقاید انحرافی 
بوده اند، اعدام کرده است. حسینی بوشهری همچنین با اشاره به نزدیکی به ایام نیمه 
شعبان، ابراز کرد: انتظار واقعی تمهید شرایط و بستر جهت ظهور حضرت حجت)عج( 

است و باید امکانات و شرایط به نحوی مهیا شود که زمینه ساز ظهور باشد.
 

رییس عقیدتی سیاسی ناجا:

 به دنبال ساخت نیروی انتظامی 
در تراز انقلاب هستیم

 رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ناجا گفت: ساخت نیروی انتظامی در تراز انقلاب 
اسلامی هدف عمده فرماندهی انتظامی کشور است. 

حجت الاسلام والمسلمین سید علیرضا ادیانی روز یکشنبه در دیدار با آیت الله نوری 
همدانی از مراجع تقلید در قم، با بیان اینکه مقام معظم رهبری رویدادهای داخلی و 
خارجی را بصورت دقیق رصد و بر مبنای آن بر اصلاح ساختارها تاکید می کنند، عنوان 
کرد: تصویب طرح جامع ساختار نیروی انتظامی جمهوری اسلامی نقطه عطفی در 

این نیرو خواهد بود.
وی با بیان اینکه ارتقای نیروی انتظامی از ساختار »نیرو« به »فرماندهی« انتظامی 
موجب تغییرات و افزایش بهر وری و تاثیرگذاری خواهد شد، ادامه داد: نیروی انتظامی 

ایران در حفظ و توسعه امنیت پایدار نقش بسزایی دارد.

 مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد:

آمادگی همه جانبه برای خدمات رسانی 
درنیمه شعبان و ایام نوروز

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از آمادگی همه جانبه و برنامه ریزی های مختلف منطقه 
چهار شهرداری قم برای خدمات رسانی و استقبال از شهروندان و زائرین در نیمه شعبان 

و ایام نوروز خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به آمادگی کامل مجموعه شهرداری مناطق برای 
خدمت رسانی به زائران و مسافران نیمه شعبان اظهار داشت: در راستای خدمات رسانی 
هر چه مطلوب تر به زائرین، مجاورین و شهروندان شهر کریمه اهل بیت)س( و همزمانی 
میلاد با سعادت منجی عالم بشریت حضرت صاحب الزمان )عج( و نوروز باستانی، تدابیر 
ویژه ای را برای استقبال از زائرین حرم کریمه اهل بیت ) س (، نمازگزاران مسجد مقدس 

جمکران و شهروندان گرامی در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه در همین راستا ستاد خدمات رسانی و راهنمای زائرین نیمه شعبان در 
بلوار پیامبر اعظم )س( عمود ۸1  برپا و آماده خدمت بوده و ستاد نوروزی نیز در بلوار 
شهید سپهبد سلیمانی طبق سنوات قبل برپاشده است، گفت: در زمینه آذین بندی 
معابر و شوارع سطح منطقه بیش از ۲ میلیارد ریال پارچه های الوان و ریسه های روشنایی 

خریداری و نصب گردیده است.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم یادآور شد: همچنین نصب المان هفت سین، چاپ 
بیش از ۵00 مترمربع بنر مناسبتی و راهنمای مسافرین و اجرای ۲00 مترمربع اسپیس 
جهت اکران بنرها در بلوار شهید سپهبد سلیمانی و بلوار پیامبر اعظم )س( اجراشده 

است.
وی همچنین از ساخت ۳۵ عدد تابلوی راهنمای مسیر با هزینه ۳00 میلیون ریالی 
خبر داد و افزود: در راستای استقبال از بهار نیز 110 هزار متر طول جداول سطح 
منطقه رنگ آمیزی، پاکسازی کلیه معابر و پیاده روها، رنگ آمیزی ۸00 سازه مبلمان 
شهری و توزیع ۲10 تن آسفالت جهت لکه گیری معابر و شوارع مورداستفاده قرارگرفته 

است.
اصفهانیان مقدم در ادامه اقدامات ستاد نیمه شعبان را تشریح و ابراز کرد: در راستای 
خدمات رسانی به نمازگزاران مسجد مقدس جمکران ضمن آسیب شناسی و رفع نواقص 
سنوات گذشته، امسال تمهیداتی ویژه در نظر گرفته ایم که می توان به پاکسازی و انتقال 
۶۵ کامیون خاک و نخاله و 40کامیون بارریزی در سطح پارک سوار انسجام و آماده سازی 
۳۶ چشمه سرویس بهداشتی با هزینه ای بالغ بر ۶00 میلیون ریال، نصب تابلوهای 
هدایت مسیر، خط کشی پارکینگ ها، ایستگاه اطلاع رسانی به شهروندان، تأمین آب 

شرب موردنیاز و … اشاره نمود.
وی همچنین از فعالیت و آماده باش بیش از  ۳00 نفر عوامل اجرایی و نیروی خدماتی 
و فنی در 1۵ روز کاری همراه با ماشین آلات و ادوات عمرانی از قبیل بیل مکانیکی، لودر، 
بالابر و… در پارک سوار انسجام خبر داد و افزود: مساحت این پارک سوار حدود ۳هکتار 

بوده که ظرفیت  پذیرش حداقل ۸00 خودرو را داراست.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم اضافه کرد: در پارک سوار انسجام نیز در راستای 
تسهیل در خدمات رسانی به زائرین گرامی، اطلاع رسانی بلوک ها توسط بنر و تابلوهای 
راهنمای زائرین صورت گرفته و ورودی و خروجی ایمن پارکینگ ها نیز در دستور کار 

قرارگرفته است.
وی ادامه داد: همچنین در راستای طرح استقبال از بهار نیز ضمن آماده سازی کلیه 
بوستان ها و پارک های سطح منطقه و تأمین تسهیلات رفاهی موردنیاز مراجعین از قبیل 
سرویس های بهداشتی، نمازخانه، آبخوری ها، جایگاه های طبخ غذا و … بیش از ۳۵00 
اصله درخت و 1۶0 هزار گلدان گل های فصلی و درختچه در سطح معابر، میادین و 

بوستان ها کاشته شده است.
اصفهانیان مقدم خاطرنشان کرد: با تمهیدات و برنامه ریزی های صورت گرفته و تلاش 
شبانه روزی عوامل شهرداری در تلاش هستیم ضمن ارائه خدمات حداکثری، خاطره ای 
خوش برای زائرین حرم کریمه اهل بیت)س( و نمازگزاران مسجد مقدس جمکران و 

شهروندان محترم در نیمه شعبان 1400 و نوروز باستانی 1401 رقم بزنیم.

قائم مقام مسجد مقدس جمکران :

خادمین شهر قم کارهایشان را با هدف 
رضایت امام زمان)عج( انجام دهند

قائم مقام مسجد مقدس جمکران گفت: باید نگاه یک مدیر، پاکبان و خادم در شهر قم 
به گونه ای انجام شود که نگاه حضرت شامل حالشان شود و این نگاه برخواسته از فرهنگ 

غنی ولایی بوده و فرهنگ ساز است.
محمدکاظم پورامینی در مراسم »هم عهد با ولایت« ویژه تجدید بیعت کارکنان شهرداری 
قم با امام زمان)عج( و آغاز فعالیت ستادهای خدمت رسانی شهرداری به زائران شهر 
مقدس قم که صبح امروز با حضور اعضای شورای اسلامی شهر، شهردار، معاونین، 
مدیران و جمعی از پرسنل شهرداری قم در آستانه نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران 
برگزار شد، ضمن تقدیر از این برنامه شهرداری در آغاز حرکت بزرگ نیمه شعبان، اظهار 
کرد: این نگاه های ارزشمند به کارهای مجموعه های خدماتی و مدیریتی یک بار معنوی و 
ارزشی دارد، به این معنا که این فعالیت ها وقتی با امامت و ولایت پیوند بخورد عبادت است 

و بار معنوی به همراه دارد.
وی با اشاره به اینکه امیدواریم اخلاص خادمان شهر قم همچنان روزافزون و تأثیرات 
آن برای زائران و مجاوران باشد، گفت: نگاه ها بوده که حرکت ها را مشخص و تأثیر آن را 
تبیین می کند؛ باید نگاه یک مدیر، پاکبان و خادم در شهر قم به گونه ای انجام شود که نگاه 
حضرت شامل حالشان شود و این نگاه برخواسته از فرهنگ غنی ولایی بوده و فرهنگ ساز 
است که همه جایی کاربرد پیدا می کند که هر فردی در هر بخشی کاری انجام می دهد 

رضایت حضرت را برای کارش لحاظ کند.
تقدیر از همکاری های شهرداری با مسجد مقدس جمکران 

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران با تأکید بر اینکه خادمین شهر قم نگاهشان 
مبتنی بر رضایت حضرت و نائب حضرت است، گفت: امیدواریم این نگاه گسترش پیدا 

کرده و به همه امور تعمیم پیدا کند.
وی با بیان اینکه همه این اقدامات برای بهره گیری معنوی بیشتر مردم به زائرین و 
مجاورین در نیمه شعبان است، ابراز کرد: در مسجد مقدس جمکران در تلاش هستیم 
که حسب امر مقام معظم رهبری به تولیت این مکان مقدس، تسهیل بهره مندی مردم از 
فضای قدسی این فضای مقدس را فراهم کنیم که مجموعه های مختلف استان در این 

زمینه همکاری خوبی را با مسجد مقدس جمکران دارند.
پورامینی خاطرنشان کرد: هدف ما این است که زائر و مجاوری که وارد شهر قم بتواند 
از فیوضات معنوی حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران بهره مند 

شود.

رئیس کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم خبرداد:

برپایی موکب عظیم فرهنگی
 در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

رئیس کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم از نورافشانی 
آسمان مسجد مقدس جمکران و برخی مساجد سطح شهر، در شب نیمه شعبان خبر 

داد.
کمیته  اقدامات  به  اشاره  با  طباطبایی نژاد  احمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
فرهنگی ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم اظهار کرد: برنامه های 
نیمه شعبان امسال پرشورتر از سال های گذشته در حال برگزاری است و اجرای این 
برنامه ها از ابتدای ماه شعبان با اجرای سرودهای خیابانی، برگزاری جشن های اعیاد 
شعبانیه در محله های قم و همچنین برگزاری تورهای قم گردی با رویکرد گردشگری 

انتظار آغازشده است.
وی از اجرای برنامه خط فیروزه ای با موضوع کتابت آیات، جملات و دعاهای مهدوی به 
مناسبت دهه مهدویت خبر داد و گفت: این برنامه به همت سازمان فرهنگی شهرداری و 
با همکاری مسجد مقدس جمکران و انجمن خوشنویسان استان قم در کتابخانه مسجد 

مقدس جمکران اجرا شد و مورد استقبال زائرین این مکان مقدس قرار گرفت.
رئیس کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم از برپایی 
موکبی عظیم در بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر داد و ابراز کرد: این موکب فرهنگی با 

همکاری نیروهای مردمی و جهادی برپا خواهد شد.
طباطبایی نژاد با تأکید بر نورافشانی آسمان مسجد مقدس جمکران و برخی مساجد 
سطح شهر، در شب نیمه شعبان خاطرنشان کرد:  اهتزاز پرچم ۳00 مترمربعی »لبیک 
یا مهدی« در تقاطع عمار یاسر و چهارمردان، حضور در جشن چهارمردان در شب و شام 
نیمه شعبان و برگزاری جشن نیمه شعبان در محله ها و همچنین مراکز فرهنگی هنری و 
ورزشی سازمان از دیگر برنامه هایی بوده که برای بزرگداشت نیمه شعبان امسال تدارک 

دیده شده است.

از هر کارشناسی که درباره کودک همسری و ازدواج اجباری در سن کم می پرسیم، 
ترجیح می دهد راجع به آن حرف نزند؛ نه برای اینکه دغدغه آن را نداشته باشد یا 
انکارش کند بلکه قریب به اتفاق کارشناسان حقوقی و دینی معتقدند که این مسئله 
بیشتر از اینکه جنبه حقوقی یا دینی داشته باشد، جنبه فرهنگی دارد. آن ها معتقدند 
محروم،  مناطق  در  جهادی  گروه های  که  اندازه  همان  به  که  است  لازم  شاید  که 
حاشیه ای و مرزی به فقر مادی می پردازند و قصد زدودن آن از منطقه را دارند، فقر 
فرهنگی را هم نشانه بگیرند که منجر به رقم خوردن ازدواج های اجباری در سال های 

پیش از بلوغ نشود.
* کودک در سن آگاهی نیست

» چند وقت پیش برای فعالیت های فرهنگی و تبلغیاتی، در یکی از روستاهای محروم 
بودم؛ آنجا با دختری حدودا دوازده ساله برخورد داشتم که با هیجان از خواستگار 
تازه اش می گفت. خواستگاری که قاچاقچی است و دو زن دیگر هم دارد؛ شاید باورتان 
نشود که این دختربچه، با وجود چنین شرایطی، اصلا از ازدواج با او ناراحت یا ناراضی 
نبود.« این ر »روح الله دوستی« کارشناس مسائل خانواده می گوید که معتقد است 
که اگر عواقبی ناخوشایندی از چنین ازدواج هایی می بینیم، گاهی نه به خاط زور و 
اجبار بلکه با خواست و رغبت خودشان و به دلیل فرهنگ بسیار کم خانواده های این 

مناطق است.
*ازدواج اجباری می تواند تبعات اجتماعی داشته باشد

از دور که به ماجرا نگاه می کنیم، هضمش سنگین و غیر قابل تصور است. اما 
کافی است کمی نزدیک تر برویم و ببینیم که چقدر برای خودشان عادی است؛ از آن 
عادی انگاری های خطرناکی که بلاخره  یک جایی کار دستمان می دهد. نگوییم که 
این مسئله شخصی است. گاهی همین فرهنگ های غلط منجبر به وقایعی می شود 
که تبعات آن تا مدت ها گریبان یک جامعه را می گیرد و رها نمی کند:» واقعیت این 
است که همیشه هم همه چیز زیر سر زور و اجبار نیست که اگر هم باشد، آن هم از فقر 
فرهنگی ریشه گرفته است.گاهی خانواده با برخی از قضات هماهنگ می شوند تا به 
دروغ برای کودکی گواهی رشد بگیرند.شاید آن کودک در وهله اول اصلا از این ازدواج 
ذوق زده هم باشد.اما باید ببینیم که اصلا آگاهی دارد که دارد چه می کند؟« به نظر 
می رسد ازدواج اجباری و ازدواج پیش از بلوغ در کودکان از آن دسته فرهنگ هایی 
است که  به طور اورژانسی و ضروری در برخی از استان ها، نیاز به اصلاح و بازخوانی 
دارد. »حاج آقا دوستی« معتقد است که سخت است اما مثل همه سختی های دنیا، 

ممکن است.
* از حاشیه تهران تا نقطه صفر مرزی

اختیارات قانون در زمینه ازدواج، به یک بند و دو بند ختم نمی شود؛ برای هر موضوع 
و مسئله ای، قانون خط و مرزی مشخص کرده است که می توان به آن استناد کرد. 
طبق قانون، مهمترین و ابتدایی ترین عنصر در صحیح بودن عقد ازدواج، راضی 
بودن طرفین است؛ اما این رضایت چطور احراز می شود؟ اولین جمله ای که »نعمت 
احمدی«، حقوقدان درباره قانون و ازدواج و رضایت می گوید، تاکید بر روی آن بله ای 
است که هردو طرف هنگام عقد می گویند:» تا بله گفته نشود، هیچ ازدواجی به طور 
قانونی ثبت نمی شود؛ اما اینکه آیا این »بله« با رضایت قلبی گفته شده یا نه که قانون 
دیگر خبری از آن ندارد.« احمدی می گوید به هر حال وقتی دختر یا پسر در شرایط 
و موقعیتی حتی به زور و جبر قرار می گیرد که پای ثبت سند ازدواج می آید، این برای 
قانون حکم است:» البته که در این میان اجازه پدر و جد پدری هم ضروری است که 

آن هم استثنائاتی دارد.«
*قانونی به نام رضایت پدر

دور و نزدیک ندارد؛ قانون برای همه قانون است و لازم الاجرا. اما اینکه نوع برخورد 
آدم ها در برابر زور و اجبار در روستاهای محروم و شهرهای مدرن چطور است، موضوع 
را متفاوت می کند:» شمال تهران و جنوب کرمان ندارد؛ دختر برای ازدواج به رضایت 
پدر نیاز دارد و اگر زیر سن قانونی باشد، علاوه بر رضایت پدر، باید با توجه به شرایطی 
که بررسی می شود، مجوز قانونی هم بگیرد.« استثنائاتی نیز برای شرایط حاد و 

حساس وجود دارد.
* وقتی نقش دادستان پر رنگ تر از همیشه است

نه فقط در ایران بلکه در تمام دنیا، یک سن قانونی برای ازدواج وجود دارد؛ سنی که 
درستی ازدواج پیش از رسیدن به آن، به شرط و شروطی است. در واقع سوال این است 
که اگر فرد و در اکثر موارد دختر، زیر سن قانونی باشد، باز هم قانون آن را به خود طرف 
و خانوده محول می کند؟:» اگر دختر زیر سن قانونی باشد، وظیفه تشخیص مهیا 

بودن شرایط ازدواج او بر عهده پزشکی قانونی و دادستان است.«» احمدی« می گوید 
قانونگذاراین تاکید را دارد که که قانونی شدن ازدواج در سن کم، منوط به تشخیص 
دادستان است؛ در غیر این صورت عقدی صورت نمی گیرد و حتی در صورت رضایت 

پدر هم مجوزی برای عقد صادر نمی شود.
*کارشناسان مذهبی چه می گویند؟

رضایت پدر دختر، یکی از شرایط صحت عقد نکاح است؛ اما چه کسی است که 
منکر این موضوع شود که رعایت مصلحت، باید دلسوزانه و به نفع دختر باشد؟ طبق 
شرع و قانون،  هدف قانونگذار از معتبر دانستن اذن ولی در نکاح دختر باکره، حفظ 
مصالح دختر، خانواده و جامعه است و اگر غیر از این باشد چه؟ این استثنا وجود 
دارد که در صورتی که »ولی« از اختیار خودش سوء استفاده کند و بدون دلیل یا به 
دلیلی غیرموجه از ازدواج دختر باکره با همسر مناسب و شایسته او جلوگیری کند، 
وجهی برای باقی ماندن اعتبار اذن او وجود نداشته باشد. اما اگر برعکس باشد 
چه؟:» اجباری که برخی از پدران و خانواده ها در ازدواج دخترشان با فردی مورد 
پسند خودشان می گیرند، زمانی مشخص می شود که دختر زیر بار قبول عقد نرود! 
اگر برود، قانون آن اجبار را چطور تشخیص بدهد؟« کارشناسان دینی می گویند که 
عقدی که با رضایت قلبی صورت نگیرد، صحیح نیست و اگر پدر چنین اجباری کند، 
مرتکب گناه بسیار بزرگی شده است. اما کارشناسان حقوقی به اتفاق، جمع بلوغ های 
عاطفی، اجتماعی، شرعی و جسمی را مهمترین پیش شرط ها برای یک ازدواج ایده آل 
می دانند؛ ازدواجی که می تواند ثبات و پایداری نسبتا خوبی داشته باشد. اما این 

شروط، چقدر در ازدواج های این روزها و توسط والدین دیده می شود؟
*والدین نا آگاه، ازدواج های نافرجام

»روح الله دوستی«، کارشناس مذهبی و مشاور خانواده، از تجربه های متعدد و مشابه 
به همدیگری می گویند که خانواده ها معتقدند که کنترل جوان شان از دست شان 
خارج شده و آن را از مهمترین دغدغه های امروزشان بیان می کنند:» بدی اش این 
است که خانواده ها خیلی درکی از بلوغ فرزندانشان ندارند و نمی توانند در مسیری 
که می تواند به یک ازدواج درست ختم بشود همراهی اش کنند.« موضوعی که در بین 
بسیاری از خانواده ها در شهرهای بزرگ هم دیده می شود، چه برسد به خانواده هایی 
که سالیان سال با فرهنگی متفاوت از آنچه که برای ما مرسوم است زندگی کرده اند و 
مفاهیمی مانند علاقه، رضایت و تفاهم در آن ها کمتر پر رنگ بوده است.«اما واقعا با 
فرزندی که عاشق شده است چطور باید رفتار کرد؟ در واقع او معتقد است که نداشتن 
فرهنگ صحیح برای مدیرتی جوانان به سمت انتخاب درست، ما را بر سر یک چاقوی 
دولبه قرار داده است؛ چاقویی که لبه اش فرهنگ اجبار و زور است و لبه  دیگرش، تن 
ندادن به خواسته های گاهی به حق فرزندان:» در آن طرف جوانی است که دلش با 
ازدواج و انتخاب پیش رویش نیست و در طرف دیگر، جوانی ایستاده است که کسی 
را می خواهد که خانواده اش به هیچ وجه راضی به وصلت با او نیستند.«   برای همین 
است که این کارشناس و مشاور خانواده معتقد است که کافی است دست روی آگاهی 
پدر و مادرها بگذاریم تا خیال مان از بابت هرچه ازدواج اجباری و کودک همسری و یا در 
طرف دیگر، دور ماندن دو دلداده از هم راحت باشد. چرا که والدینی آگاه، می توانند به 

درستی فرزندان شان را هدایت کنند تا بهترین انتخاب را داشته باشند.«

والدین نا آگاه، ازدواج های نافرجام ؛

فرهنگسازی؛پایانیبرایازدواجاجباریکودکان



5 اقتصادیدوشنبه-23اسفند ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5472

یک فعال کارگری تاکید کرد:
افزایش ۵۷ درصدی دستمزد کارگران لازم بود

نماینده سابق کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه افزایش حقوق و دستمزد 
کارگران تورم و حجم نقدینگی را بالا نمی برد، معتقد است: افزایش ۵۷ درصدی 

دستمزد کارگران به جهت تقویت معیشت آنها لازم بود. 
ولی الله صالحی در ارزیابی افزایش ۵۷ درصدی دستمزد کارگران ابراز عقیده 
کرد و گفت: رقم دستمزدی که به تصویب رسید، حاصل اجماع و اقناع نمایندگان 
کارفرمایی و کارگری و دولت بود و بعد از یک جلسه طولانی این تصمیم گرفته شد. 
معتقدم این میزان افزایش نه تنها خوب بوده بلکه لازم هم بوده است تا اوضاع و 
احوال معیشتی کارگران به لحاظ کالاهای اساسی که در سفره آنها نقش محوری 

و تاثیرگذاری دارد، بهبود یابد.
وی ادامه داد: طبعا خروجی و آثار افزایش دستمزد را باید در ماه های آتی ببینیم 
و انتظار داریم هم بازار و هم قیمت کالاهای اساسی به درستی مدیریت شود تا 
تاثیر مثبت خود را بر سفره کارگران بگذارد و اگر بنا بر افزایش قیمت کالاها است 

این افزایش باید منطقی باشد.
صالحی تاکید کرد: در شرایطی که بعضا روزانه و ماهانه رشد قیمتها اتفاق 
می افتد، لازم است که افزایش دستمزد صورت گیرد تا جامعه کارگری قدرت خرید 
داشته باشد و بتواند از عهده هزینه های زندگی بر آید و معیشت حداقلی او تامین 
شود. نماینده سابق کارگران در شورای عالی کار در عین حال در خصوص برخی 
اظهارات مبنی بر اثرات تورمی این میزان افزایش دستمزد، اظهار کرد: اینکه گفته 
می شود با افزایش حقوق و دستمزد کارگران، حجم نقدینگی بالا می رود و تورم 
ایجاد می کند از نگاه بنده اینگونه نیست، پولی که به کارگر در قبال کار پرداخت 
می شود تورم ایجاد نمی کند. آن پولی تورم زا است که بدون تلاش و زحمت 
پرداخت و به جامعه تزریق شود. البته برخی کارگاه های کوچک و صنوف ممکن 
است دچار مشکل شوند ولی انتظار می رود دولت تسهیلات و بسترهایی فراهم 
کند که این واحدها بتوانند در شرایط اقتصادی موجود خودشان را  به مسیری که 

منجر به رونق و شکوفایی می شود، نزدیک کنند.
به گفته وی،  تحولات و تکانه های پیش آمده اعم از تحریم و نرخ ارز مشکلاتی را 
در باب اقتصاد ایجاد کرده که لذا لازم است به تدریج آنها را مدیریت کنیم و در یک 
مسیر معقول و منطقی قرار بدهیم. این فعال کارگری در پایان با بیان اینکه در عین 
حمایت از صنوف و کارگاههای کوچک در سال آینده باید مراقب معیشت کارگران 
باشیم که دچار آسیب نشود، ابراز امیدواری کرد: قیمت کالاهایی که در سبد 
معیشت کارگران دیده شده سال آینده به درستی مدیریت و جلوی رشد فزاینده 

قیمت ها و تورم گرفته شود تا مبادا افزایش دستمزد را بی اثر کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :
نظارت بر تعاونی های مسکن جدی تر می شود 
بر  مسکن  ملی  نهضت  طرح  در  گفت:  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 

تعاونی های مسکن نظارت جدی تر خواهد شد تا واحد ها سریع تر تکمیل شود.
حجت اله عبدالملکی در حاشیه مراسم افتتاح ۵ هزار و ۵00 واحد مسکن 
مهر در جمع خبرنگاران افزود: تعاونی ها حدود ۸00 هزار واحد از مسکن مهر را 

احداث کردند که از این تعداد, 40 هزار واحد مشکل دارد.
 وی با بیان اینکه از آغاز دولت سیزدهم، بر حل مشکل تعاونی های مسکن مهر 
تمرکز کردیم گفت: امروز ۵ هزار و ۵00 واحد مسکن مهر توسط تعاونی ها تکمیل 

و ساخته شد و قرار است حدود ۳۲ هزار واحد مسکن مهر نیز ساخته شود. 
عبدالملکی اضافه کرد: از 10 هزار تعاونی مسکن مهر موجود در کشور, ۹ هزار 
و ۵00 تعاونی بدون مشکل کار خود را به پایان رساندند و تنها ۵00 تعاونی مشکل 

دارند که باید به آن ها رسیدگی شود. 
وزیر تعاون درباره نظارت بر تعاونی ها نیز گفت: اگر تخلفات و دعوا در میان 
اعضای هیئت مدیره باشد همکاران ما موضوع را بررسی و برطرف می کنند، اما 

اگر مربوط به ساخت و ساز باشد باید وزارت راه و شهرسازی پاسخگو باشد.
وی افزود: امروز با حضور وزیر راه و شهرسازی به همه مدیران ادارات کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و راه و شهرسازی ابلاغ شد تا پیگیر حل مشکلات تعاونی ها 

باشند.
 عبدالملکی اضافه کرد: در ۶ ماه اخیر با ایجاد سامانه ای، نظارت بر تعاونی ها 
را به طور جدی آغاز کردیم ضمن اینکه در طرح نهضت ملی نیز نظارت جدی 
تری در این بخش صورت می گیرد و اهلیت افراد و کارامدی آها سنجیده می شود.

مدیرعامل ایران خودرو:

ایران خودرو سال آینده 1۵ هزار دستگاه 
صادرات خواهد داشت

مدیرعامل ایران خودرو از برنامه ریزی برای صادرات دست کم 1۵ هزار دستگاه 
خودروی این شرکت در سال 1401 خبر داد. 

"مهدی خطیبی" روز یکشنبه در مراسم رونمایی از محصول جدید اتوبوس برقی 
ایران خودرو دیزل اظهارداشت: ایران خودرو سال آینده برای تولید ۷۵0 هزار 
دستگاه خودرو  برنامه ریزی کرده که ۲۵ هزار دستگاه آن در شرکت ایران خودرو 

دیزل و تولید خودروهای تجاری خواهد بود.
 وی تاکید کرد: سال آینده این شرکت از تولید محصولات بی کیفیت و زیان ده به 

سمت خودروهای به روز و سودآور حرکت خواهد کرد.
خطیبی خاطرنشان کرد: تغییر ترکیب تولید در ایران خودرو به گونه ای خواهد 
بود که در سال آینده ۹۵ درصد محصولات گروه محصولاتی با کیفیت و حداقل 
"زیان نده" خواهد بود. وی بیان داشت: اگر برنامه های ما محقق شود ایران خودرو 

پس از سال ها از زیان خارج شده و به سودآوری خواهد رسید.
مدیرعامل ایران خودرو همچنین تقاضای فعلی برای خودروهای ایران خودرو 
را تقاضای سفته بازی و کاذب برشمرد و گفت: اگر می خواهیم به هدف تیراژ بالا 
برسیم در بازار داخل با محدودیت هایی مواجه ایم و بر این اساس باید برنامه های 

صادراتی مان را توسعه دهیم.
وی به سفر اخیر خود به ارمنستان همراه با وزیر صنعت، معدن و تجارت اشاره 
کرد و ادامه داد: بررسی های انجام شده در این کشور نشان داد در زمینه موتور و 

گیربکس خودروها، همچنین اتوبوس برقی قابلیت صادرات وجود دارد.

رئیس سازمان حمایت: 

جلوی افزایش قیمت
 لوازم خانگی را نمی گیریم

رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با بیان اینکه همه 
شرکت های لوازم خانگی قیمت های خود را برگرداندند، در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه تا چه زمانی می توان جلوی افزایش قیمت لوازم خانگی را گرفت؟ گفت که 
قرار نیست جلوی افزایش قیمت کالا را بگیریم و کالا باید بر اساس ضوابط هیئت 

تعیین و تثبیت قیمت ها تعیین قیمت شود. 
عباس تابش ، در پاسخ به سوالی درباره جدیدترین وضعیت بازگرداندن قیمت 
شرکت های لوازم خانگی، تصریح کرد: از نظر ما همه شرکت ها قیمت های خود را 

بازگرداندند مگر اینکه نام شرکتی که از این مصوبه سر باز زده اعلام کنید.
وی با بیان اینکه این قیمت ها دستوری نیست، اظهار کرد: همه شرکت ها توجیه 
هستند که بر اساس محاسبات انجام شده، ملزم به برگرداندن قیمت ها برای 
تامین حقوق مصرف کنندگان هستند. رئیس سازمان حمایت در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه تا چه زمانی می توان جلوی افزایش قیمت لوازم خانگی را گرفت؟ 
گفت: قرار نیست جلوی افزایش قیمت کالا را بگیریم. بحث این است که کالا بر 
اساس ضوابط هیئت تعیین و تثبیت قیمت ها باید تعیین قیمت شود و این قیمت 

هر کجا از این ضوابط بالاتر باشد، آن را به رسمیت نمی شناسیم.
تابش افزود: برنامه حاکمیت این است که همزمان بهای تمام شده و مواد اولیه 
که بعضاً مدیریت نشده بود را مدیریت کند. به این معنا که هزینه های تولید کم 
شود. کم کردن هزینه تولید به معنی افزایش سود تولید کننده هم است. بنابراین 

بخشی از هزینه ها به شکلی در حال تامین است.

وزیر صمت گفت: امسال کمتر از یک میلیون خودرو تولید می شود و هدف 
گذاری سال آینده، تولید یک میلیون و پانصد هزار دستگاه است.

سید رضا فاطمی امین با حضور در برنامه نگاه یک شبکه یک سیما افزود:برنامه 
دو ساله برای بهبود وضع خودرو داریم و بعضی از طرح ها شش ماهه و یک ساله 

می باشد.
فاطمی امین گفت: به مردم اطمینان می دهیم از اواسط سال آینده بسیاری 
از مسائل در زمینه قرع کشی، کیفیت و موضوعات دیگر یک به یک حل خواهد 
شد ولی یک دوره ۲ ساله نیاز دارد تا به طور کامل بتوانیم این مسائل را حل کنیم.
وی درباره دستورالعمل ۸ ماده ای رئیس جمهور برای صنعت خودروسازی هم 
افزود: برای این ۸ محور مطالعه شده است و از ابتدای شهریور حداقل هفته ای دو 

تا سه جلسه در حوزه خودرو داشتم.
وی خاطر نشان کرد: وزارت صمت از ادغام 4 وزارتخانه تشکیل شد اما خودرو 

به تنهایی یک وزارتخانه است چون به اندازه یک وزارتخانه حاشیه و دغدغه دارد.

وی تصریح کرد: دستورالعمل ۸ ماده ای یک اقدام بزرگ است به عنوان نمونه 
یکی از موضوعاتی که مطرح شد این است که سال آینده تولید خودرو یک و نیم 

برابر شود، امسال کمتر از 1 میلیون خودرو تولید خواهد شد.
وزیر صمت گفت: نکته اینجاست که این اهداف را ما به تنهایی ترسیم نکردیم 
بلکه برای تک تک این محورها با شرکت های خودروسازی بررسی کردیم و این یک 
برنامه یکپارچه است و الآن میزان تولید ماهانه ایران خودرو در سال آینده مشخص 
است. وی افزود: تولید خودرو در سال آینده ۵0 درصد افزایش خواهد داشت البته 

باید زیرساخت ها فراهم شود و یکی از زیرساخت ها، تأمین مالی زنجیره است.
وی ادامه داد: ایران خودرو در سال آینده خودروهای 40۵ و سمند و سایپا هم 

تیبا را از رده خارج خواهند کرد که این اقدام کم نظیری است.
فاطمی امین گفت: برنامه ریزی برای معرفی ۳ خودروی جدید در سال آینده 

انجام شده است و ما این اهداف و دستورالعمل را کنترل می کنیم.
وی درباره وجود مافیای خودرو هم افزود: مافیا وجود دارد اما در جاهایی که 
شاید با تصور مردم متفاوت باشد یعنی ما یک شبکه هایی داریم که منافع اینها 
اجازه نمی دهد که اتفاقات خوبی بیفتد و یک منافعی شکل گرفته است که با 
منافع مردم هم راستا نیست بنابراین وظیفه ما شناسایی اینها و حل مسائل است.
وی خاطر نشان کرد: باید مدیریت خودروسازی را به مردم واگذار کنیم یعنی 
دولت خارج شود، الآن دولت سهم کوچکی در ایران خودرو و سایپا دارد اما یکی از 
نقص ها، ساختار سهامداری ایران خودرو و سایپاست، در یک دوره های به اشتباه 
ایران خودرو و سایپا سهامدار خودشان شدند یعنی سایپا درآمد داشته است و به 
جای اینکه درآمد را صرف تحقیق و توسعه محصول کند خودش 40 درصد از 
سهام شرکت را خریداری کرده است که این شرایط دو نقص دارد اول اینکه منابع 
از تولید خارج شد و دوم اینکه مدیرعامل سایپا، مدیر عامل شرکتی را تعیین می 
کند که این شرکت به هیأت مدیره ای که در شرکت سایپا باشد رأی می دهد و 
هیأت مدیره سایپا، مدیر عامل را تعیین می کند البته در مورد ایران خودرو این 
شرایط خفیف تر است و یکی از دستورات رئیس جمهور اصلاح این شرایط است.

وزیر صمت گفت: مشکلات صنعت خودرو زیاد است اما قابل حل است.
قرعه کشی خودرو به تدریج حذف می شود

آقای فاطمی امین گفت: از اواسط سال آینده به تدریج قرعه کشی حذف می 
شود و این طور نیست که از ابتدای سال 1401 قرعه کشی نداشته باشیم چون 

هنوز تولید در حال رشد است و با تقاضا فاصله دارد.
وی درباره حذف قرعه کشی خودرو در سال آینده افزود: برآورد ما این است که 

نیاز خودرو در ایران حداکثر 1 میلیون و ۵00 هزار دستگاه است.
وی ادامه داد: برآورد می کنم تعداد قابل توجهی خودرو وارد خواهد شد چون 

سه سال واردات خودرو نداشتیم یک تقاضای انباشته وجود دارد و می تواند تا 
یکصد هزار خودرو و شاید بیشتر واردات انجام شود چون دولت این محدودیت 

را ندارد بنابراین واردات خودرو و افزایش تولید داخل، بازار را تأمین خواهد کرد.
وی خاطر نشان کرد: وقتی خودرو به اندازه کافی باشد دیگر انگیزه سوداگری 

موضوعیت ندارد.
وی تصریح کرد: سال آینده 1۵ درصد قیمت تمام شده خودرو کاهش پیدا 
می کند که این زیان خودروساز را کاهش می دهد الآن قیمت تمام شده بیشتر 
خودروها بالاتر از قیمت فروش آن است و این زیان موجب می شود خودروساز در 

تولید دچار مشکل شود.
وزیر صمت درباره دو نرخی بودن خودرو و اختلاف زیاد با بازار در سال آینده 
گفت: قطعاً کاهش پیدا می کند چون الآن جذابیت وجود دارد و تقاضا بیشتر از 
عرضه می باشد و بین قیمت بازار با قیمت تولید فاصله وجود دارد بنابراین با تعادل 

بازار، تنظیم می شود.
زیرساخت ها برای تحقق رشد 8 درصدی اقتصاد وجود دارد

وزیر صمت درباره تحقق هدف رشد ۸ درصدی اقتصاد افزود: در دهه گذشته 
رشد اقتصادی بسیار پایینی داشتیم حتی در برخی سال ها منفی بود و اگر در 
سال 1401 رشد ۸ درصد داشته باشیم به سال ۹۶ و ۹۷ می رسیم یعنی از سال 
۹۷ تا پایان 1400 رشدها به گونه ای بود که سطح تولید پایین تر آمد بنابراین 
زیرساخت ها وجود دارد و ما سرمایه گذاری زیادی برای افزایش تولید و نرخ رشد 
نیاز نداریم و باید سه مؤلفه اصلی مواد اولیه، تأمین مالی و سرمایه در گردش و 

تقاضا را با هم هماهنگ کنیم.
درج هم زمان قیمت های مصرف و تولیدکننده تا ایجاد فرهنگ سازی

وزیر صمت با بیان اینکه فرهنگ سازی برای اجرای پروژه درج قیمت تولیدکننده 
قیمت  هم  تولیدکننده  قیمت  هم  گذار  دوران  در  پس  گفت:   است،  زمان بر 
مصرف کننده با حداکثر ضرایب سود، درج خواهد شد تا فرهنگ سازی لازم انجام 

شود و مردم به این موضوع عادت کنند.
وی با بیان اینکه چهار مرحله از این پروژه انجام شده و تاکنون ۳4 گروه کالا، 
شامل این پروژه شده اند. اظهار کرد: این پروژه تا آخر تیرماه طول می کشد و 
تمام کالاها به تدریج وارد این پروژه خواهند شد.   باید به این نکته توجه شود 
که درج قیمت مصرف کننده در بسیاری از کشورها ممنوع و تخلف است و 
روش درست درج قیمت در بیشتر کشورها، درج قیمت مصرف کننده روی 
قفسه های فروشگاهی است.  قیمت مصرف کننده هم حداکثر می تواند ۳0 
درصد بیشتر از تولیدکننده باشد و مردم در این طرح به عنوان ناظر و بازرس 

وارد عمل می شوند.

وزیر صمت خبرداد:

افزایش ۵۰ درصدی تولید خودرو در سال آینده 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: برای توسعه و پیشرفت صنعت هوایی کشور به هیچ وجه منتظر 
برجام نمی مانیم.  

آیین تودیع و معارفه سرپرست جدید مرکز آموزش عالی هوانوردی و فرودگاهی کشور با حضور »محمد محمدی 
بخش« رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، معاونین و مدیران صنعت هوایی  در آمفی تئاتر دانشکده صنعت برگزار 
شد.  محمدی بخش ضمن تبریک اعیاد شعبانیه اظهار امیدواری کرد: در سال جدید با تلاش و پشتکار مضاعف 

بتوانیم صنعت حمل و نقل هوایی را به سرمنزل مقصود برسانیم.
وی با انتقاد از وضعیت موجود صنعت هوایی کشور، افزود: چاره ای جز موفقیت در این صنعت نداریم و این امر 
میسر نمی شود جز با کار و تلاش و مجاهدت شبانه روزی. محمدی بخش، موفقیت کشور را حاصل تربیت نیروی 
انسانی متخصص و متعهد دانست و گفت: انقلاب ما به نیروی انسانی کارآمد و مجاهد نیاز دارد و این مهم جز 
با مجموعه های آموزشی پویا و فعال امکان پذیر نیست. وی اضافه کرد: امروز بسیاری از کسانی که در مجموعه 
صنعت هوانوردی مشغول هستند ماحصل این دانشکده بوده و حتی در بخش های دفاعی نیز بسیاری از نوآوری 
ها مرهون و زائیده تفکر متخصصان دانشکده است که باید استمرار یابد. رییس سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره 
به رشد و سرعت بی نظیر علم در دنیا، گفت: متاسفانه با وجود برخورداری از زیرساخت های لازم و جوانان کارآمد، 
سالیان متمادی در حوزه حمل ونقل هوایی متوقف شدیم. به گونه ای که با داشتن تعداد زیادی از فارغ التحصیلان 
مراکز آموزشی در رشته های مرتبط، جذب آنان در صنعت بسیار کم بوده که باید آسیب شناسی انجام شود و ببینم 
کجا، کم کاری صورت گرفته است. وی افزود: امروز دانشکده صنعت هوایی به ساختاری دست یافته که ظرفیت و 
پتانسیل تامین نیروی انسانی کارآمد برای مجموعه هوایی را داراست و این ظرفیت باید به بستر اجرایی برسد و باید 
از دانشگاه ها و مراکز دانش بنیان استفاده شود و با توجه به بحث های فنی و حرفه ای، نیاز سنجی واقعی از صنعت 
صورت گیرد. محمدی بخش اظهار داشت: دانشکده باید براساس نیازهای عملیاتی و فرودگاهی کشور آموزش را 
ریل گذاری کند و این ریل گذاری نیاز به نوشوندگی دارد که  همان آموزش و پژوهش است. وی با بیان اینکه امروز 
باید با استفاده از اساتید با تجربه و جوانان برومند تلاش هایمان متفاوت از دیروز باشد، افزود: تمامی مجموعه های 

صنعت و مراکز آموزشی و حرفه ای برای دستیابی به توفیقات روزافزون باید به مجموعه دانشکده متصل شوند.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با تاکید بر لزوم افزایش همکاری میان مناطق آزاد و اتاق بازرگانی گفت: این دو 
باید همکاری های بیشتری با یکدیگر داشته باشند و به طور سیستماتیک منافعشان به یکدیگر گره بخورد. 

»سعید محمد« در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با اشاره به نواقص مناطق آزاد کشور با تجربیات موفق جهانی، 
اظهار داشت: در دنیا پنج هزار و 400 منطقه آزاد و ویژه فعال است که رشد آن ها به صورت تصاعدی است. چین به عنوان 
برترین اقتصاد جهان 1۵ درصد از تجارت خود را از طریق این مناطق انجام می دهد؛ همچنین، پیشران اقتصاد کشورهایی 

مانند امارات نیز مناطق آزاد هستند.
وی با بیان اینکه در جهان هفت نسل از مناطق آزاد تجربه شده است، تصریح کرد: نسل اول بعد از جهانی دوم و به قصد رونق 
تجارت و ساماندهی وضع بد بعد از جنگ در اروپا، نسل دوم تولیدمحور، نسل سوم خدمات محور بر اساس خدمات پولی، 
بانکی و بیمه ای، نسل چهارم دانش محور، نسل پنجم مناطق آزاد جامع با تمام ویژگی های قبلی، نسل ششم مناطق آزاد 
مشترک و نسل هفتم که مناطق آزاد دیجیتال امروزی است، اما ایران تقریباً در نسل اول قرار دارد و حتی در تولید و خدمات 

نیز دچار مشکل است و استفاده چندانی از این ابزارها نمی شود.
4۵ درصد از تجارت کشور در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی است

محمد با اشاره به هشت منطقه آزاد فعال در کشور شامل قشم، کیش، اروند، چابهار، ارس، ماکو، بندرانزلی و فرودگاه امام، 
خاطرنشان کرد: البته از ظرفیت های فرودگاه امام به خوبی استفاده نمی شود. هفت منطقه آزاد جدید طی امسال افتتاح شده 
که شامل مناطق زابل، اینچه برون، اردبیل، بانه و مریوان، قصر شیرین و مهران می شود و تاکنون ۷۹ منطقه ویژه نیز مصوب 
شده که ۳۲ عدد از آن ها فعال هستند. تعدادی در اختیار وزارت راه صمت، نفت و حتی مخابرات هستند. بخش خصوصی 

اختیار دو تا سه منطقه آزاد را دارد که از موفق ترین مناطق آزاد کشور هستند.
وی با بیان اینکه 4۵ درصد از تجارت کشور در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی است که شامل صادرات نفت نیز می شود، تأکید 

کرد: بسیاری از مناطق آزاد هاب انرژی نیز هستند و تولید و صادرات در مناطق آزاد رقم پایینی دارد.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد با انتقاد از تعدد این مناطق در کشور گفت: با وجود این نواقص نباید باز هم ولع ایجاد مناطق 
آزاد وجود داشته باشد. تقریباً در همه استان های مرزی درخواست ایجاد منطقه آزاد داریم. در حالی که ۷4 گذرگاه مرزی در 

کشور وجود دارد ۳۲ گذرگاه در داخل مناطق آزاد هستند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری: 

برای توسعه صنعت هوایی منتظر برجام نمی مانیم
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی:

منافع اتاق بازرگانی و مناطق آزاد باید به یکدیگر گره بخورد

رئیس مجمع فعالان اقتصادی می گوید بر خلاف برخی اظهارنظرها از سوی مسئولان، 
درج قیمت تولیدکننده روی محصولات هیچ کمکی به کاهش قیمت کالاها نکرده است. 
محمدرضا حسینا اظهار کرد: بر خلاف صحبت وزیر صمت درباره ارزانی کالاها پس از 
اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده، به عقیده بنده، این طرح یک طرح شکست خورده 
است و باعث ارزانی هیچ کالایی نشده است. حتی آمارهای وزارت صمت هم نشان 
می دهد که قیمت کالاها دائما در حال رشد است و از این رو صحبتی که وزیر مطرح کرده 

به نظر می رسد که با واقعیت سازگار نیست.
وی با بیان اینکه این طرح نه تنها قیمت کالاها را ارزان نکرد بلکه باعث سردرگمی 
مصرف کننده و تولیدکننده نیز شده، بیان کرد: اجرای چنین برنامه هایی بیشتر پیاده 
سازی آزمون و خطا در بازار کالای مصرفی مردم است. از مسوولان دولت انتظار می رود به 
جای اینکه به فکر اخذ تصمیمات خلق الساعه باشند، اندکی به فکر حمایت از واحدهای 

تولیدی و تثبیت قیمت مواد اولیه برای آنها باشند تا ارزانی در بازار اتفاق بیفتد.

رئیس مجمع فعالان اقتصادی با بیان اینکه قیمت مواد اولیه و هزینه های مرتبط 
با بخش تولید دائما در حال تغییر است، گفت: در این میان تعیین قیمت دستوری 
برای کالاها خلاف اصل بازار آزاد است، اما مشخص نیست در چنین شرایطی چطور 
این تصور به وجود آمده که با پیاده سازی یک طرح که زیرساخت های آن فراهم نشده 
و همچنین کنترل دستوری قیمت ها، می توان قیمت چند هزار کالا را کاهش داد. با 
چنین روش هایی نمی توان قیمت کالاها به خصوص کالاهای مرتبط با صنایع غذایی را 

با روند کاهشی روبرو کرد.
وی با بیان اینکه درخواست ما از دولتمردان در دولت سیزدهم این است که دست از 
آزمون و خطا بردارند، گفت: وضعیت معیشتی مردم نسبت به سال های گذشته دشوارتر 
شده و اعمال چنین سیاست هایی بدون مشورت با بخش خصوصی، می تواند آشفتگی 
هر چه بیشتر بازار و ناامیدی مردم نسبت به سیاست های اقتصادی دولت را به دنبال 

داشته باشد.

رئیس مجمع فعالان اقتصادی تاکید کرد: مصرف کنندگانی که هر روز برای تامین 
نیازهای خود با افزایش قیمت های قابل لمس روبرو هستند، به خوبی می توانند به دولت 
و مسوولان وزارت صمت اعلام کنند که کاهش قیمتی در بازار اتفاق نیفتاده است و از این 
رو این امید وجود دارد که با اجرای سیاست هایی دقیق و کاربردی، شرایط برای کاهش 

واقعی قیمت ها فراهم شود.

رئیس مجمع فعالان اقتصادی:

درج قیمت تولیدکننده راه به جایی نمی برد

رئیس اتاق بازرگانی ایران خبرداد:

آینده اقتصاد ایران با احیای برجام
احیای  ایران می گوید در صورت  بازرگانی  اتاق  رئیس 
برجام ایران باید تلاش کند که رویکرد کلان خود را به 

سمت توسعه اقتصادی برنامه ریزی کند. 
غلامحسین شافعی در نشست هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران، اظهار کرد: احتمال توافق یا عدم توافق 
هسته ای و جنگ روسیه با اوکراین از جمله وقایعی است 
که در روزهای اخیر در صدر اخبار ایران و جهان قرار گرفته 
است و حاوی پیامدهای متعددی برای اقتصاد کشورمان 
خواهد بود. جنگ روسیه با اوکراین پارادایم فکری برخی 
از کشورهای درگیر توافق هسته ای را تغییر داده است. 
امیدواریم مسئولان کشور با درک شرایط جدید مجموعه 
سیاست هایی را به  سرعت اتخاذ کنند که مانع آن شود که 
ایران اسلامی از بازیگر اصلی تبدیل به زمین بازی دیگران 
کشور  مسئولان  از  خصوص  بخش  خواسته  این  شود. 

است.
وی با بیان اینکه اقدامات سال های گذشته اقتصادی 
بیشتر برای بقا بوده، نه توسعه، تشریح کرد: در صورت 
و  تحریم ها  شدن  برطرف  و  برجام  توافق  شدن  نهایی 
محدودیت ها بر اقتصاد ایران شایسته است که رویکرد 
مدیریت اقتصاد به سمت اقتصاد توسعه ای تغییر کند که 
این غایب بزرگ اقتصاد کشور در دهه گذشته است. بیم آن 

می رود که مشابه تجربه دور اول برجام این فرصت موقت 
باشد، بنابراین بخش خصوصی پیشنهاد می کند اقدامات 
سیاستی به تفکیک بازه زمانی کوتاه مدت و میان مدت در 

دستور کار دولت قرار گیرد.
منابع  آزادسازی  ادامه داد:  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
مالی بلوکه شده ایران و همچنین فروش نفت کشور با 
به  نسبت  قابل ملاحظه ای  ارزی  منابع  بالا  قیمت های 
سال های اخیر در دسترس مدیران کشور قرار خواهد داد. 
یک خطای راهبردی و همچنین واردات بی رویه کالاهای 
مصرفی و لوکس و افزایش قاچاق و پیگیری سیاست های 
ناپایدار عوامگرایانه و ایجاد رونق بی کیفیت و موقتی در 
اقتصاد کشور است. کاهش موقت نرخ ارز به زیر نرخ هایی 
که رقابت پذیری اقتصاد ملی را کاهش دهد. اگر چه رفاه 
کوتاه مدتی را به دنبال خواهد داشت، اما به جریان فرار 
سرمایه از کشور و کاهش صادرات غیرنفتی دامن می زند.

شافعی تامین پایدار مواد اولیه تولید و کالاهای اساسی 
را دیگر اولویت این حوزه دانست و افزود: هر اقدامی در 
بین المللی  تحولات  گرفتن  نظر  در  نیازمند  کوتاه مدت 
به ویژه پیامدهای ناشی از جنگ روسیه با اوکراین است. 
این جنگ با توجه به درگیر شدن مستقیم بازیگران مهمی 
همچون روسیه، اتحادیه اروپا و آمریکا در آن، پیامدهای 

گسترده و قابل ملاحظه ای بر رشد اقتصاد جهان و کاهش 
از کالاها  بسیاری  افزایش قیمت  و  برخی کالاها  تولید 
تأمین جهانی  زنجیره  در  اختلال گسترده  و  و خدمات 
با کمک بخش  انتظار می رود  دولت  از  داشت.  خواهد 
خصوصی نسبت به تأمین پایدار نیازهای اساسی کشور 
آنکه  به ویژه  کند.  اقدام  جدی  تجاری  شرکای  تأمین  و 
چشم انداز توقف این جنگ در هاله ای از ابهام قرار دارد و 

این احتمال می رود که این بحران ادامه پیدا کند.
وی درباره برنامه ریزی های میان مدت در صورت احیای 
برجام نیز تصریح کرد: همان طور که اشاره شد با توجه به 
گشایش های احتمالی ناشی از توافق برجام در میان مدت 
انتظار می رود که یک رویکرد توسعه محور  بلندمدت  و 
مبتنی بر برنامه و کار کارشناسی در دستور کار دولت قرار 
گیرد. اقتصاد ایران در چند دهه اخیر به ویژه 10 سال 
اشتغال زایی  و  اقتصاد  رکود  بالا،  بسیار  تورم  با  گذشته 
بسیار پایین و بی کیفیت و گسترش فقر و نابرابری مواجه 
اتخاذ  با  اقتصادی  سیاست گذار  معمولًا  و  است  بوده 
سیاست های مسکن گونه، علاج ریشه ای مشکلات را به 
آینده موکول کرده است. اتاق ایران قویاً توصیه می کند 
از تکرار اشتباهات  با آسیب شناسی روزهای طی شده 

گذشته در این حضور اجتناب شود.

کلان  اقتصاد  ثبات  کرد:  اضافه  بازرگانی  اتاق  رئیس 
مستمر  و  پایدار  اقتصادی  رشد  برای  لازم  شرایط 
به   اقتصاد  در  حضور  برای  خصوصی  بخش  و  است 
خصوص در بخش های مولد به ثبات، امنیت و قابلیت 
پیش بینی پذیری برای انجام سرمایه گذاری نیازمند است. 
لذا بازگرداندن اعتماد به تولیدکنندگان و ایجاد فضای با 
ثبات، آرام و شفاف در اقتصاد به منظور ارتقای ظرفیت های 
اولویت های  مهم ترین  از  یکی  مولد  سرمایه گذاری 

اصلاحات اقتصادی در ایران است.
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ایمان / گفت و گو / رضا ملکی 

سالهاست که درمیادین مختلف مستطیل سبز فردی را میبینم که با تمام وجود 
درکادر اجرائی مسابقات فوتبال قم عاشقانه درحال خدمت است ومی توان گفت 
که ازاولین ساعت روز تا پایان شب اگر در کنار فوتبال وجوانان برومند شهرش 

نباشد غم جانکاهی وجود او را دربر میگیرد.
او کسی نیست جز حسن حاجی زاده مرد ترکه ای ولاغر اندام کهن کسوت 
فوتبال قم که با زحمات قابل تقدیرش همواره مورد حمایت واحترام اهالی فوتبال 

قم میباشد.
برگزاری مسابقات مختلف رده سنی فوتبال قم دراستادیوم تختی مرا برآن داشت 
تا درکنارش باشم تا او را به سال 1۳41 زمان تولدش برده واز آنجا ببعد زندگی 

پربارش را مرور کنیم.
سراجه محل تولد ودروازه ری محل اقامت

روستای سراجه در دوم فروردین ماه 1۳41 شاهد تولد فرزندی بود که نامش را 
حسن نهادند.

اقامت پدر در محله محروم دروازه ری باعث شد تا حسن خیلی زود در زمینهای 
خاکی محله با بچه ها دنبال توپ باشد.

دوران دبستان درمدرسه باغشاه باغ پنبه و مدرسه راهنمائی درمدرسه سلامت 
۷ تیر باجک دنبال شد.

حسن به تحصیل زیاد علاقه ای نداشت از همان ابتدا مشغول به کار شد تا 
درکنار عشق بزرگش فوتبال مسیر نوجوانی راسپری سازد.

بچه محله های قدیمی پائین شهر دست به کار شدند تا تیمی به نام افسر را 
هویت بخشند.

سال 1۳۵۳ حسن با افسر آغاز فعالیت فوتبالی خود را جشن گرفت.
تیمهای دژبان وافشین هم افتخار حضور این پسر دوست داشتنی را درخود 

داشتند.
مردی با قابلیت بازی در ۱۰ پست فوتبال 

حسن حاجی زاده به نوعی آچار فرانسه تیم افسر بود به غیر از دروازه بانی 
درتمامی پستها برای این تیم دوست داشتنی بازی کرد اما پست اصلی اش 
فوروارد بود ومهاجمی سریع وگل زنی بود که در دسته دوم مسابقات فوتبال هم 
همراه با جعفر رضائی بازیکن ارزنده امیرکبیر بعنوان آقای گل مسابقات دست 

یافتند.
زمینهای خاکی ودروازه های چوبی

حسن حاجی زاده آه بلندی میکشد وانگاری خود را در۵0 سال گذشته فوتبال 
قم می بیند ومی گوید آقا بنویسید درآنزمان امکاناتی وجود نداشت.

سالها با دروازه های چوبی مسابقات را برگزار می کردیم وزمانی با همت حاج 
حیدر مغاری توانستیم آهنگر به زمین برده وبا جوش دادن چند عدد آهن آرزوی 

داشتن دروازه های آهنی را محقق سازیم.
او می گوید درمحله پائین شهر تیمهای امیرکبیر،افسر،دژبان،قدس وبعدها 
ایرنا فعالیت داشتند وفوتبالیست های خوبی از دل زمینهای خاکی به فوتبال قم 

معرفی شد.
حاجی زاده درکنار افسر آغازی پرشکوه داشت وسالها دربدنه این تیم بعنوان 

بازیکن وسالها بعنوان مدیر منشا خدمات ارزشمند به فوتبال قم شد.
او مسئولیت مختلف با هیاتهای ورزشی را از سالها قبل از انقلاب ودرزمان 
مدیریت استاد جمال وخداپرست در ورزش قم دارد همچنین درکنار اساتید بزرگی 
چون مرحوم آزاده،تجدیدیان،عراقیان،نریمن واستاد رضا دلکش بعنوان مربی 

درتیم منتخب آموزشگاهها بعنوان بازیکن حضور داشته است.
از دکتر ناصر اتلاقی واستاد محمدلاجوردی بعنوان مربیان ارزشمند افسر به 

نیکی یاد میکند همچنین از استاد علی حیات پور بعنوان یکی از مردان نیک و 
بزرگ ورزش نام می برد که درکادر بازیکن ومدیریتی این تیم زحمات بسیاری را 
کشید واستاد فخار را بعنوان مرد زحمتکش فوتبال قم که همواره درکنار تیم افسر 

بود می نامد.
حاجی زاده ازاساتید و همراهان همیشگی خود در برپاداشتن عمر ورزشی تیم 
فوتبال افسر، دکتر عباس جهانبینی رضا عابدین زاده)کارخونه ای( رضا بختیاری 

ابوالفضل عسگری علی لاجوردی ناصرطیبی  به عنوان قدردانی یادمی نماید. 
سخن آخر

وی دربخش پایانی سخنان خود می گوید با ۶0 سال سن هنوز عشقم درکنار 

فوتبال بودن است درتمامی لحظات فوتبال قم حضور دارم وبا دیدن مستطیل 
سبز زنده ام از اینکه یادی از ما کردید ممنونم امیدوارم جوانان برومند شهرم بتوانند 
با درایت وبلنداندیشی مدیران ومربیان خوب خود دوران طلائی فوتبال قم در دهه 

۶0 و ۷0 را تکرار کنند.
الآن فوتبال قم را درنزول تکنیکی می بینم فقر بزرگی درحرکتهای تکنیکی 

بازیکنان وجود دارد که می بایستی مربیان به آن ورود کنند.
دل من با فوتبال است وامید دارم تاجائیکه توان دارم درخدمت فوتبال قم باشم 
چون ضربان قلب من با فوتبال زنده است وامید دارم که فوتبال قم بتواند مسیر 

شکوفائی وحرکت روبه جلو را درسال آینده در دستور کار خود داشته باشد.

پیشکسوت فوتبال قم: امیدوارم دوران طلایی فوتبال قم تکرارشود

حسنحاجیزادهفوتبالیستیباقابلیتبازیدر1۰پست

ورزشی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند:

 14001144۳000۲001۳۲۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷4۵1 شماره  1-رأی 
مربوط به تقاضای آقای احمد مکاری فرزند صفر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۹1 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲4۵۵/1 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل فرجام ورضا فرجام صفحه 11 دفتر 110 )م الف1۲۹۲۷(
 1۳۹۹1144۳000۲00۲1۵۷ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲014۹۶۸ شماره  رأی   -۲
مربوط به تقاضای خانم فریده سهامی حیدرنژاد فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 4۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳0۵/۲۸ اصلی بمیزان ۳۲/۵0 مترمربع 
و۲۳0۵/۲۹ اصلی بمیزان 1۶/۵0 مترمربع واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 
خریداری مع الواسطه از حسین هندیانی ازپلاک ۲۳0۵/۲۹ اصلی و رجبعلی پیرنظر طی سند قطعی صفحه 

۳۷۲ الی ۳۹0 دفتر ۵۲۳ از پلاک ۲۳0۵/۲۸ اصلی )م الف1۲۹۲۸(
 14001144۳000۲00144۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷۶41 شماره  ۳-رأی 
مربوط به تقاضای آقای جواد گلستانی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۷۲/۵0 مترمربع پلاک شماره 1۲۸ فرعی از 1۹00 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۵0۵۲۳ مورخ 1۳۶۶/4/۲۸ دفترخانه یک قم 

)م الف1۲۹۲۹(
 14001144۳000۲001۳۹۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷۲۲۷ شماره  4-رأی 
مربوط به تقاضای آقای محرمعلی سعادت فرزند قربانعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده ۲۳۸0 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به 
پلاک ۲۳۸0/1۳ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از محمدعلی زندیه صفحه 1۶۳ و1۶۶دفتر۵۲ وصفحه 4۹۹ و۵0۲ دفتر ۲4)م الف1۲۹۳0(
 1۳۹۹1144۳000۲0010۲۸ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷10۹ شماره  ۵-رأی 
مربوط به تقاضای آقای منصور محمدزاده فرزند حیدرعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 1۲0مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 4۹1 دفتر۳۸۸)م الف1۲۹۳۲(
 14001144۳000۲000۲۳۷ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷۶۲۵ شماره  رأی   -۶
مربوط به تقاضای آقای بیت اله حاجیلومهران فرزند عبدالکریم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۹۸/۷۷مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹۸0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد وعبداله جنتی صفحه 14۹ دفتر۵ وصفحه 

14۷ دفتر ۵11)م الف1۲۹۳۳(
 14001144۳000۲000۸0۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷4۵۸ شماره  رأی   -۷
مربوط به تقاضای آقای محمود محمدی فرزند علی محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۲۷۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۵۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۹1۵۳1-1400/۳/۲4 دفترخانه 14 قم)م الف1۲۹۳۶(
 14001144۳000۲0004۲۲ کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷4۶0 شماره  ۸-رأی 
مربوط به تقاضای آقای محمد فرضی نژاد فرزند غفور درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳0۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اسداله خادمی فردوئی صفحه ۳۸۷ دفتر ۵۲۶ )م الف1۲۹۳۷(
 14001144۳000۲001۳۲4 کلاسه  پرونده  به  مربوط   1400۶0۳۳000۲01۷۶۲۶ شماره  رأی   -۹
مربوط به تقاضای آقای رسول برزو فرزند علی جعفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 11۶/1۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳۳۳ و ۲۳۳4 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به 
پلاک ۲۳۳4 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از مشهدی امراله زند صفحه 4۳ دفتر ۲۲۵)م الف1۲۹۳۸(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲000۵۸۸  10- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۳۶۵ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای عبدی گل محمدی فرزند رستم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 144مترمربع پلاک شماره ۵۵۳ فرعی از 1۹۵۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل زرندی صفحه 1۶ دفتر ۳1 )م الف1۲۹۳۹(

به پرونده کلاسه 14001144۳000۲0010۶۷  11- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۶۸۸۸ مربوط 

مربوط به تقاضای آقای مهدی چراغی فرزند ولی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت10۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲1۹1اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی اوسط شعبانی ثبت دفاتر الکترونیکی ۹4۷۷-1۳۹۸ )م 

الف1۲۹40(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲0011۲۸  1۲- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۶1۵ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای ابراهیم احمدی ورزنه فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت1۲0 مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳00 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد مطلب صفحه ۵4۷ دفتر۳0۶ )م الف1۲۹41(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲001۲1۵  1۳- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۹۸ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای عزیز پوروهاب فرزند محمداسماعیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 1۳1/۲۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲100 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از منصور محمدپور طی سند قطعی شماره ۹۳۹44 

مورخ 1۳۸۵/1۲/1۷ دفترخانه ۵ قم)م الف1۲۹4۲(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۲۲۷4  14- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۵۶ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای اصغر رستمی مرفه فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 140 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹۵۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 1۸0410 مورخ 1۳۹۶/4/1۷ دفترخانه 1۲ قم )م الف1۲۹4۳(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲001100  1۵- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۶4 مربوط 
مربوط به تقاضای آقای خدایار محمدی فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 1۲۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 1۹10۲1 مورخ 1۳۹۷/1۲/۲۲ دفترخانه ۳ قم )م الف1۳00۲(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۲۸۹0  1۶- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷4۲1 مربوط 
مربوط به تقاضای آقای علی عادلی امین فرزند پنجعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 11۵/۵۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳0۵/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اقدس وزهرا ومرحمت میره ئی)م الف1۳00۳(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲0004۸۶  1۷- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۳۳۸ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم معصومه صادقیلرآلانق فرزند عزیزدرقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۸۵۸/۲0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از یداله عظیمی صفحه ۵۸ دفتر1۵1)م الف1۳004(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۲۶۵1  1۸- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷1۶۵ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم انیس محمدجانی بزچلوئی فرزند یداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۸۹/۹۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸4۶/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از یداله محمد خانی بزچلوئی طی سند قطعی 

شماره ۵۶۲0۵ مورخ 1۳۶0/11/۲۵ دفترخانه ۳ قم)م الف1۳00۵(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲000۹۸۵  1۹- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۸4۹ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای احمد امینی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۶0مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه سیدرضا شریفی صفحه ۲41 دفتر1۹)م الف1۳00۶(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲0011۳۸  ۲0- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۸۹ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای محمد خوب بخت فرزند علی اکبر درقسمتی از چهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۷۵۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخری السادات برقعی ومعصومه 

ناظمی حسینی ومنصوره ناظمی حسینی ومحمدرضا ناظمی حسینی )م الف1۳00۷(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲0011۳۹  ۲1- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۹0 مربوط 
مربوط به تقاضای خانم صدیقه بیاتی فرزند علی درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۷۵۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فخری السادات برقعی ومعصومه ناظمی حسینی 

ومنصوره ناظمی حسینی ومحمدرضا ناظمی حسینی )م الف1۳00۸(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲000404  ۲۲- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۹۳ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم زهرا محدودی فرزند قدیم علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۸۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۳41 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از خداداد جمالی طی سند قطعی شماره ۲۳0۹4 مورخ 
1۳۵۲/۷/۲4 دفترخانه ۶ قم )م الف1۳00۹(

به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۲۸۶۷  ۲۳- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷0۸۷ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای محمد پاشایی فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 140مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳00 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد مطلب صفحه ۵4۷ دفتر۳0۶)م الف1۳010(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲000۶۹۳  ۲4- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۲1۶ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم محبوبه اکبری کمجانی فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 14۷/۵۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲4۹۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علیرضا غلامیان صفحه ۲۹۲ دفتر۳4۸)م 

الف1۳011(
به پرونده کلاسه 14001144۳000۲001۲۸۵  ۲۵- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۶۸1 مربوط 
مربوط به تقاضای آقای ذبیح اله حیدری فرزند یداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 1۲۷/4۸مترمربع پلاک شماره ۶۶فرعی از 1۹4۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد چهرقانی بزچلوئی صفحه1۶۹ و 1۷۲ 

دفتر۲0۶)م الف1۳01۲(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۳0۹۲  ۲۶- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۸۲4 مربوط 
مربوط به تقاضای آقای محمد عابدی فرزند قاسم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 11۵/۶0 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲0۹۸/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسن میره صفحه ۷0 دفتر۲۶)م الف1۳01۳(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۳0۹۳  ۲۷- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۸۲۲ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم سکینه جعفری فرزند شکراله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 11۶/۵۲مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲0۹۸/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسن میره صفحه ۷0 دفتر۲۶ )م الف1۳014(
به پرونده کلاسه 1۳۹۹1144۳000۲00۳0۹4  ۲۸- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۷۸۲۷ مربوط 
مربوط به تقاضای آقای رضا عابدی فرزند قاسم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 1۲۳/4۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲0۹۸/۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسن میره صفحه ۷0 دفتر۲۶ )م الف1۳01۵(
به پرونده کلاسه 1۳۹۸1144۳000۲001۵۵4  ۲۹- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۶۶۶1 مربوط 
مربوط به تقاضای آقای ابوالفضل سورانی اصل فرزند ابراهیم درقسمتی از چهاردانگ مشاع از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۳۳/۶۶مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۶۸ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین امینی قمی نسبت به 
۶0 مترمربع ومهدی شاکری نسبت به ۳۲/۵0 مترمربع و ابوالفضل سورانی نسبت به 1۶/۲۵ مترمربع و علی 

سورانی نسبت به 1۶/۲۵ مترمربع و عصمت امینی قمی نسبت به ۷ مترمربع )م الف1۳01۷(
به پرونده کلاسه 1۳۹۸1144۳000۲00۲۲۳۷  ۳0- رأی شماره 1400۶0۳۳000۲01۶۶۶۲ مربوط 
مربوط به تقاضای خانم فاطمه فشکی فرزند عباس درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 1۳۳/۶۶مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹۶۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین امینی قمی نسبت به ۶0 مترمربع 
ومهدی شاکری نسبت به ۳۲/۵0 مترمربع و ابوالفضل سورانی نسبت به 1۶/۲۵ مترمربع و علی سورانی نسبت 

به 1۶/۲۵ مترمربع و عصمت امینی قمی نسبت به ۷ مترمربع )م الف1۳01۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۲/۰8
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۲/۲۳
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق 
استناد مدارک  به  و  براساس گزارش کارشناسان  را  قانون مذکور 

موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
پرونده  به  1400۶0۳۳000100۹۸۵۸مربوط  شماره  رای   -1
آقای  تقاضای  به  14001144۳0001000۹۷۹مربوط  کلاسه 
محمد احمدی فرزند محمدمهدی درسه دانگ مشاع ازششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷0/۷۶ مترمربع پلاک 
ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  شماره104۷۳ 
اداره یک قم سند رسمی شماره ۷۵۵۵1 مورخ 1۳۷۳/1۲/۲۵ 

دفترخانه۶قم )م الف 1۲۹۲0(
پرونده  به  1400۶0۳۳000100۹۸۵۹مربوط  شماره  رای   -۲
آقای  تقاضای  به  14001144۳0001000۹۸0مربوط  کلاسه 
علی احمدی فرزند محمدمهدی درسه دانگ مشاع ازششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷0/۷۶ مترمربع پلاک 
ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  شماره104۷۳ 
اداره یک قم سند رسمی شماره ۷۵۵۵1 مورخ 1۳۷۳/1۲/۲۵ 

دفترخانه۶قم )م الف 1۲۹۲1(
پرونده  به  مربوط  شماره 1400۶0۳۳000100۹۸۲۵  رای   -۳
آقای  تقاضای  به  14001144۳0001000۹۶۵مربوط  کلاسه 
محمد کوچکی فرزند ذبیح اله در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ۶۳/41 مترمربع پلاک شماره11۲41 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از علی مجیدی موحد)م الف 1۲۹۳1(
پرونده  به  مربوط  شماره 1400۶0۳۳0001010۲۵۹  رای   -4
آقای  تقاضای  به  14001144۳0001000۹1۸مربوط  کلاسه 
ابوالفضل بیدگلی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت1۲۵/۲۵مترمربع پلاک شماره ۲0 فرعی از 104۸۷ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از ابولفضل همتی به موجب سند رسمی شماره 

4۹۲4۵ مورخ 1۳۵۹/11/۲0 دفترخانه۶ قم )م الف 1۳01۶(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ 
روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۲/۰8
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۲/۲۳
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت  منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سخنگوی وزارت خارجه کشورمان با اشاره به اهمیت موضوع راستی آزمایی برای 
ایران در جریان مذاکرات وین گفت: الان در نقطه ای هستیم که تقریبا مسائل مان 

در این حوزه حل شده است. 
سعید خطیب زاده در اظهاراتی با اشاره به تأکید ایران برای راستی آزمایی از 
این که آمریکا تحریم های ظالمانه خود علیه ایران را برداشته است، گفت: راستی 
آزمایی برای این است که ما مطمئن شویم که آمریکایی ها در عمل تحریم ها را 
برداشته اند و فقط روی کاغذ نبوده است. در همین چارچوب نمایندگانی از وزارت 
نفت، اقتصاد، بانک مرکزی نیز در جریان مذاکرات وین حضور داشتند که در مورد 
روند این موضوع مذاکره کنیم و اینکه هر بخشی از اقتصاد کشور راستی آزمایی 

در حوزه خود را تعریف کند. گفت وگوها و مباحث در موضوع راستی آزمایی رفت 
و برگشت هایی داشته و آن ها یک چیزهایی را قبول کردند، یک چیزهایش را ما 
دادیم و الان در نقطه ای هستیم که تقریبا مسائل مان در این حوزه حل شده است.
این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین با تأکید بر اینکه ایران در جریان مذاکرات 
وین به دنبال اخذ تضمین های سیاسی، حقوقی و اقتصادی بوده است، گفت: 

این بُعدی است که تا به امروز نیز در حال بده بستان در مورد آن هستیم.
خطیب زاده همچنین با بیان اینکه در مورد چگونگی اجرای تعهدات و اینکه آن 
ها باید اول این تعهدات را اجرا کنند بحث های مفصلی بین طرفین انجام شده 
است، افزود: یکی دیگر از مسائل مهم در جریان این مذاکرات تضامین هسته ای 

و حفظ دستاوردهای هسته ای است.
سخنگوی وزارت خارجه در همین ارتباط ادامه داد: ما گفته ایم که کلی ضرر 
کرده ایم. اسرائیلی ها در مورد سانتریفیوژ های ما خرابکاری کرده اند. این ها از 
بین رفته اند، IR۶ گذاشته ایم، این دستگاه را گذاشته ایم، آن ها گفته اند که 
باید خراب شود، ما گفتیم که این کار را نمی کنیم، در مورد این مسائل مذاکره 

کرده ایم.
خطیب زاده همچنین گفت: هنوز توافقی نکرده ایم که جزئیات آن را بگوییم. تا 
روزی که توافق شود. وقتی توافق شد متن آن را بر روی سایت می گذاریم تا همه 

آن را ببینند.

خطیب زاده: هنوز توافق نکرده ایم
 موضوع راستی آزمایی در مذاکرات وین حل شده است

حشمت الله فلاحت پیشه:

 ایران باید دامن برجام را از سوء استفاده 
روس ها دور کند 

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم با اشاره به اینکه روس ها 
مانع امضای برجام قبل از جنگ اوکراین شدند، تأکید کرد: واقعیت قضیه این است که فقط 
ایران روسیه را در برجام حفظ کرده است. بعد از جنگ اوکراین، روسیه دیگر در هیچ ساز و 
کار دیپلماتیکی صاحب نقش نیست؛ و عملا اولیانوف در حاشیه مذاکرات قرار گرفته بود. ولی 
رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی بعد از ورود به وین، بعد از جنگ اوکراین، با اولیانوف جلسه 
گذاشت و سعی کرد به کسی که عامل اصلی خسران منافع جمهوری اسلامی ایران بود 

مشروعیت ببخشد.
مشروح گفت و گوی جماران با حشمت الله فلاحت پیشه را در ادامه می خوانید:

تحلیل شما از علت توقف مذاکرات وین چیست؟ به نظر شما درخواست هایی که 
روسیه داشته چه قدر در توقف مذاکرات مؤثر بوده است؟

واقعیت قضیه این است که همه موضع گیری ها »بیانیه ای« است. یعنی یک سری مواضع 
کلی شکل گرفته و از دل این موضع گیری ها مشخص نیست به چه دلیل وقفه ایجاد شده 
است. مثلا آمریکا اعلام کرده که باید تهران و مسکو تصمیم بگیرند، آقای بورل اعلام کرده 
خواسته های خارج از برجام مطرح شده که اشاره تلویحی او به روسیه است و جالب است که 
طرف های ایرانی به صورت کلی گفته اند خواسته های جدید توسط آمریکا مطرح شده است.
پس همه اینها بیانیه است و هیچ کدام شاخص مشخصی ارائه نداده اند. ولی تنها چیزی 
که به صورت مصداقی و قابل اثبات مطرح شد، دو موضع روس ها بود. اول موضع اولیانوف، 
مذاکره کننده روسی، است که اعلام کرد به خاطر اینکه روسیه بتواند به کار ویژه برجامی 
خودش در اجرای توافق عمل کنند، باید تحریم ها شامل این کار ویژه های برجامی نشود؛ که 
این معقول است و طبیعتا باید این استثناء صورت می گرفت. دومین موضع را لاوروف داشت که 
چند ساعت بعد از اولیانوف این موضع را مطرح کرد که روس ها در شرایطی می توانند برجام را 
امضاء کنند که تحریم های اروپا و آمریکا شامل مناسبات فناوری، هسته ای، تجاری، اقتصادی 
و نظامی این کشور با ایران نشود. لذا هر تحلیلگر سیاسی به راحتی می تواند به این نتیجه برسد 
که تنها عامل جدید مطرح شده درخواست های روس ها است و این طبیعی است. چون من 
معتقدم که دو طرف اصلی، ایران و آمریکا هستند و بقیه طرف ها را ایران ساخته و از بزرگترین 
اشتباهات ایران در طول تاریخ روابط خارجی اش بود. طرف هایی که ایران ساخته، هر کدام 
منافع برجامی برای خودشان تعریف کرده اند و همه منافع آنها از محل تعطیل کردن بخشی از 
منافع ایران شکل گرفته و به هر حال نشان می دهد که روس ها بزرگترین سوء استفاده را کرده 
اند. روس ها دو سوء استفاده اصلی را از نقشی کردند که ایران برای آنها تعریف کرده بود. سوء 
استفاده اول را اولیانوف انجام داد که بازیگری که ایران برای او تعریف کرده بود حتی از نقش 
ایران هم بالاتر بود و باعث شد روس ها مانع از امضای برجام قبل از جنگ اوکراین شوند. در 
نتیجه ایران از مزایای بازگشت به بازار انرژی محروم شد و به ویژه اینکه الآن آتش اوکراین دامن 
برجام را هم گرفت. متأسفانه یک بازیگری دیگری را هم ایران برای روس ها قائل شد و آن این 
بود که بعد از اینکه جنگ اوکراین آغاز و به همه ثابت شد هم توئیت های اولیانوف و هم ادعای 
پوتین و لاوروف در مورد اوکراین دروغ بوده، ساده اندیشی در سیاست خارجی ایران در مقابل 
روس ها خودش را نشان داد و در شرایطی که آمریکا و کشورهای اروپایی اولیانوف را به حاشیه 

راندند، ایران سعی کرد برای اولیانوف نقش قائل شود.
در چنین شرایطی برجام به مرحله امضاء رسید. یعنی عملا متن آماده امضاء بود و اکثر 
اختلاف ها برطرف شده بود. در مرحله اجرا بود که روس ها خواسته های جدید را مطرح 
کردند؛ یعنی جایی که برجام آماده امضاء بود و روس ها نمی توانستند کارشکنی کنند. در 
مرحله اجرا باز هم متأسفانه ایران جایگاه خاصی برای روس ها قائل شده و بنا بر این شد که 
ایران سوخت های سه تا ۲0 درصد را به روس ها بدهد و روس ها تحت این عنوان سعی می 
کنند یک کانال دور زدن تحریم را به صورت گسترده از طرف ایرانی ها باز کنند. من معتقدم باز 

هم در این شرایط کسانی مقصر هستند که این همه به روس ها اعتماد کرده اند.
 ایران باید گلیم برجام را از آتش اوکراین دور کند

 در این شرایط ایران چه کار باید انجام دهد؟
به نظر من ایران باید گلیم برجام را از آتش اوکراین دور کند؛ و گرنه زیاده خواهی روس ها و 
نگاه خاکریزی روس ها به ایران حتی تا استفاده از »مکانیزم ماشه« هم ادامه پیدا خواهد کرد. 
یعنی اگر ایران دامن برجام را از سوء استفاده روس ها دور نکند، من روزی را می بینم که روس 
ها حتی به اسم مقابله با آمریکا مکانیزم ماشه را اجرا کنند. چون به هر حال مکانیزم ماشه پاشنه 
آشیل برجام است. بندهای 11 تا 1۳ قطعنامه ۲۲۳1 می گوید اگر هر کدام از طرفین نسبت به 

نقش طرف دیگر اعتراض کند، تحریم ها باز می گردد.
یعنی روس ها به اسم اعتراض به نقش آمریکا و اروپا می توانند مکانیزم ماشه را برگردانند و 
ایران را در شرایط تحریم حفظ کنند؛ تا یک ماه بعد از آن، که طبق برجام دوباره شورای امنیت 
تشکیل جلسه بدهد. آن گونه است که روس ها به اسم چالش با آمریکا، دوباره ایران را به شورای 
امنیت می برند. لذا من فکر می کنم زمان آن رسیده که عملا منافع کشور را از سوء استفاده 
روس ها نجات دهیم. اگر سوء استفاده روس ها ادامه پیدا کند، به نظر من ایران می تواند جدا 

از واسطه ها ساز و کاری را در پیش بگیرد تا برجام زودتر اجرا شود.
 فقط ایران روسیه را در برجام حفظ کرده است

روسیه دیگر در هیچ ساز و کار دیپلماتیکی صاحب نقش نیست
اگر درخواست هایی که به قول شما روسیه داشته، باعث شود که طرفین دیگر برجام این 
کشور را از برجام حذف کنند، آن وقت شرایط چه طور پیش می رود؟ با توجه به نقش روسیه 

در جا به جایی اورانیوم غنی شده ایران، آیا می توان برجام بدون این کشور را در نظر گرفت؟
واقعیت قضیه این است که فقط ایران روسیه را در برجام حفظ کرده است. بعد از جنگ 
اوکراین، روسیه دیگر در هیچ ساز و کار دیپلماتیکی صاحب نقش نیست؛ و عملا اولیانوف در 
حاشیه مذاکرات قرار گرفته بود. ولی رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی بعد از ورود به وین، بعد از 
جنگ اوکراین، با اولیانوف جلسه گذاشت و سعی کرد مشروعیت ببخشد به کسی که عامل 

اصلی خسران منافع جمهوری اسلامی ایران بود.
به نظر من الآن هم آمریکایی ها چنین نقشی برای روس ها قائل نیستند و فقط یک نقش فنی 
می ماند. نقش فنی روسیه به عنوان واسطه اجرای تعهدات ایران یک نقش بی بدیل نیست. اگر 
بازیگری روس ها ادامه پیدا کند، ایران می تواند این نقش را به یک شرکت چینی یا کنسرسیومی 
متشکل از شرکت های مختلف چینی و اروپایی بدهد و مانع جدی در این زمینه وجود ندارد. 
ولی متأسفانه مانع اصلی این است که سیاست خارجی ایران به شدت وابسته به بازیگری شده 
که این بازیگر فقط منافع خودش را در قبال ایران پیش می برد؛ و الآن هم حتی به قیمت تداوم 
تحریم ها حاضر است مانع از این شود که ایران به بازار انرژی برجام برگردد و به گونه ای از برجام 
که مهمترین پرونده باز دیپلماسی در دنیای امروز هست، برای پیشبرد سیاست های خودش 

استفاده کند.
 توصیه شما به کارشناسانی که معتقدند توقف مذاکره هیچ ربطی به روسیه ندارد و به 

این دلیل است که آمریکا خواسته های ما را نپذیرفته، چیست؟
الآن دیگر موضوع پنهانی در مذاکرات نیست. خواهش من این است که این افراد اگر 
مصادیقی دارند مصادیق را مطرح کنند. در غیر این صورت، تحلیل واقع گرایانه این است که 
جنایات روسیه در اوکراین توسط برخی از محافل در ایران لاپوشانی شد و الآن هم جنایت روسیه 
علیه منافع ملی ایران در حال لاپوشانی شدن توسط برخی افراد است. مگر اینکه مصادیق را 

مشخص کنند تا روشن شود که آمریکایی ها عامل وقفه هستند.
ولی واقعیت این است که مهمترین وقفه در شرایط کنونی همین گروگانگیری است که 
روس ها انجام می دهند؛ یعنی گروگانگیری دوم آنها از برجام به سود جاه طلبی های پوتین 

در اوکراین.
 چهار طرف برجام تأکید می کنند که مانع اصلی روسیه است  

سه کشور اروپایی انگلیس، آلمان و فرانسه در بیانیه ای صراحتا مطرح کردند که 
درخواست های روسیه می تواند برجام را به شکست بکشاند. یعنی اروپایی ها روسیه 
را عامل شکست احتمالی مذاکرات می دانند اما برخی از تحلیلگران داخل کشورمان 

مقصر این موضوع می دانند. نظر شما در این خصوص چیست؟
به هر حال واضع مختلفی مطرح شده است. یکی موضع اروپایی ها است که رسما روسیه را 
عامل خارجی معرفی کرده اند. دیگری هم موضع آمریکایی ها است که اعلام کرده اند تصمیم 
گیری باید در تهران و مسکو شکل بگیرد. سوم موضع آشکار خود روس ها بود که آقای لاوروف 
رسما اعلام کرد باید روابط مختلف با ایران از این تحریم ها مستنثناء شود. چینی ها هم اعلام 
کرده اند باید مواضع همه طرف ها دیده شود و یک حمایت تلویحی از موضع روسیه صورت 
داده اند. جالب است که فقط موضع ایرانی ها نقش روسیه را لاپوشانی می کند و من واقعا این 
را ظلم به سیاست خارجی کشور می دانم. برجام پنج طرف اصلی دارد؛ ایران، آمریکا، اتحادیه 
اروپا، چین و روسیه. هر چهار طرف عملا تأکید می کنند که مانع اصلی روسیه است و حتی 
روس ها رسما این را اعلام کرده اند. ولی فقط ایران است که دارد لاپوشانی می کند و من تا حالا 
در این حد سیاست خارجی کشور را ضعیف ندیده ام. مردم ایران حق دارند بفهمند که چه 
بازیگری منافع آنها را به خطر انداخته ولی ما می بینیم که مسئولین کشور در این رابطه واقعیت 

را حتی به مردم نمی گویند.

دریافت  برای  روسیه  ناگهانی  پیشنهاد  با  برجامی  مذاکره کنندگان  اگرچه 
تضمین از آمریکا جهت تحریم نشدن مناسبات تجاری خود با ایران، مواجه 
شده اند و برخی خبرها نیز از تعلل کاخ سفید در پذیرش برخی خط قرمزهای 
ایران حکایت دارند اما همچنان گمانه زنی های غالب، امضای توافق نهایی را دور 

از دسترس نمی دانند.
خروش علیه آمریکا ، سکوت درقبال روسیه

این تحولات مهم برجامی در شرایطی رخ داده که نمایندگان مجلس، برخلاف 
خط ونشان کشیدن های پرشمار برای آمریکا، برای موضع گیری علیه تضمین 
خواهی کرملین که مذاکرات را تحت تأثیر قرار داده و حتی فرجام برجام را با 
مخاطره جدی مواجه کرده، انگیزه و تمایلی ندارند و در معدود موضع گیری های 
رسانه ای شده، نوعی همدلی آشکار و پنهان بهارستانی ها با مطالبات برجامی 

پوتین دیده می شود.
سوای موضع قابل تأمل نمایندگان مجلس درقبال طرفین مذاکره غربی و 
شرقی ایران در وین، سؤال اینجاست که بهارستانی ها در نقد عملکرد برجامی 
دولت رئیسی، تاکنون، چه واکنشی داشته اند؟ و در صورت نهایی شدن توافق، 
اعضای قوه مقننه چه موضعی درقبال امضای دولت سیزدهم پای توافقنامه 

احیای برجام خواهند داشت؟
نامه رمزگشای نگاه مجلس به رئیسی

درک واقع بینانه پاسخ این سؤال، هنگامی ممکن خواهد شد که بازگشتی به 
دوران ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری داشته باشیم، زمانی که 
۲۲0 نماینده مجلس در نامه ای خطاب به ابراهیم رئیسی، از او برای نامزدی در 
انتخابات دعوت کردند. همین نکته، به تنهایی، رمزگشای روابط مجلس یازدهم 
و دولت سیزدهم است زیرا نمایندگان، رئیسی را برخلاف روحانی، نه فقط در 
نقطه مقابل خود نمی بینند بلکه او را کاملًا »خودی« می دانند و باوجود برخی 
اختلاف نظرها، هرگز او را به چالشی جدی نکشانده اند و این قاعده با شدت 

بیشتری درباره مذاکرات برجامی رئیسی، کاملًا، مشهود و ملموس بوده است.
مخالفان برجام ، مجری احیای برجام

رئیسی از همان ابتدای ورود به پاستور نشان داد، باوجود دیدگاه انتقادی 
پیشین خود به برجام روحانی و نیز بدون اعتنا به برخی حامیان تندروی خود که 
حتی تا مرحله مخالفت کامل با هر نوع مذاکره ای با غرب و به ویژه آمریکا پیش 
رفته بودند، احیای برجام را در دستور کار قرار داده و از نشستن پای میز مذاکره، 

ابایی ندارد.
براین اساس، او امیرعبداللهیان را به عنوان وزیر خارجه برگزید و سپس برخلاف 
پیش بینی اکثر ناظران، بی اعتنا از کنار نام سعید جلیلی گذشت و علی باقری 
کنی به عنوان مذاکره کننده ارشد و جانشین عراقچی، راهی وین شد تا هدف 

گره گشایی از پرونده برجام را محقق و توافقی »خوب« به ارمغان آورد.

بادها خبر از تغییر فصل می دهند
مدت زمان زیادی لازم نبود تا اکثریت نمایندگان، به دلایلی آمیخته به اقناع و 
اجبار، همان ابتدا بپذیرند که نباید توقع، تأثیرگذاری در مذاکرات حاکمیتی 
برجام را داشته باشند و به همین دلیل، جز در مواردی که ارسال پیام های تندوتیز 
برای غربی ها ایجاب می کرد، از ورود به روند مذاکرات تیم رئیسی خودداری و 
اجتناب کرده اند، به ویژه آنکه تلاش نافرجام جلیلی که با انتشار نامه ای ۲00 
صفحه ای به رهبری کوشید، استراتژی »مذاکره« نظام را به »خروج از برجام« 
و غنی سازی ۹0 درصدی برای امتیازگیری از آمریکا در جریان مذاکرات مستقیم 
بعدی، تغییر دهد، نمایندگان را متوجه این واقعیت کرد که عزم نظام برای احیای 
برجام، جدی است و دیدگاه های متفاوت و متعارض با این اراده، قادر به تغییر 

ریل نیستند و صرفاً، هزینه ای در کارنامه ارزشی آنان ثبت می شود.
سه موضع برجامی در بهارستان

در نگاهی کلان، با شاخص موضع گیری های فردی نمایندگان قوه مقننه درباره 
مذاکرات برجامی، بهارستان نشینان به سه گروه اصلی تقسیم می شوند:

گروه اول: مخالفان مذاکرات وین
این گروه در زمان مذاکرات برجامی دولت روحانی، اکثریتی سازمان یافته 
و قدرتمند در مجلس بودند که کمیسیونی موسوم به »کمیسیون برجام« را در 
مجلس قبل راه اندازی کرده و از کارشناسان همسو با خود و ازجمله، سعید 
جلیلی و علی باقری برای نقد برجام دعوت می کردند و مجلس را به یکی از 
سنگرهای اصلی حمله به برجامی و دیپلماسی هسته ای روحانی تبدیل کرده 

بودند.
آنان اینک و با استقرار دولت اصولگرای رئیسی به اقلیتی کم شمار و فاقد نفوذ 
تبدیل شده اند که خاستگاه سیاسی بیشتر آنان، جبهه پایداری تندرو است 
و محمود نبویان، عضو این جبهه و دانشیار گروه فلسفه مؤسسه امام خمینی 
وابسته به آیت الله مصباح یزدی، طی روزهای اخیر در نوک پیکان حمله صریح 
تندروها به تیم مذاکره رئیسی قرار گرفته است. نبویان، اخیراً، گفت »درباره لغو 
تحریم های آیسا و کاتسا، مطلقاً تعهد ندادند. در لیست sdn که لیست رفع تحریم 
۲00 نفر مدنظر بود به ۹۸0 مورد رسید اکنون آقایان گفتند تنها تحریم ۲0 نفر را 
برمی دارند و بر روی همین موضوع توافق می کنند. هیچ تضمینی داده نشده« 
این عضو جبهه پایداری افزوده: »امریکا قوی ظاهر شده اما دوستان ما بسیار 
ضعیف ظاهر شده اند ... تیم آقای ظریف در مذاکرات حاکم است؛ کار به جایی 

رسیده که باقری به بچه های انقلابی گفته »تندید««.
به گزارش خبر آنلاین ،هرچند، سخنان نبویان به عنوان ناگفته ها یا ادعاهایی 
درباره مذاکرات مورد توجه رسانه ها و مردم قرار گرفت اما او در حملات تند به 
تیم مذاکره رئیسی، حتی در میان تندروترین منتقدان برجام، هم صدایی جدی 
نیافت تا نبویان، تندروها و ناظران، همگی به این جمع بندی واقع بینانه برسند که 

بادها خبر از تغییر فصل می دهند و توان بسیج تندروها در دوران روحانی، نه ناشی 
از ویژگی های فردی و گروهی شان بلکه نتیجه حمایت های سازماندهی شده 

دیگرانی بوده که اینک، به کوک کردن ساز مخالفان تمایلی ندارند.
گروه دوم: موافقان تیم مذاکره رئیسی

گروهی دیگر از نمایندگان حامی مذاکرات و تیم مذاکره کننده هستند و با 
معیار قرار دادن حضور فعال رسانه ای برای دفاع از روند مذاکرات وین، می توان 
نتیجه گرفت که تعداد آنان، قابل توجه اما نه چندان زیاد است. در این طیف از 
بهارستانی ها، نمایندگانی از جنس کریمی قدوسی نیز دیده می شوند که در دوره 
روحانی، مخالف سرسخت تیم مذاکره و توافق ها بود اما اکنون تأکید دارد: »در 
موضوع مذاکرات وین با هدف لغو تحریم ها تا این لحظه نیز خطوط قرمز کاملًا 

حفظ شده است.«
گروه سوم: نمایندگان منفعل

این دسته از نمایندگان که اکثریت بهارستانی ها را شامل می شوند، به دلایل 
گوناگونی، عدم موضع گیری یا موضع گیری های معدود و جسته و گریخته را 
ترجیح داده اند و تحلیل محتوای حضور رسانه ای شان، گویای دل مشغولی آنان 
به سوژه های غیربرجامی مانند لایحه بودجه، طرح صیانت و ... است و البته نکته 
اینجاست، بخش زیادی از این نمایندگان منفعل، نامه ۲۲0 امضایی دعوت از 
رئیسی برای نامزدی انتخاباتی بوده اند و سکوت آنان را الزاماً نمی توان به حساب 

مخالفتشان با رئیسی یا روند مذاکرات گذاشت.
»قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« ، آری یاخیر؟

»قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« که از مصوبات مجلس برای بستن 
دست و پای تیم مذاکره روحانی در چانه زنی با طرف های غربی بود، به علت 
تبدیل شدن به »قانون« باید از سوی تیم مذاکره رئیسی هم مراعات شود. مطابق 
ماده ۷ قانون اقدام راهبردی، دولت موظف است انجام تعهدات از سوی طرف 
غربی در لغو تحریم ها به ویژه تحریم های نفتی و بانکی و برگشت پول صادرات 
ایران به صورت بانکی و بدون هیچ مشکلی را به مجلس گزارش کند و در صورت 
تائید و تصویب مجلس، می تواند نسبت به گام های کاهشی در زمینه هسته ای 
اقدام کند. قالیباف روز رای گیری درباره این قانون با اشاره به اینکه »ما در مجلس 
شورای اسلامی اختیار داریم و حق و وظیفه مجلس است که در هر موضوعی 
در کشور دخالت کرده و تصمیم گیری کند« گفت: »این ذات مجلسِ است در 
راس امور می باشد« اول اسفندماه 1400 نیز  بیانیه ای با امضای ۲۵0 نمایندگان 
منتشر شد که در آن ضمن اعلام شرط و شروط متعددی برای توافق، ضرورت 
پایبندی دولت سیزدهم به قانون اقدام راهبردی و ماده ۷ آن مورد تأکید قرار گرفته 
بود. استدلال و تأکیدهای مشابهی نیز در موضع گیری فردی برخی نمایندگان و 
به ویژه مخالفان توافق، تکرار می شود اما آیا قانونی که برای محدود کردن دولت 

روحانی وضع شده بود، توافق احتمالی دولت رئیسی را نیز شامل خواهد شد؟
مستندترین پاسخ به این سؤال، اعلام موضع ۹ اسفند سید نظام الدین موسوی، 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس است که تأکید کرد: »به لحاظ قانونی الزامی برای 
تصویب توافق در مجلس وجود ندارد، اما با توجه به اینکه وزارت امور خارجه و 
مذاکره کنندگان، ریل گذاری مذاکرات جدید را قانون مجلس می دانند، گزارشی 
درباره توافق احتمالی از آن ها خواهیم خواست.« و به این ترتیب، مشخص شد 
مطالبه مجلس یازدهم از دولت سیزدهم درباره توافق، از سطح »تصویب« به 
»دریافت گزارش« از وزارت خارجه تقلیل یافته و جالب اینکه سخنگوی هیات 
رئیسه مجلس در همان گفت وگو در پاسخ به این پرسش که آیا متن پیش نویس 
تاکنون به دست نمایندگان رسیده است یا خیر؟ توضیح داد: »متن پیش نویس 
توزیع عمومی نشده، زیرا هنوز نهایی نشده است، اگر قرار بود در مجلس تصویب 
شود، این متن باید در اختیار نمایندگان قرار می گرفت.« و باز معلوم شد که دولت 
حتی الزامی به ارائه متن توافق به نمایندگان ندارد و می تواند با توضیحی کلی و 
شفاهی درباره روند و مفاد توافق، به راحتی از دروازه باز و فراخ بهارستان، عبور کند. 
حتی اگر مصلحت سنجی ها و تلاش برای حفظ ظاهر و دفاع از اعتبار مجلس در 
اجرای »قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، منجر به تغییر ناگهانی موضع 
اعلامی سخنگوی هیات رئیسه مجلس شود، باز جای تردیدی نیست، ارائه متن 
توافق به مجلس و رأی گیری نمایندگان درباره انطباق آن با قانون اقدام راهبردی، 

حرکتی کاملًا، صوری و با نتیجه ای پیشاپیش مشخص است.
منافع ملی یا مصلحت جناحی؟

در هر دو حالت ارائه یا عدم ارائه متن توافق احتمالی به مجلس، این سؤال باقی 
خواهد ماند که چرا مجلس سیزدهم برخلاف ادعاهای پر سر و صدای دفاع از 
منافع ملی، استاندارد دوگانه و رفتار جناحی متفاوتی درفبال تیم مذاکره دو دولت 

روحانی و رئیسی داشته است؟

چگونه ضرورت »تصویب« مجلس به ارائه »گزارش« دولت ، تقلیل یافت؟ 

فرشقرمز»بهارستان«برایتوافقاحتمالی

علی بیگدلی تحلیل گر مسائل بین الملل

نباید پای سایر کشورها را به پروسه احیای برجام باز می کردیم 
روسیه بدنبال دور زدن تحریم ها از طریق ایران است

یک تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: باید بدانیم که 
اینگونه نیست که همه مشکلات میان ایران و غرب پیش از 
طرح درخواست روسیه حل شده بود و حداقل در زمانی که 
نمایندگان تروئیکای اروپایی در حال ترک وین بودند هم این 
موضوعات همچنان وجود داشت چرا که آن ها اعلام کرده 
بودند کار ما تمام شده و باقی مسیر به عهده ایران و آمریکا 

است تا اختلافات خود را رفع کنند. 
علی بیگدلی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی عوامل ایجاد 
وقفه در مذاکرات وین که عصر روز جمعه اعلام شد و در 
تا چه میزان می توان درخواست  این سوال که  به  پاسخ 
روسیه را در این وقفه موثر دانست و هدف مسکو از طرح 
این درخواست چیست، گفت: همه طرف ها در توضیح 
خارجی«  »عامل  واژه  به همین  مذاکرات  در  وقفه  دلیل 
اکتفا کرده اند اما همه می دانند که منظور از این واژه روسیه 
است که البته من معتقدم در هماهنگی با مسئولان ایران 
چنین درخواستی را مطرح کرده و ظاهرا اینگونه مطرح 
شده که خیلی هم به ضرر ایران کار نکرده است. این کشور 
می خواهد ایران را از تحریم هایی که پس از حمله نظامی به 
اوکراین شامل حالش شده مجزا کند تا از طریق جنوب هم 
واردات و هم صادرات داشته باشد چرا که اگر تحریم های 
ایران برداشته شود دیگر مانعی در مسیر صادرات و واردات 

نخواهد داشت.
وی افزود: همچنین اگر بار تحریم ها از روی ایران برداشته 
شود، می تواند به روسیه برای دور زدن تحریم ها کمک کند 
به این معنا که کالای مورد نیاز روسیه را خریداری و کالای 

روسیه را برای این کشور بفروشد. این ها مجموعه انتظاراتی 
است که شاید تا الان کسی به این صورت آن را باز نکرده 
و تنها به بیان اینکه روسیه برجام را به گروگان گرفته اکتفا 
کرده اند.  وی ادامه داد: روسیه خواسته تا درخواستش 
برای اخذ تضمین کتبی از آمریکا مورد توجه قرار بگیرد اما 
بطور رسمی بسیار کار سختی است چرا که در حال حاضر 
این کشور در بدترین موقعیت تاریخی خودش قرار دارد و 
نمی تواند توقع چنین امتیازی را داشته باشد. با این حال 
بازیگری که بیش از همه از این درخواست روسیه متضرر 
می شود، ایران است اما باز هم تاکید می کنم که معتقد 
چنین  تهران  دادن  قرار  جریان  در  بدون  مسکو  نیستم 
موضوعی را طرح کرده باشد و باید به این امر واقف باشیم 
که الان بیشترین امور سیاست خارجی ما به دست روسیه 
است. این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال که علیرغم 
وجود برخی اختلافات عمده میان ایران و ایالات متحده 
تا امروز شاهد وقفه در این مذاکرات نبودیم، آیا در شرایط 
کنونی ادامه مسیر با وجود این اختلافات میسر نبوده یا 
تنها درخواست روسیه است که باعث این بن بست شده 
است، گفت: ما چهار نوع تحریم را از سمت آمریکا به دوش 
می کشیم؛ یکی تحریم های ذیل برجام، دیگری تحریم های 
حقوق بشری، تحریم های موشکی و تحریم های مرتبط با 
فعالیت های منطقه ای؛ حالا که آمده ایم با 1+4 در خصوص 
احیای برجام گفت وگو کنیم، انتظارمان این است که برخی 
تحریم ها با دسته بندی های دیگر نیز در این پروسه برداشته 
شوند که البته امر محالی هستند. دلیل طرح این مسائل 

نیز این است که تیم مذاکره کننده بتواند فشارهای داخلی 
از جمله فشار امثال روزنامه کیهان را از روی خود بردارد. 

همه مشکلات تهران و غرب پیش از درخواست 
مسکو حل نشده بود

 وی افزود: باید بدانیم که اینگونه نیست که همه مشکلات 
میان ایران و غرب پیش از طرح درخواست روسیه حل شده 
بود و حداقل در زمانی که نمایندگان تروئیکای اروپایی در 
حال ترک وین بودند هم این موضوعات همچنان وجود 
داشت چرا که آن ها اعلام کرده بودند کار ما تمام شده و 
باقی مسیر به عهده ایران و آمریکا است تا اختلافات خود 

را رفع کنند.  
بیگدلی در پاسخ به این سوال که از ابتدای بحران اوکراین، 
این نگرانی در رابطه با تاثیر این بحران بر مذاکرات وین 
وجود داشت اما تا پیش از طرح درخواست روسیه، طرفین 
تلاش کردند تا میز مذاکرات وین را از این بحران مصون 
نگاه دارند، با این حال همچنان انتظار می رود بالا گرفتن 
هر چه بیشتر تنش حتی کار را به جایی برساند که دیگر 
میزی برای گفت وگو پیرامون احیای برجام وجود نداشته 
باشد، غرب تا کجا می تواند با مسکو پای یک میز بنشیند، 
گفت: این موضوع نیازمند بحثی طولانی است اما اخیرا 
هم گفتم غرب در تحریم و تحت فشار زیاد قرار دادن روسیه 
اشتباه می کند چرا که این کشور خیلی قابل کلنجار رفتن 
نیست. روس ها از گذشته های دور عنصر متجاوزی بودند 
و تجاوزگری در ذات آنها قرار دارد. ما در قرن 1۵ شاهد 
هستیم که روسیه از شمال، جنوب، شرق و غرب میل به 

کشورگشایی و توسعه طلبی دارد و این ارتباطی به پوتین 
ندارد. بنابراین اگر غربی ها بخواهند با ابزار تحریم جلوی 
روسیه را بگیرند به هیچ عنوان موفق نخواهند بود و تنها 
ممکن است به این امر منجر شود که مسکو برای تداوم 
توسعه طلبی خود به سمت لهستان و سایر کشورها برود که 
بسیار خطرناک است. هرچقدر ابعاد این بحران گسترده 
شود، روسیه به دنبال این خواهد بود تا از همه ابزارهای 

خود بهره ببرد. 
این تحلیلگر سیاست خارجی همچنین در پاسخ به این 
سوال که آیا می توان با آغاز مذاکره مستقیم با آمریکا پای 
عوامل خارجی را از پروسه احیای برجام کوتاه کرد، گفت: 
به  واکنش  تازه ترین  در  فرانسه  خارجه  وزارت  سخنگوی 
این  دست  نتوانیم  ما  اگر  است  گفته  روسیه  درخواست 
از روش های دیگر استفاه  عامل خارجی را کوتاه کنیم، 
خواهیم کرد که یکی از روش ها همین مذاکره مستقیم 
ایران و آمریکا است اما مشکل این راه جایگزین این است 
که ما حاضر به گفت وگوی مستقیم نیستیم. من بارها در 
تمامی مصاحبه هایم گفته  ام که اشتباه ما این بود که پای 
سایر کشورها را به مذاکرات احیای برجام باز کردیم؛ چراکه 

موضوع تنها به ما و ایالات متحده مرتبط است.
وی ادامه داد: البته که در مذاکرات ۲01۵ هم نقشی 
نداشتند و توافق زمانی حاصل شد که آقایان ظریف و کری 
با هم مسائل فیمابین را حل کردند و کشورهای دیگر تنها 
به عنوان اعضای شورای امنیت این توافق را مورد تائید قرار 

دادند. 
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آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: کرونا طی بیست و چهار ساعت منتهی به بیست و دوم اسفندماه موجب جان 
باختن یک نفر در قم شد. مهدی مصری در گفت وگویی بیان داشت: در ۲4 ساعت منتهی به بیست ویکم اسفندماه 
۷۸ نفر مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس بیمارستان های قم پذیرش و ۶۳ نفر از این میان برای 
طی مراحل درمان بستری شدند.وی ترخیص ۵۷ نفر که طی روزهای گذشته بستری شده بودند را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در حال حاضر ۲۲0 بیمار مبتلا به کرونا در مراکز درمانی استان بستری هستند که حال 4۲ نفر از ایشان وخیم 
است.رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: همچنین از ۶۷ آزمایش کرونای انجام شده طی بیست و چهار ساعت اخیر 
نتیجه ۲0 مورد مثبت شد.وی در ادامه افزود: از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون و 

۸04 هزار و ۷۲0 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

»بهادری جهرمی« دبیر هیأت دولت شد
»علی بهادری جهرمی« سخنگو و رئیس شورای اطلاع رسانی دولت، با حکم »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور، 
با حفظ سمت، »دبیر هیأت دولت« شد.در حکم مخبر خطاب به بهادری جهرمی آمده است: »نظر به تعهد، شایستگی 
و تجربیات ارزنده و سوابق مفید، به استناد ماده 1۹ آیین نامه داخلی هیأت دولت مصوب 1۳۶۸.۹.۸، جنابعالی را به 
سمت »دبیر هیئت دولت« منصوب می کنم. امید است با اتکال به الطاف خداوند متعال، ضمن بهره گیری از توانایی های 
همکاران و کارشناسان محترم داخل و خارج دولت و اهتمام لازم در سایه تعامل و همکاری همکاران و با رعایت اصول 
»عدالت محوری«، »انقلابی گری«، »مردم داری«، »پاکدستی و فساد ستیزی« و » قانون مداری« دولت مردمی، در انجام 

مسئولیت محوله موفق و مؤید باشید«. 

جذب نخبگان در سازمان های دولتی حداکثر طی ۳ ماه آینده
 معاون علمی و فناوری رییس جمهوری با اشاره به ابلاغ آیین نامه مربوط به جذب نخبگان کشور در سازمان های 
دولتی در دولت سیزدهم، از اجرای آن، حداکثر طی ۳ ماه آینده خبر داد. سورنا ستاری گفت : در حال حاضر از ظرفیت 
نخبگان کشور در شرکت های دانش بنیان یا دانشگاه ها به عنوان هیات علمی استفاده می شود اما اخیرا مسیر دیگری 
توسط دولت سیزدهم برای استفاده از ظرفیت نخبگانی کشور باز شده و آن جذب در سازمان های دولتی است.وی بیان 
کرد: آیین نامه جذب نخبگان در سازمان های دولتی از سوی دولت ابلاغ شده و ۲ تا ۳ ماه آینده این آیین نامه اجرایی 

می شود. این اقدام مسیری جدید برای استفاده از ظرفیت افرادی است که در سیستم بنیاد ملی نخبگان هستند.

تصادفات؛ اولین عامل مرگ و میر در کشور 
وزیر بهداشت گفت: سرعت رسیدن اورژانس به بالین بیمار بسیار حیاتی است. سرعت رسیدن اورژانس به بیمار باید 
به حداقلی ترین زمان ممکن برسد. مردم باید احساس و یقین پیدا کنند که اورژانس هر لحظه در کنارشان است. دکتر 
بهرام عین اللهی اظهارداشت: ایران، از جمله کشورهای حادثه خیز در آسیا و جهان است، زیرا دارای اقلیم های مختلف 
و کشوری چهارفصل است. ایران همچنین جاده های زیادی داشته و جزو نوزدهمین کشور جهان از لحاظ پهناوری جاده 
ای، است. ایران بیش از ۲۹۳ هزار کیلومتر جاده دارد که بسیاری از آنها استاندارد نیستند.وی بیان کرد: به غیر از کرونا 

که در دو سال اخیر جهان را گرفتار کرده است، تصادفات اولین عامل مرگ و میر در کشور است.

قطع همکاری با ۵ عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی
دکتر سعدالله نصیری قیداری رئیس دانشگاه شهید بهشتی با تاکید بر این که برخی از همکاران به جای ۸ سال حضور 
فعال در دانشگاه، در دستگاهی دیگر پست ریاست می گیرند که ما نیز آنها را جذب نمی کنیم و با آنها قطع همکاری 
می کنیم، گفت: در همین راستا با ۵ عضو هیات علمی قطع همکاری شد که یک نفر با تجدید نظر در رای اعتراضی او 
به دانشگاه بازگشت . به طور کلی دانشگاه شهید بهشتی با اساتیدی که در دوره پیمانی خارج از دانشگاه و در دستگاه 

دیگری پست مدیریتی یا ریاست می گیرند همکاری نمی کند.  

آغاز »دورهمی« از 28 اسفند ماه 
با آغاز سال جدید، سری جدید »دورهمی« هم به آنتن شبکه نسیم می آید.به گزارش روابط عمومی شبکه نسیم، 
سری جدید مسابقه »دورهمی« پخش خود را از نوروز 1401 آغاز خواهد کرد. این برنامه با اجرای مهران مدیری با 
دعوت از چهره های شناخته شده، هنرمندان و ورزشکاران با رویکردی جدید تولید و پخش می شود. بنابراین گزارش، 
مسابقه »دورهمی« با توجه به بازخوردهای فصل قبل، نظرات مخاطبان و همراهان خود تغییراتی در تولید جدید داده و 
سوالاتش را بر مبنای ارتقای آگاهی عمومی چیدمان خواهد کرد.این برنامه در سری جدید از شنبه، ۲۸ اسفند ماه هر 

شب ساعت ۲1 تا پایان نوروز برای مخاطبان پخش خواهد شد.

مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم:

۲6۰ مدرسه برای اسکان مسافران نوروزی
 آماده شده است

 مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش استان قم گفت: ۲۶0 باب مدرسه در نقاط مختلف شهر قم در 
راستای اسکان مسافران و زائران نوروزی تجهیز شده است. 

غلامرضا رضایی افزود: با توجه به این که استان قم از موقعیت جغرافیایی خاصی برخوردار می باشدو 
از سوی دیگر در آستانه نیمه شعبان و عید نوروز قرار داریم، آموزش وپرورش تمهیداتی برای اسکان زائران 

درنظر گرفته است.
وی با بیان این که زائران و مشتاقان زیارت حضرت معصومه)س(، حدود دو سال است از توفیق زیارت 
بازمانده اند، اضافه کرد: امسال با توجه به مصوبه ستاد ملی و استانی مبارزه با کرونا تمهیداتی برای 

پذیرش زائران فراهم شده و دستگاه های استان در این راستا تلاش می کنند.
وی ادامه داد: امسال آموزش وپرورش قم حدود ۲۶0 باب مدرسه با ظرفیت ۲ هزار و ۶۵0 کلاس درس 

را با امکانات اولیه و ضروری اسکان در قالب درجه بندی الف و ب آماده کرده است.
رضایی خاطرنشان کرد: اگر درخواست اسکان بیش از ظرفیت باشد، سالن های ورزشی و سایر 

سالن های وابسته به آموزش وپرورش نیز فعال خواهد شد.
به گفته وی،  در راستای اسکان زائران نیمه شعبان نیز 40 باب مدرسه در قالب 400 کلاس درس در 

نقاط مختلف شهر قم تجهیز شده است تا به نحو شایسته از زائران پذیرایی شود.
وی گفت: زائران پس از ورود به شهر قم می توانند در پایگاه های در نظر گرفته شده نسبت به ثبت نام 

برای اسکان در مدارس اقدام کنند.
رضایی با اشاره به فعالیت کمیته های فرهنگی پایگاه های اسکان و اجرای برنامه های ویژه برای زائران، 
گفت: کلاس هایی در راستای آمادگی سرایداران و مسوولان واحدهای آموزشی به منظور تکریم زائران و 

رعایت اصول بهداشتی برگزار شده است.
وی از زائران درخواست کرد: رعایت همه دستورالعمل های بهداشتی را مدنظر داشته باشند تا با 

مشکلی مواجه نشوند.
  

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم خبر داد:

آغاز عملیات ساخت 18۰۰ واحد مسکونی درپردیسان 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: عملیات ساخت یک هزار و ۸00 واحد مسکونی 

در اراضی ۲۲ هکتاری پردیسان قم آغاز شد. 
داریوش بلدی در این رابطه افزود: از ابتدا برای ساخت تعداد ۷00 واحد مسکونی در این اراضی برنامه 
ریزی شده بود که با کارسازی، پیگیری و تلاش اداره کل راه و شهرسازی استان این سهم به تعداد یک 
هزار و ۸00 واحد افزایش یافت. وی گفت: این اراضی در بلوار 100 متری امام صادق)ع( و در کنار 
میدان شهید مکیان پردیسان قم قرار دارد. وی در خصوص طولانی شدن شروع ساخت این واحدها 
توضیح داد: در این محدوده ۷0 هکتار زمین با کاربری غیر مسکونی وجود داشت که ۲۲ هکتار از آن 
برای ساخت واحدهای مسکونی تغییر کاربری داد. وی تاکید کرد: این تغییر کاربری، تهیه نقشه و اخذ 
پروانه و مجوزها زمان بر بود و موجب تاخیر در شروع طرح شد. مدیرکل بنیاد مسکن قم افزود: حدود 
400 متقاضی که از سال گذشته اقدام به واریز آورده اولیه کرده اند در اولویت تخصیص واحد خواهند 

بود و مابقی سهم افزایش یافته، از بین متقاضیان فاز پنج ثبت نام به قید قرعه کشی تعیین می شود.
وی در پایان بیان داشت: امیدواریم با تزریق آورده متقاضیان و تخصیص وام این پروژه ظرف مدت ۳۶ 

ماه به اتمام برسد و متقاضیان بتوانند واحدهای خود را تحویل بگیرند.

دبیر همایش بین المللی دکترین مهدویت :

همایش بین المللی دکترین مهدویت در قم
 برگزار می شود 

هفدهمین همایش بین المللی دکترین مهدویت با حضور اندیشمندان داخلی و خارجی در قم برگزار 
می شود.

دبیر همایش بین المللی دکترین مهدویت گفت: این همایش با عنوان انتظار و نیروسازی روز سه شنبه 
۲4 اسفند ماه در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.

حجت الاسلام محمد صابر جعفری افزود: نیرو سازی، ویژگی نیرو های تراز، روش های انبیا و اولیاء در 
نیروسازی و ساماندهی و مدیریت نیرو ها چهار محور این همایش است.

دبیر همایش بین المللی دکترین مهدویت گفت: در نوبت صبح این همایش، آیت الله جوادی آملی 
از مراجع تقلید و آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سخنرانی خواهند کرد و در نوبت عصر، آیت الله 
حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم سخنرانی می کند و از مهدی یاوران تجلیل 

خواهد شد.

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

قم نباید به سرریز صنایع آلاینده تهران تبدیل شود
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با تاکید به محدویت منابع انرژی و 
خاک و فرصت و تهدید همزمان قرارگیری قم 
در شعاع 1۲0 کیلومتری تهران، گفت: شعاع 
1۲0 متری تهران نباید به بهانه ای برای سرریز 
صنایع آلاینده تهران به شهرک های صنعتی 

این استان تبدیل شود. 
اکبر ابدالی روز یکشنبه در نخستین روز کاری 
خود بعنوان سرپرست سازمان صمت استان 
قم در گفت و گویی، با اشاره به اصول مدیریتی 
جدید در سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
افزود: مشورت پذیری، اقتدار، تعامل با بخش 
خصوصی، تولیدکنندگان، اصناف، ارگان ها، 
جهادی بودن، مردمی بودن، ترویج و فرهنگ 
نگاه  و داشتن  اشتغال  و  تولید  امر  در  سازی 
راهبردی و علمی به موضوعات اصول اصلی در 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم خواهد بود.
ابدالی با بیان اینکه در دوره جدید تلاش می 
شود جایگاه کارشناسی در سازمان صمت قم 
ارتقا یابد، گفت: یکی از الزامات مهم رونق تولید 
اصل تعامل بین دستگاه های مختلف بخش 

خصوصی و دولت است.
وی با اشاره به برخی موضوعات تخصصی 
صنعت، معدن و تجارت ابراز داشت: تحلیل 
آماری و کمی یکی از ابزارهای موجود در نگاه 
به موضوعات تخصصی حوزه صنعت و معدن 
است و در کنار آن باید نگاه کیفی و عمق دادن 

به مسائل و محتواها نیز جدی گرفته شود.
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم تصریح کرد: طی 10 سال گذشته استان 
قم از نظر صنعتی توسعه مطلوبی پیدا کرده 
است و امروز لازم است تا تعمیق صنعت در این 
استان مورد توجه قرار بگیرد. ابدالی با اشاره 
اظهار  قم  صنعت  بخش  تعمیق  ملزومات  به 
توسعه  صنایع،  شدن  بنیان  دانش  داشت: 
و  تولید  خطوط  افزایش  و  موجود  واحدهای 
سازی  بوم  تعمیق  نهضت  و  داخل  ساخت 
صنایع در این رابطه در دستور سازمان صمت 

قم خواهد بود.
وی با تاکید بر اهمیت بوم سازی و تعمیق 
واحدهای  کرد:  ابراز  داخل  ساخت  نهضت 
و  اقتصادی  فعالیت  شروع  برای  مونتاژی 

افزایش ظرفیت اشتغال نقش قابل قبولی دارند 
اما این واحدها باید به دنبال بوم سازی و نهضت 
محدود  منابع  و  کنند  حرکت  داخل  ساخت 
مالی و اعتباری را به سمت تولیدات مونتاژی 

سوق ندهند.
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم با اشاره به طرح درج قیمت تولید کننده 
در کالاهای مصرفی افزود: این قبیل اقدامات 
کیفی باید به سمت افزایش کیفیت و شفافیت 
مصرف  تولیدکننده،  بیشتر  رضایت  جلب  و 

کننده و حذف نقش دلالان حرکت کند.
وی با تاکید بر اینکه صنایع بزرگ از اهمیت 
بالایی برخودار است، گفت: اهمیت صنایع 
به  کوچک  صنایع  تا  شود  سبب  نباید  بزرگ 
حاشیه رفته و حمایت های لازم از آنها صورت 

نگیرد.
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت 
محصولات  و  صنایع  ساخت  داد:  ادامه  قم 
مربوط به حوزه مسکن برای احداث سالانه یک 
میلیون مسکن در کشور یکی از اهداف مهم 

این سازمان در دوره جدید است.

 دادستان قم از برخورد قانونی و بدون اغماض با افراد فرصت طلب و برهم 
زنندگان نظم، آرامش و امنیت مردم و ایجاد کنندگان تجمع های پرخطر و توزیع 

کنندگان مواد محترقه در استان خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب با هشدار به اخلالگران نظم و آرامش 
مردم در چهارشنبه آخر سال، از برخورد قانونی و بدون اغماض با افراد فرصت 
طلب و برهم زنندگان نظم، آرامش و امنیت مردم و ایجاد کنندگان تجمع های 
پرخطر و توزیع کنندگان مواد محترقه در استان خبر داد و گفت: تدابیر لازم برای 
حفظ امنیت و آرامش شهروندان در روزهای پایانی سال اندیشیده و اجرایی شده 

است.
دادستان قم با اعلام اینکه مقادیری مواد محترقه و منفجره در ماه های اخیر 
کشف و ضبط و متهمان آن بازداشت شده اند، بیان داشت: هر فردی بخواهد 

موجب سلب امنیت، آسایش و سلامت مردم شود، بازداشت و برای او پرونده 
قضائی تشکیل می شود.

این مقام قضائی، حفظ امنیت و سلامت مردم و پیشگیری از بروز حوادث 
ناگوار را از اولویت های دادستانی قم عنوان کرد و گفت: شهروندان چنانچه فیلم 
یا تصویری از بر هم زنندگان نظم عمومی دارند می توانند به نیروی انتظامی یا 

دادستانی استان گزارش دهند تا در اسرع وقت به آنها رسیدگی شود.
دادستان قم با تأکید بر نظارت بیشتر خانواده ها بر رفتار و اقدامات نوجوانان و 
جوانان به منظور جلوگیری از بروز رفتارهای پرخطر و هنجار شکن ابراز امیدواری 
کرد: مردم مؤمن و شریف قم با احترام به قانون و تعامل و همکاری مطلوب با 
عوامل قضائی و انتظامی بر حفظ و تأمین آرامش و امنیت شهر و سلامت 

خانواده خود همت گذارند تا شاهد حوادث تلخ و ناگوار در آخر سال نباشیم.

دادستان قم هشدار داد؛

برخورد بدون اغماض با اخلالگران چهارشنبه آخر سال

عضو شورای اسلامی شهر قم :

شهرداری قم توان تملک باقیمانده 
پارکینگ شرقی حرم را ندارد 

عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به این که از حدود 4۳ هزار مترمربع 
زمین محدوده پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، حدود 
۳0 هزار مترمربع آن تملک شده است، تصریح کرد: شهرداری قطعا هزینه 

تملک زمین های باقیمانده را ندارد. 
حسن مالکی نژاد با بیان این که وضعیت فعلی محدوده پارکینگ شرقی حرم 
مطهر حضرت کریمه اهل بیت )س( در شأن قم نیست اظهار کرد: در این باره 
جلسات مختلفی برگزار و ستاد سرمایه گذاری نیز تشکیل شده، اما سالیانی 

است که این محدوده به سامان نرسیده است.
وی افزود: حاصل جلسات این بوده که بخش خصوصی و یا سازمان بهسازی 

بتوانند پروژه این محدوده را به سرانجام برسانند.
عضو شورای اسلامی شهر ادامه داد: بر اساس آمار تاکنون و از مجموع حدود 
4۳ هزار مترمربع زمین این محدوده، حدود ۳0 هزارمترمربع تملک شده و باید 
دانست که شهرداری توان هزینه کرد برای تملک محدوده باقیمانده این پروژه را 
ندارد. مالکی نژاد اضافه کرد: نکته مهم درباره این پروژه، طرح تفصیلی مربوط 
به آن و برآورد نیاز به حدود یک هزار میلیارد تومان برای به ثمر رساندن آن است.

وی با اشاره به ضرورت ورود بخش خصوصی برای به ثمر رساندن این پروژه 
تأکید کرد: البته بحث های کارشناسی مربوط به این امر مانند در نظر گرفتن 

مسائل فنی و اهلیت سنجی نیز ضروری است.
عضو شورای اسلامی شهر سپس خاطر نشان کرد: تردیدی نیست که در 
وضعیت فعلی این محدوده، شرمنده و خجالت زده مردم هستیم، اما نباید 

فراموش کرد که کار کردن در قم سختی های خودش را دارد.
مالکی نژاد همچنین در پاسخ به پرسش دیگر که چرا در بین برخی پروژه های 
جدید افتتاح شده نیز، مشکلات سیما و منظر شهری دیده می شود، به لزوم 
توجه ویژه به موضوع سیما و منظر شهری در قم توجه داد و گفت: محدوده های 

زیادی در قم به ویژه در اطراف حرم و بازار نیازمند این توجه است.
وی افزود: البته در عرصه ترمیم و بازسازی سیما و منظر شهری در محدوده 
مرکزی قم، مسائل مختلف حقوقی نیز وجود دارد و از این رو ضروری است تا با 

حل مسائل حقوقی، شاهد تحقق عینی و عملی این هدف مهم باشیم.
عضو شورای اسلامی شهر تصریح کرد: بدون تردید حل این معضلات در 

کلان شهر قم، نیازمند همراهی و تعامل همه مسئولان شهر و استان است.
 

رئیس شورای اسلامی استان قم :

مدیریت یکپارچه شهری لازمه اجرای 
صحیح بازآفرینی شهری است

رئیس شورای اسلامی استان قم با تأکید بر اهمیت مدیریت یکپارچه شهری، 
گفت: ستاد بازآفرینی شهری از مباحثی بوده که نیازمند وحدت رویه و تصمیم 

سازی واحد است که لازمه آن شکل گیری مدیریت یکپارچه شهری است.
ماشاالله سعادتمند در جلسه ستاد بازآفرینی شهری که در سالن جلسات 
عامل  شهری  یکپارچه  مدیریت  عدم  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  استانداری 
بسیاری از چالش های امروز شهرنشینی در قم است و اگر مدیریت یکپارچه طی 
سال های گذشته شکل می گرفت امروز چالش و گرفتاری ها به حداقل رسیده 
بود. وی با تأکید بر خسارت عدم مدیریت یکپارچه شهری بر مدیریت مطلوب 
از مباحثی است که عدم  بازآفرینی شهری یکی  کلانشهر قم، اضافه کرد: 

مدیریت یکپارچه شهری، خلأ و مشکل خود را در آن به وضوح نشان می دهد.
عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره بر اهمیت مدیریت یکپارچه شهری، 
ابراز کرد: ستاد بازآفرینی شهری از مباحثی بوده که نیازمند وحدت رویه و 
تصمیم سازی واحد است که لازمه آن شکل گیری مدیریت یکپارچه شهری 

است.
تا مقدمات و  وی خاطرنشان کرد: شورای عالی استان ها در تلاش است 
طرح مدیریت یکپارچه شهری را برای تصویب در آینده نزدیک تقدیم مجلس 
شورای اسلامی کند. گفتنی است در این جلسه مقرر شد کارگروهی برای تعیین 
تکلیف طرح های در حال اجرا در ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
تشکیل شود، همچنین کلیات طرح سند مشارکتی بازآفرینی محله دروازه ری 

قم در راستای طرح توسعه این محله مطرح شد و موردبررسی قرار گرفت.
 

رئیس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم خبرداد:

رونمایی از نورپردازی جدید در بلوار 
پیامبراعظم)ص( در ایام نیمه شعبان

رئیس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم 
گفت: ۲00 تیر مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( به روشی جدید نورپردازی شده که 

در ایام نیمه شعبان از آن رونمایی خواهد شد.
پیام جوادیان با اشاره به اینکه یکی از کمیته های مهم در ایام نیمه شعبان و 
نوروز، کمیته اسکان و زیباسازی است، اظهار کرد: وظیفه این کمیته ساماندهی 
اسکان زائرین است که باید نظم و انضباط را در بوستان ها داشته باشیم تا زائرین 

بتوانند شب خوبی در قم سپری کنند.
وی با بیان اینکه ۶ استراحتگاه در مبادی ورودی شهر و اطراف مسجد مقدس 
جمکران برای زائرین در نظر گرفته شده است، گفت: بوستان هاشمی و مهدی، 
بوستان امام رضا)ع(، بوستان فدک، بوستان نیایش و نیاز در رینگ جمکران 
اسکان  برای  بتوانند  و مسافران  زائران  تا  آماده سازی شدند  بوستان غدیر  و 
موقت استفاده کنند. رئیس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین و خدمات 
سفر شهرداری قم ادامه داد: در صورت برودت هوا و بارندگی اماکن مسقف، 
ورزشگاه ها و سوله های بحران را با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در اختیار 
زائران قرار خواهیم داد. وی با بیان اینکه در خصوص فضای سبز و زیباسازی 
کارهای خوبی انجام شده است، خاطرنشان کرد: ۲00 تیر مسیر بلوار پیامبر 
اعظم)ص( به روشی جدید نورپردازی شده که در ایام نیمه شعبان از آن رونمایی 
خواهد شد؛ همچنین میادین و خیابان های اصلی شهر با المان های جدید 
و نوری تزیین می شود و در مجموع شهر را برای میزبانی از زائرین و مسافرین 
آماده کردیم و امیدواریم به زودی بتوانیم این شهر مقدس را برای ورود حضرت 

ولی عصر)عج( آماده کنیم.

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم  خبرداد:

جمع آوری روزانه 6۰ هزار کیلوگرم 
زباله در پردیسان

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از جمع آوری روزانه بیش از ۶0هزار 
کیلوگرم زباله در سطح این منطقه خبر داد و گفت: در مجموع در سال جاری 

۲1 میلیون و ۹00 هزار کیلوگرم زباله در سطح منطقه جمع آوری شده است.
محمدحسین علی اکبری با اشاره به فعالیت های مختلف خدمات شهری در 
این منطقه اظهار داشت: روزانه بیش از ۶0 تن کیلوگرم زباله در سطح منطقه 

هشت جمع آوری می شود.
وی با بیان اینکه در مجموع در سال جاری ۲1 میلیون و ۹00 هزار کیلوگرم 
زباله در سطح منطقه جمع آوری شده است، گفت: اقدامات دیگری از قبیل 
… و  زیباسازی  اقدامات  نخاله،  جمع آوری  جداول،  اصلاح  و  رنگ آمیزی 

انجام شده است.
سرپرست منطقه هشت شهرداری قم با بیان اینکه بیش از 1400 متر از 
جداول منطقه اصلاح شده است افزود: بیش از ۸0 هزار متر رنگ آمیزی جداول 
نیز صورت گرفته است و به مناسبت استقبال از بهار نیز به طور ویژه اقدامات 
زیباسازی در سطح منطقه صورت گرفته است.علی اکبری اقدامات زیباسازی 
اجراشده از قبیل رنگ آمیزی دیوارهای نازیبا و رنگ آمیزی پایه تابلوها و دیگر 
موارد را مورد اشاره قرارداد و خاطرنشان کرد: در زمینه زیباسازی بیش از ۶00 

مورد اقدام در طول سال جاری در سطح منطقه هشت انجام شده است.

رییس ستاد مناسب های ویژه مسجد مقدس جمکران قم گفت: امسال ۶ 
هزار خادم آقا و خانم این مسجد مقدس، در روزهای 14 و 1۵ شعبان به منظور 

پذیرایی از عاشقان امام زمان)عج( ساماندهی شده اند. 
ابراهیم صدوقی عصر یکشنبه در نشست خبری »جشن های نیمه شعبان 
مسجد مقدس جمکران« در سالن جلسات ساختمان اداری مسجد جمکران 
رعایت  برای  »منادیان سلامت«  عنوان  به  نیز  و خانم  آقا  افزود: ۶00 خادم 

شیوه نامه های بهداشتی در این دو روز در نظر گرفته شده اند.      
وی اضافه کرد: با هماهنگی پلیس راهور، 1۲0 خادم و بسیجی به عنوان 
»راهنمای زایر« در پارکینگ های اطراف مسجد جمکران با ظرفیت حدود 1۵ 

هزار خودرو، در خدمت مردم هستند.  
وی با بیان اینکه همه خادمان کوشش می کنند تا زائران به بهترین نحو از 
فضای قدسی این مکان بهره ببرند، گفت: در صورت مساعد بودن هوا، آیین 
اصلی نیمه شعبان در صحن جامع مهدوی این مسجد با وسعت 40 هزار متر 

مربع با رعایت دستورالعمل های بهداشتی برگزار می شود.
معاون خدمات زایرین مسجد جمکران قم گفت: دو شبستان ۶ هزار متری 
برای استقرار خواهران و شبستان کربلا نیز برای استقرار برادران در نظر گرفته 

شده است.
وی با اشاره به حضور بسیار زیاد علاقه مندان به حضرت ولی عصر)عج( از 
نقاط گوناگون کشور و حتی از سایر کشورها در ایام نیمه شعبان در این مکان 
مقدس گفت: برای پذیرایی مناسب از این زائران باید زیرساخت های لازم را فراهم 
سازیم و برای تحقق، آن لازم است که به این مساله، نگاهی فرا استانی و ملی و 

جهادی صورت بگیرد و همه نهادها در این امر مشارکت داشته باشند.
تمهیدات لازم ترافیکی اطراف مسجد جمکران اندیشیده شود 

وی با بیان اینکه نیمه شعبان امسال با آخرین جمعه سال و ایام عید نوروز 
نیز  اطراف مسجد  ترافیک  زمینه  در  است  افزود: لازم  است،  مصادف شده 
تمهیدات لازم اندیشیده شود. صدوقی از شهروندان قمی درخواست کرد: در 
ایام نیمه شعبان با وسایل نقلیه عمومی )اتوبوس و تاکسی( به مسجد جمکران 
بیایند تا از پارکینگ های اطراف مسجد، زائران سایر شهرها بیشتر بتوانند 
استفاده کنند.       وی با بیان اینکه تلاش می کنیم به بهترین شکل از زائران 
پذیرایی کنیم و خدمات مطلوبی به آن ها ارایه دهیم، تاکید کرد: از مسافران می 

خواهیم تا تجهیزات لازم همچون لباس گرم به همراه داشته باشند.  
وی از تشکیل قرارگاه امداد و درمان با مشارکت نهادهای مرتبط خبر داد و 
گفت: در این چهار ماه توسط ستاد مناسب های ویژه مسجد جمکران قم بیش 

از ۷۵ مصوبه تصویب شده است.
صدوقی از مشارکت و همراهی سایر دستگاه ها با این مسجد برای برپایی هر 
چه باشکوه تر برگزار شدن مراسم نیمه شعبان تقدیر و سپاسگزاری کرد و گفت: 
پیش بینی می کنیم که حدود ۲00 موکب مردمی نیز در طول مسیر پذیرای 

زائران باشند. 
وی گفت: برگزاری آیین نیمه شعبان در سال 1۳۹۸ هجری خورشیدی، به 
عنوان »بزرگ ترین اجتماع مهدوی جهان« توسط میراث فرهنگی ثبت ملی 

شده است و در تلاش هستیم که آن را ثبت جهانی نیز بکنیم.  
وی اعلام کرد: از نیمه شعبان سال 1۳۹۹ تاکنون بیش از یک میلیون پُرس 
غذای گرم و 100 هزار بسته گوشت تبرکی به همت خیران، میان محرومان 

توزیع شده است.
صدوقی اظهار داشت: در نیمه شعبان سال جاری نیز، طرح »قربانی برای 
سلامتی امام زمان)عج(« را با مشارکت افراد نیکوکار اجرا می کنیم و گوشت های 

قربانی میان نیازمندان توزیع می شود.
اجرای ۱۲۰ برنامه فرهنگی در مسجد مقدس جمکران 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران نیز  از اجرای 1۲0 برنامه فرهنگی به 
مناسبت ولادت امام عصر )عج( خبر داد.

شعبان،  نیمه  ایام  در  اینکه  بیان  با  آبادی  حسین  یاسین  الاسلام  حجت 
پویش های مختلفی به منظور کمک به نیازمندان برگزار می شود گفت: انجام 
مهدی  عشق  "به  ملی  رویداد  اولین  برگزاری  جهیزیه،  تامین  برای  گلریزان 
پیوند فیروزه ای ویژه زوج های جوان، پویش "مرا دریاب"و پویش  هواداریم"، 
استغاثه به امام عصر از جمله این برنامه های در نظر گرفته شده برای میلاد 

باسعادت امام زمان )عج( است.
شعبان  نیمه  روز  و  شب  در  افزود:  آبادی  حسین  یاسین  الاسلام  حجت 
برنامه های متنوعی از جمله مراسم جشن میلاد، آئین احیای شب نیمه شعبان، 
آیین شکرگذاری خادمان مسجد مقدس جمکران و پیاده روی لبیک یا مهدی 

برگزار می شود.

رییس ستاد مناسب های ویژه مسجد مقدس جمکران خبرداد:

خدماترسانی۶هزارخادمبهزائراندرنیمهشعبان

  قربانی وعده های پوچ غرب!  

طرح:محمدعلی رجبی


